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دیدار رئیس جمهور با رهبر معظم انقلاب قبل سفر
برنامه ها و دستور کار سفر رئیسی به سازمان ملل
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یادداشت
شهريار حیدری؛ نایب رئیس کمیسیون امنیت  ملی و سیاست خارجی مجلس

سفر سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور به نیویورک 
با هدف شرکت در هفتادوهشتمین نشست سالانه 
مجمع عمومی سازمان ملل که در راس هیأتی سیاسی 
انجام شد را می توان فرصت مغتنم دیگری به منظور تشریح دیدگاه ها و نقطه نظرات 
جمهوری اسلامی در حوزه های مختلف به حساب آورد. بهره گیری مناسب از این 
فرصت می تواند نقطه عطف دیگری را در کارنامه تحرک دیپلماتیک دولت سیزدهم 

رقم بزند و با دستاوردهای قابل توجهی نیز همراه باشد.
این سفر در شرایطی انجام می شــود که تحولات منطقه ای و بین المللی ماه های 
اخیر، بر اهمیت حضور در گردهمایی کشورهای مختلف جهان در نیویورک افزوده 
 است. درواقع ماهیت متحول رخدادها، ضرورت تبیین دیدگاه های ایران در عرصه 
بین المللی را دوچندان کرده است، اگرچه طی ســال های گذشته روسای جمهور 
ایران با حضور در نشســت های مجمع عمومی سازمان ملل به تشریح نقطه نظرات 
جمهوری اســلامی درباره موضوع های مختلف منطقه ای و جهانی پرداخته اند، اما 
طی ماه های گذشته شاهد تغییرات محسوسی در روندهای منطقه ای و بین المللی 
بوده ایم که نمودی از نقش آفرینی بیش از پیش تهران بوده است. بر همین اساس هم 
هست که مجمع عمومی هفتادوهشتم و سخنرانی رئیس جمهور ایران در این نشست، 
امسال از اهمیت ویژه ای برخوردار است. در این میان اما دلایل مختلفی را می توان در 
زمینه اهمیت سفر رئیس جمهور بیان کرد که در ادامه به برخی از آنها اشاره می شود:

  یکی از دلایل اهمیت حضور رئیس جمهور ایران در مجمع عمومی سازمان ملل، 
شرایط پیچیده ای است که ازسوی طرف های غربی، پیش روی مذاکرات برجامی 
قرار گرفته است. براین اساس حضور رئیسی دراین مجمع، فرصتی مناسب برای 
مطالبه گری ایران از طرف های مقابل است. باید درنظر داشت که رایزنی های سران 
کشورها در حاشیه مجمع عمومی بستر مهیایی به منظور طرح مطالبات برجامی 
جمهوری اسلامی محسوب می شود که باید بهره گیری مناسبی از آن شود. آنچه 
از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت، اینکه رئیس جمهور ایران می تواند در دیدار با 
همتایان اروپایی خود، درباره موانع و مشــکلات موجود در مسیر احیای برجام 
بحث و تبادل نظر کند. باتوجه به توافق اخیر ایران و آمریکا و همچنین نقش آفرینی 
برخی کشــورهای منطقه باهدف احیای مذاکرات برجامی، رایزنی ها در حاشیه 
مجمع عمومی می تواند به مثابه فرصت دیپلماتیک برای گره گشایی از چالش های 
موجود باشد. مهم این است که جمهوری اسلامی تاکنون مواضع خود را به صورت 
شــفاف به همه طرف ها اعلام کرده و همکاری های قابل توجهــی نیز با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی داشته است. درچنین شرایطی چنانچه مقام های آژانس و 
دولت های غربی از اراده لازم به منظور حل وفصل موانع موجود برخوردار باشند، 
رایزنی های حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل می تواند دربردارنده دستاوردهای 

قابل توجهی در این زمینه باشد.
  توسعه روابط اقتصادی - سیاسی با کشورهای مختلف جهان، ازجمله فرصت های 
پیش روی رئیس جمهور در جریان حضور در مقر ســازمان ملل است. دیدارها و 
رایزنی های دیپلماتیک رئیس جمهور ایران با سران کشورهای مختلف در حاشیه 
مجمع عمومی زمینه ساز تسهیل مناسبات دوجانبه و چندجانبه خواهد شد. در 
این  میان معتقدم راهبردی ترین محور این رایزنی ها، گسترش روزافزون مناسبات 

تجاری و تبادل نظر به منظور رفع مشکلات پیش روی این حوزه  است.
  تقویت همگرایی قدرت های نوظهور باهدف تسریع در شکل دهی به نظم نوین 
جهانی مبتنی بر چندجانبه گرایی، از دیگر محورهای مهمی اســت که شــاهد 

رایزنی های مؤثری در این زمینه در نیویورک خواهیم بود. 
اگرچه تا حدود یک دهه قبل شاهد سلطه اقتصادی، نظامی 

و ژئوپلیتیک آمریکا در بسیاری از مناطق جهان بودیم، اما چند سالی می شود که 
روند تحولات، شکل دیگری به خود گرفته است.

سفر راهبردی رئیس جمهور 
ايران به نیويورک

همشهری را در خانه تحویل بگیرید )ویژه تهران(
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اصل ماجرای انتقاد مدیران 
قبلی شهر از ماجرای 
راه اندازی تراموا  را  با اسکن 
این کیو آرکد ببینید.
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دیپلماسی ایرانی 
در منهتن

ماجرای سفر رئیسی به نیویورک

 بررسی 4دلیل اهمیت حضور رئیس جمهور 
در هفتادوهشتمین مجمع عمومی سازمان ملل

 در شبي که 
 کشتي گیران ایران 

در 2 فینال  مغلوب شدند  
 امیرحسین زارع 

 طلاي سنگین وزن را 
براي ایران به ارمغان آورد
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تفريح هکرها با امنیت صهیونیست ها
 رژیم صهیونیستی به رغم ادعا داشتن در حوزه امنیت سایبری

صدها بار مورد حمله هکرها قرار گرفته است

 ماجرای  حملات پی در پی هکرها به امنیت سایبری
رژیم  صهیونیستی  را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

داده نما
گرافیک: آرش شاه سمندی

هدیه مهر؛ 2هزار مدرسه نونوار
مدارس برای میزبانی از 16 میلیون دانش آموز آماده اند
 قبــل از پیــروزی انقلاب اســلامی، ســرانه آموزشــی بــرای هــر دانش آموز
1/۵ مترمربع بود. در هرحال حاضر این ســرانه به ۵/۲مترمربع افزایش 
یافته و 3/۵ برابر شده که طبق سند تحول بنیادین سرانه آموزشی، باید 

به ۸/3مترمربع برسد.

۷۰۰
مدرسه دیگر نیز در 

دستور کار بنیاد برکت 
قرار دارد. همچنین 
علاوه بر موارد فوق، 

مشارکت با آموزش و 
پرورش برای جایگزینی 

1۰۰۰باب مدرسه 
کانکسی با مدارس 
 استاندارد در حال 

انجام است.

استان خوزستان با ۲۷۵مدسه، بیشترین سهم را از 
پروژه های عمرانی این بنیاد در حوزه مدرسه سازی دارد.

۲
هزار مدرسه توسط بنیاد برکت در 
مناطق محروم در 14سال گذشته 
ساخته شده است که به این 
واسطه 1۰ هزار و ۲۵۰ کلاس درس 
در کشور ایجاد شده است.

یک میلیون 
دانش آموز در 

مدارس ساخته شده 
توسط بنیاد برکت 
تحصیل می کنند.

حدود 16میلیون 
دانش آموز در سال 

تحصیلی 14۰۲-14۰3 
خواهیم داشت.

اسکن کنید و ببینید.

ادامه 
در صفحه 2

جبران عقب ماندگی حمل و نقل عمومی پايتخت در 2سال از زبان شهردار تهران

از توسعه ناوگان عمومی با دوچرخه تا توسعه با تراموا  و اتوبوس و مترو

منتشر شد
از کتابفروشــی ها ، روزنامه فروشــی ها  و از  همشــهری مارکت بخواهید
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از عقاب ها تا فسیل
 همه آنچه می خواستید درباره ۵۰ فیلم پرتماشاگر
 تاریخ سینمای ایران بدانید
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براســاس برنامه ریزی های انجام شــده، 

رئیس جمهور بامــداد امروز )دوشــنبه(، 
به منظور شرکت در هفتاد وهشتمین نشست 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد، در سفری 
3 روزه عازم نیویورک شــد تا در مهم ترین 
گردهمایی کشــورهای جهان شرکت کند؛ 

سفری که به دلایل مختلف، از اهمیت راهبردی 
برخوردار است.

سیدابراهیم رئیسی در شــرایطی در راس 
هیأتی سیاسی عازم مقر سازمان ملل متحد 
اســت که مجمع عمومی این سازمان فرصت 

مهمی برای طرح دیدگاه های جمهوری اسلامی 
ایران و رایزنی های دیپلماتیک به شمار می رود. 
در این میان اما نمود عملی شکست راهبرد 
»منزوی سازی ایران« از مهم ترین دلایل این 

حضور محسوب می شود.

علیرضا احمدیگزارش
روزنامهنگار

 
دکتــر رئیســی بــه نیویــورک رفت.منتظــر 
صف کشــی کشــورها برای دیــدار با  رئیســی 

باشید.

 
امروز رئیســی یه بار دیگه میره نیویورک 
تا به مدعیــان زبان بلد دنیــا بفهمونه که 

زبان دنیا بلد بودن چه شکلیه.

خبرسازان

تیترخبر

یادداشت

اولویت بخشی به تحقق »عدالت آموزشی« 
ســیدابراهیمرئیســی،رئیسجمهوردر
همایشسراسریمدیرانمدارسکشور،
تحققعدالتآموزشیراازموضوعهای
محوریدردولتســیزدهمدانســتو

اظهارکرد:البتهعدالتبهمعنایتســاوی
متناسبنیســت،بلکهبدینمعناســتکههرمنطقهای

باظرفیت،اقلیموفرهنگخوددرشــهرهاوروســتاهای
مختلفمــوردتوجهقــرارگیــرد./پایگاهاطلاعرســانی

ریاستجمهوری

پیشنهاد برجامی سلطان عمان چه بود؟
حسینامیرعبداللهیان،وزیرامورخارجه
ایراندرگفتوگــوبا»الوفــاق«گفت:
ایدهایکهسلطانعمانمطرحکرده،این
بودکهچگونههمهطرفهامیتوانندبه
تعهداتشاندربرجامبرگردند،مادرمسیر

دیپلماسیایدهسلطانراموردتوجهقراردادیم
واگربهنقطهایبرسیمکهقابلجمعبندیباشد،اطلاعرسانی

خواهیمکرد./ایرنا

توافق امنیتی با عراق تمدید نمی شود
امیرمحمدرضاآشتیانی،وزیردفاعگفت:
توافقباعراقبرایخلعســلاحواخراج
تروریســتهاازاقلیمکردستانتمدید
نمیشــودودرموقعخود،براســاس
توافقیکــهکردیــم،اقــدامخواهیم
کــرد.ویاضافهکــرد:وضعیتاجرای

توافقراتادقیقه۹۰ارزیابیوبراســاسآنتصمیمگیری
میکنیم./مهر

حاشیه های بررسی لایحه 
برنامه هفتم در مجلس

درشــرایطیکهگفتهمیشــودبررســیگزارش
کمیســیونتلفیقلایحــهبرنامههفتــمازامروز
)دوشنبه(ودر2شیفتکاری،دردستورکارمجلس
قراردارد،اماحاشیههادربارهماهیتاینلایحهبالا
گرفتهاســت.پسازاینکهدرروزهایاخیربرخی
رســانههایدولتیازافزایشبار2۰هزارهمتیاین
لایحهانتقادکردند،بعضینمایندگاننیزخواستار

بازگشتلایحهبهکمیسیونتلفیقشدهاند.

گزارش نهایی کمیسیون تلفیق تغییر کرده است؟
درشــرایطیکــهطــیروزهــایاخیــربرخی
گمانهزنیهایرسانهای،ازافزایشتردیدهادرباره
تصویبکلیاتلایحهبرنامههفتمتوسعهدرمجلس
حکایــتدارد،رســانههایدولتیبهنقــلازعلی
باباییکارنامــی،عضوفراکســیونانقلابمجلس
اعلامکردند»هیأترئیسهکمیسیونتلفیقبرنامه
هفتمتوسعهدرگزارشنهاییکهقراراستدرصحن
مجلسموردرسیدگیقرارگیرد،تغییراتیراایجاد
کردهاست«.ایننقلقولاماازسویباباییکارنامیاز
اساستکذیبشدتاسرنوشتلایحهبرنامههفتمدر

مجلسهمچناندرهالهایازابهامباقیبماند.

فرایند تصویب لایحه
باوجوداینگفتهمیشــودازامروز)دوشنبه(ابتدا
کلیاتگزارشکمیسیونتلفیقلایحهبرنامههفتم
بررسیورایگیریمیشــودودرصورتتصویب،
مجلسواردبررســیجزئیاتبرنامهخواهدشــد.
دراینمیاناگرکلیاتبهتصویبنرسد،گزارشبرای

بررسیمجددبهکمیسیونتلفیقارجاعمیشود.

دیپلماسی در خدمت جذب سرمایه های خارجی
»تسهیل صدور روادید« از محورهای مهم رایزنی های دیپلماتیک درحوزه منطقه ای  است که سبب افزایش جذب 
سرمایه های خارجی می شود. محمود عباس زاده مشکینی، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس دراین باره معتقد است 

برگزاری اجلاس ایران، ازبکستان و ترکمنستان درآینده نزدیک نتیجه برد- برد به همراه خواهد داشت. / خانه  ملت

توسعه همه جانبه روابط ایران و برزیل
عضویــت جمهوری اســلامی در »بریکس« روابط ایــران و برزیــل را گرم تر از قبل کرده اســت. براین اســاس ژراردو 
آلکمین، معاون اول رئیس جمهور برزیل در دیدار سفیر ایران تأکید کرد که  جمهوری اسلامی شریک تجاری برزیل 

در غرب آسیاست. وی همچنین بر توسعه همه جانبه همکاری های دوطرف تأکید کرد./  ایرنا

رئیس جمهور به منظور شرکت در مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد عازم نیویورک شد.

ببینید کی زبان دنیا رو بلده!

طرح ترور پدر مهسا امینی در سقز خنثی شد.

@fall_mehr

@Emad_sdg76

مرضیه هوشجان

عماد صادقی

عجب موجوداتی هستید شماها!! 
هــم عــزادار و منتقــم خــون دختــرش 
هستید،هم نقشه ی قتل و ترور خودش 
را می کشــید! شــیطان بایــد نــزد شــما 

شاگردی کند... #برانداز_تروریست

@sh_a01s
سحر

 
صبــح بود کــه رســانه هــای معانــد اعلام 
کردنــد کــه پــدر مهســا امینی بازداشــت 
شــده اما خبرگزاری فــارس آن را تکذیب 
کرد و بعد از آن تیم تروریستی ای که قصد 
ترور امجد امینی را داشت، دستگیر شد.
بنظر هدف دشمن از این دروغگویی ها 

و ترورها چیست؟
#شکست_امپراتوری_دروغ

#رسوایی_شیطان

@fatemekhanoom12
فاطمه خانم

مجلس

خبرهای کوتاه از دنیای سیاست
مراســمسراســری»جهادومقاومت،ازدیروزتاامروز«روز
چهارشنبه)2۹شهریورماه(باحضوررهبرمعظمانقلابدرحسینیه

امامخمینی)ره(برگزارمیشود.
حسینامیرعبداللهیانوجیحونبایرامف،وزرایامورخارجه
ایرانوجمهوریآذربایجاندرگفتوگوییتلفنیبهبررسیآخرین

تحولاتروابطدوجانبهومسائلمنطقهایپرداختند.
علیرضاسلیمی،عضوهیأترئیســهمجلساعلامکردجلسه
رأیاعتمادبهوزیرپیشنهادیورزشوجوانانامروز)دوشنبه(

برگزارمیشود.
وزارتاموراقتصادیوداراییدراطلاعیهای،ادعایمحمدجواد
آذریجهرمی،وزیرارتباطاتدولتقبلدربارهافزایشبدهیهای
دولتباوجوددریافتدلارهایآزادشدهراناشیاز»غرضورزی

سیاسی«عنوانکرد.
شبکهسعودی»الحدث«مدعیشدفرایندانتقالاردوگاههای
تروریستهایتجزیهطلبازخطوطمرزیایرانبهعمقخاک

عراقپایانیافتهونیروهایعراقیدرمرزهامستقرشدهاند.
ســازمانپزشــکیقانونیدراطلاعیهاینامهمنتشرشدهدر

فضایمجازیدربارهمرگنیکاشاکرمیرا»جعلی«اعلامکرد.
اتحادیهاروپادرواکنشبهتصمیمایرانبرایلغومجوزبرخی
بازرسانآژانس،ازایرانخواستتادرتصمیمخودتجدیدنظرکند.

طرح شفافیت قوای سه گانه که تاکنون 
فراز و نشــیب های زیادی را طی کرده 
اســت، پس از تهیه و تدوین نهایی در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در جلسه  طرح »شفافیت 
قوای سه گانه، دستگاه های اجرایی و سایر نهادها« مورد 
رسیدگی قرار گرفت. اما در نهایت این طرح مورد قبول 

مجمع قرار نگرفت. در ادامه برخی از نمایندگان مجلس 
نسبت به تصمیم مجمع تشخیص انتقاداتی وارد کردند 
که در نهایت رئیس مجمع تشخیص مصلحت اعلام کرد: 
بحث شفافیت خود مجمع که مفصل توضیح داده شد؛ 
مجمع به هیچ وجه با شــفافیت مخالف نیست اما طبق 
قانون اساسی مجلس حق ندارد راجع  به کیفیت اداره 

مجمع قانون بنویسد.اختلاف مجلس با مجمع تشخیص 
درحالی دنبال می شود که موضوع شفافیت سال ها مورد 
مطالبه مردم و نخبگان کشــوری قرار دارد اما هربار به 
دلایلی به نتیجه نمی رسد. در ادامه به اظهارات برخی 
از کارشناســان و مطالبه گران حوزه شفافیت خواهیم 

پرداخت.

شفافیت در گیرودار اختلاف
قانونشفافیت،اخیرابهمحلاختلافبینمجلسومجمعتشخیصتبدیلشدهاست

گزارش2

نگاه

سیدمحمدحسین میرلوحی، کارشناس علوم دینی: مسئلهشفافیتازمطالبههایجدیمردم
وشخصرهبرمعظمانقلاباست.بهطوریکهرهبرمعظمانقلاببارهادرسخنان
خودنیزبهاینموضوعاشارهکردندوتنهاخطقرمزموضوعشفافیتهمانموضوعی
استکهامیرمومنان)ع(درمنشورحکومتداریخودفرمودند؛یعنیمسائلامنیتیو
نظامی.ازسویدیگرشفافیتیکیازشعارهایاصلیمجلسیازدهمبودکهباوجود
همهکموکاستیهاتاحدیاینشعارخودراعملیوعلاوهبرطرحشفافیتآرای

مجلس،شفافیترادربقیهارکاننظامنیزلحاظکرد.
اماآنچهاخیرادربارهشفافیتمطرحشده،اظهارنظررئیسمجمعتشخیصبودکهاعلامکردمجلس

حقنداردبرایشفافیتمجمعتصمیمگیریکند.امااینسخنآیتاللهآملیلاریجانیحساسیتهایی
ایجادکرد.ازسویدیگردرجاییازقانوناساسیکشوراینموضوعنیامدهکهمجمعتشخیصنباید

شفافسازیشود.
بنابراینانتظارمیروداعضایمجمعتشخیصکهبرخیازآنهادرمجلسشورایاسلامینیزعضویت
دارندبهشفافسازیارکانمختلفنظامکمککنندوسؤالاینجاستکهآیامجمعنمیخواهدخود
رادراتاقشیشهایقراردهد؟بهطورکلنیزطبقفرمودههایرهبرمعظمانقلاب،کشورایرانذخایر
غنیبسیاریداردواینکهدربرخیامورهمچنانمشکلداریم،درمییابیمکهبیشازهرزماندیگری

بهشفافیتدرکشورنیازمندیم.

حســینعلیحاجیدلیگانی،نماینــدهمجلسواز
طراحانطرحشــفافیت:یکیازشــعارهاییکهدر
زمانانتخاباتمجلسیازدهممطرحشــد،شــعار
شفافیتبودورأیبخشیازافرادجامعهبهمجلسکنونیبراساس
همینشــعارشــفافیتشــکلگرفت.آنهاییکهحاضرنیستند

طرحشــفافیتحتیبااصلاحتصویبشــود،میخواهندباعثشکستهمینتفکر
شوندوبگوینداینمجلسدرعملبهشفافیتناتواناســت.توصیهبندهبهدوستان
مجمعتشــخیصمصلحتنظامایناســتتاباتوجهبهنتیجهایکــهجامعهازاین
تصمیممجمعمیگیرد،کمککننــدجریانمجلسیازدهمشکســتخوردهتلقی
نشود.مشارکتداوطلبانهنمایندگانمجلسدرطرحشفافیتوانتشارآرایبرخیاز
آنهااجرایناقصیازطرحشفافیتاســت.مباحثدیگرینیزدرطرحشفافیتآمده
استکهالاناجرایینمیشودولازماستقانونشودتاضمانتاجراییپیداکند.مردم
باقانونیشدنطرحشفافیتشاخصیبرایسنجشعملکردنهادهایحاکمیتیپیدا
میکنندوهرنهادیکهعملنکرد،بایدپاسخگوباشد.وقتیطرحقانونشود،مبنای

قضاوتمردمازعملکردشفافیتدستگاههانیزمبتنیبرهمینقانونخواهدبود.

نگذارید یک تفکر شکست بخورد

سخنرانیدرمجمععمومی
دیدارباسرانکشورهایمختلف

سخنرانیدرجمعایرانیانمقیمآمریکا
حاضرشدندرنشستهاییباحضورگروههایمرجعسیاسی،

اجتماعیومذهبیآمریکا
حاضرشدندرنشستهایخبریباحضورمدیرانوفعالان

رسانهایآمریکا

برنامه های مهم سفر

رایزنی های دیپلماتیک
یکــیازمهمتریــنجنبههــایاهمیت
حضوررئیسجمهــوردرمجمععمومی
سازمانملل،دیداروگفتوگوبامقامهای
حاضراست.سالگذشــتهرئیسجمهور
ایراندرجریــانحضوردرمجمععمومی
سازمانملل۱۳دیداردیپلماتیکدرسطح
سرانونخستوزیرانداشتکهازمهمترین
دستاوردهایمجمعهفتادوهفتمبهشمار
میرود.ازسویدیگرحضوررئیسیدراین
مجمعنمــوددیگریازشکســتراهبرد

منزویسازیایراناست.

گره گشایی از مذاکرات برجامی؟
کارشناســانمعتقدندباتوجهبهتوافق
اخیرایــرانوآمریکابهمنظــورتبادل
زندانیانوآزادسازیمنابعمسدودشده
ایراندربرخیکشورهاازیکسوواتخاذ
رویکردهایضدایرانیتوسطتروئیکای
اروپایی)فرانســه،آلمــانوانگلیس(از
سویدیگر،رایزنیهادرحاشیهمجمع
هفتادوهشــتممیتواندبهگرهگشایی
ازبنبســتکنونــیدرگفتوگوهای
برجامیکمککندوچشماندازتازهای
راپیشرویمذاکراتاینحوزهبگشاید.

تشریح مواضع در قبال اوکراین
طییکســالگذشــتهغربیهــاتلاش
ویژهایصرفکردندتااینگونهالقاکنندکه
جمهوریاسلامیازطریقفروشانواعپهپاد
وتسلیحاتنظامیبهروســیه،درجنگ
اوکراینمشــارکتداشتهاســت.هرچند
درایــنمدتایــرانبارهــاموضعگیری
لازمراداشــتهامــادرچنینشــرایطی
کارشناسانمعتقدندحضوررئیسجمهور
درمجمععمومــیفرصــتمغتنمــی
بهمنظورتشــریحمواضــعودیدگاههای

جمهوریاسلامیدراینعرصهاست.

پیش به سوی نظم نوین جهانی
تقویتهمگراییمنطقــهایوبینالمللیبا
نقشآفرینیمحوریجمهوریاســلامیاز
مهمترینتحولاتچندجانبهگرایانهازمجمع
هفتادوهفتمتاکنونبودهاست.عضویتایران
درشانگهایوبریکسازیکسووگسترش
همکاریهــایراهبردیتهراندرســطح
بینالمللیازسویدیگر،نشانمیدهدایران
عزمخودرابرایقوامبخشــیبهنظمنوین
بینالمللیمبتنیبرچندجانبهگراییجزم
کردهاست.سفررئیسیمیتواندگاممثبت

دیگریدراینعرصهباشد.

دیپلماسی ایرانی در منهتن
بررسی 4 دلیل اهمیت حضور رئیس جمهور در هفتادوهشتمین مجمع عمومی سازمان ملل

شفافیت؛ مطالبه جدی 

دیدار رئیسی با رهبر معظم  انقلاب  پیش از سفر 

رئیسجمهورپیشازسفربهنیویورکبرایشرکتدراجلاسمجمععمومیسازمانملل
متحد،بعدازظهردیروز)یکشنبه(بارهبرمعظمانقلابدیداروگفتوگوکرد.سیدابراهیم
رئیسیدرایندیدارگزارشیازبرنامهسفرخودارائهکردوحضرتآیتاللهخامنهایهم

توصیههایلازمرابیانوبرایرئیسجمهورآرزویموفقیتکردند.

سفر راهبردی رئیس جمهور ایران 
به نیویورک

تاپیشازاینبسیاریازکشورهایجهاناز
روسیهوچینبهعنوان2کشورمهارکننده
قدرتآمریکایادمیکردند،امادرسالهایاخیروباابتکارهای
آسیاییمانند»شــانگهای«و»بریکس«،شــاهدنقشآفرینی
مؤثرترجمهوریاسلامیدراینعرصهبودهایم.بهرهگیریازتوان
جمهوریاسلامیدرشکلدهیبهنظمعادلانهجهانیسببشده
امروزتصویرواضحتریازتحولاتجهانیپیشرویافکارعمومی
دنیاقرارگیرد.امروزدیگرجامعهجهانیبهایننتیجهرسیدهکه
قدرتسلطهجوییآمریکاروبهافولاستوهمگراییقدرتهای

نوظهورجهان،نویددهندهتحولاتتازهایدراینعرصهاست.

ادامه از 
صفحه اول
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تفریحهکرهاباامنیتصهیونیستها
 رژیم صهیونیستی با وجود ادعا در حوزه امنیت سایبری، صدها بار مورد حمله هکرها قرار گرفته است

دوشنبه دوشنبه 2727 شهریور  شهریور 14021402- شماره - شماره 88868886
تجمعمعلماندرکرهجنوبیعلیهزورگوییهایوالدین

هزاران معلم و کارمند مــدارس در کره جنوبی جهــت محافظت قانونی بیشــتر در برابر زورگویی و قلــدری والدین 
دست به تجمعاتی زدند. به گزارش آسوشیتدپرس، این تظاهرات در پی مرگ یک معلم برگزار شده است. جسد 

این معلم پس از انتشار گزارشی مبنی بر تشویش روانی که توسط والدین ایجاد شده بود، در کلاس پیدا شد.

بهآتشکشیدهشدن6مدرسهدربلژیکدراعتراضبهآموزشجنسی
در پی الزامی شــدن آمــوزش امور جنســی در مــدارس بلژیک، ۶ مدرســه مورد حمله و آتش ســوزی قــرار گرفت. 
به گزارش دویچه وله، در روزهای اخیر به مدارس منطقه والونیا حمله شده است. طبق برنامه، دانش آموزان در 
سنین ۱۱ تا ۱۲ سال و ۱۵ تا ۱۶سال موظفند 4ساعت در هفته در کلاس درس آموزش جنسی، حضور داشته باشند.

جهان نما

سیلاب شدید جنوب فرانسه را برد
 وقوع ســیلاب شــدید در جنوب 
فرانسه باعث شده تا در این مناطق 
وضعیت هشــدار قرمز اعلام شود. 
به گــزارش فرانــس24، مقامات 
شهرســتان »ارو« پــس از وقــوع 

بارندگی شدید و سیل آسا در این منطقه وضعیت اضطراری 
اعلام کردند. بالا آمدن ســطح آب پس از بارندگی شماری 
از جاده های این اســتان را مســدود کرده و در برخی نقاط 
هم موجب رانش زمین شده اســت. شهرستان ارو در مرز با 

اسپانیا قرار دارد.

سقوط هواپیما در برزیل 14کشته 
برجای گذاشت

هوای توفانی در شــهر توریســتی 
بارسلوس واقع در ایالت آمازوناس 
برزیل باعث شــد که یک هواپیما 
روز شنبه هنگام فرود آمدن سقوط 
کند و 14 نفر کشته شوند. به گزارش 

یورو نیوز، هیچ کدام از سرنشینان این هواپیما زنده نماندند. 
براســاس بیانیه دولت ایالتی، همه مســافران این هواپیما 
مردان برزیلی بودند که برای ماهیگیری ورزشی به منطقه 

سفر می کردند.

اعتصاب کارگران شرکت های 
خودروسازی در آمریکا

کارگران 3شــرکت خودروســازی 
فورد، جنرال موتورز و استلانتیس 
در آمریکا دســت از کار کشــیده 
و بــه خیابان ها آمدنــد. به گزارش 
ان بی ســی نیوز، مهم ترین اختلاف 

میان اتحادیه های کارگری و شــرکت های خودروسازی رد 
درخواست افزایش دستمزدها بوده است. این برای نخستین 
بار در تاریخ آمریکا است که نزدیک به 12هزار و 700کارگر 
صنعت خودروسازی در اعتراض به شــرایط شغلی و پایین 

بودن حقوق هایشان دست از کار کشیده اند.

انهدام باند تروریستی 
خطرناک در عراق 

یک باند تروریســتی که قصد عملیات انتحاری در 
مواکب حســینی در عراق را داشــت منهدم شد. 
به گزارش منابع خبری وابسته به دفتر نخست وزیری 
عراق، اعضای این باند تروریســتی قصد عملیات 
انتحاری در موکب های حسینی، مراکز خرید و مراکز 
پلیس را داشتند که به دست نیروهای سازمان اطلاعات 
عراق به دام افتادند. اعضای این باند برای ساخت بمب 

و کمربندهای انتحاری آموزش دیده بودند.

تل آویو با چالش های پیچیده ای 
روبه رو است

رئیس پیشین واحد اطلاعات داخلی رژیم صهیونیستی 
درباره چالش هایی که تل آویو سال آینده با آن مواجه 
خواهد بود، هشــدار داده و گفته است که سال2024 
اسرائیل با چالش های پیچیده ای روبه رو می شود که 
حتی مدیریت کردن آنها نیز تبعات سنگینی درپی 
خواهد داشــت. به گزارش خبرگزاری شهاب، تامیر 
هایمن اذعان کرده شاید تل آویو توان مهار چالش ها را 
داشته باشد اما پیامدهای فاجعه باری به همراه دارد که 

می تواند این رژیم را به شدت ناتوان کند.

حزب الله: دوره دخالت 
صهیونیست ها در لبنان

 به سر آمده است
معاون دبیــرکل حزب الله با تأکید بــر بی اثر بودن 
کمپین های تحریک آمیز علیه مقاومت اعلام کرد 
دوره دخالت رژیم صهیونیســتی در زندگی مردم 
لبنان سر آمده و مقاومت همواره محافظ کشور است. 
شیخ نعیم قاسم با اشاره به اینکه نعمت های حضور 
مقاومت در لبنان و منطقه بی شمار است گفته قدرت 
ما در داخل لبنان و در مقابله با دشمن صهیونیستی، 
به هم پیوسته بوده و ما هرگز عقب نشینی نمی کنیم.

عربستان عادی سازی روابط 
با تل آویو را متوقف کرد

عربستان سعودی تمام مذاکرات عادی سازی با تل آویو 
را به خاطر ماهیت تنــدروی دولت بنیامین نتانیاهو، 
نخســت وزیر رژیم  صهیونیســتی به حالت تعلیق 
درآورده است. به گزارش عرب نیوز، درحالی که برخی 
منابع اســرائیلی از قریب الوقوع بودن عادی سازی 
روابط ریاض و تل آویو خبر داده بودند، منابعی در دفتر 
نتانیاهو می گویند که عربستان به دولت آمریکا اطلاع 

داده مذاکرات را به حالت تعلیق درآورده است.

هشتگجهان مقاومت

مجید تفرشی
تاریخ نگار، سندپژوه، نویسنده

رپرتاژ آگهی در ظاهر مصاحبه مفصل تصویری ژیار گل 
خبرنگار بی بی سی فارسی با رهبر گروه تروریستی مسلح 

پژاک، مصداق بارز ترویج خشونت، دهشت افکنی و 
تروریسم و ضمنا ناقض آشکار و صریح قانون ضدتروریسم 

در بریتانیا در منع تبلیغ، تشویق و شکوهمندسازی تروریسم 
و گروه های تروریستی است.آفکام اگر واقعا آفکام بود، مانع 

تبلیغ تروریسم توسط بی بی سی فارسی می شد و برخورد 
جدی می کرد.

تیم اندرسون
محقق و نویسنده کتاب »جنگ کثیف علیه سوریه«

مبادا فراموش کنیم که نیروی هوایی استرالیا و نیروی هوایی 
آمریکا بیش از ۱۲0سرباز سوری که پشت کوه دیرالزور نگه 

داشته بودند را قتل عام کرده و به تروریست های داعش 
اجازه دادند تا کنترل منطقه را به دست بگیرند. آنها به دروغ 

ادعا کردند که برای مبارزه با داعش وارد سوریه شده اند. 
فیلم  ها و شاهدان عینی گواه این جنایت هستند.

جرمی کوربین 
سیاستمدار و نماینده حزب کارگر پارلمان انگلیس

هیچ اشاره ای به سیل فاجعه بار در لیبی نمی شود. چرا 
کسی نگران قربانیان جنگل سوزی های گسترده در اروپا یا 

خشکسالی ها در سراسر آفریقا نیست؟ چرا کسی به غول های 
بزرگ نفتی که سیاره ما را نابود می کنند اعتراضی نمی کند؟ 

امید برای نسل های آینده کجا رفته است؟ بیدار شوید!

رسوایی جنسی کمدین اروپایی 

سیل لیبی قابل پیش بینی بود

»راسل برند«، کمدین و بازیگر انگلیسی، به تجاوز، سوءاستفاده 
و آزار جنسی متهم شده اســت. 4 زن که »راسل برند« را در 
یک دوره ۷ساله در اوج شهرت می شناختند، او را به تجاوز و 
سوءاستفاده متهم کرده  اند. یک زن می گوید که از سوی »راسل 
برند« هدف تجاوز جنسی قرار گرفته و 3 زن دیگر او را به آزار 
جنسی متهم کردند. علاوه بر این یک زن دیگر نیز اتهاماتی را 
علیه این بازیگر و کمدین مطرح کرده است. »راسل برند« متهم 
است که در فاصله سال های 200۶ تا 2013 چند زن ازجمله یک 

دختر 1۶ ساله را هدف آزار و تجاوز جنسی قرار داده است.

فاجعه انسانی پس از سیل لیبی نتیجه دهه ها اهمال و بی توجهی 
مسئولان مربوطه به هشدارها بود. عبدالونیس عاشور، مهندس 
و استاد دانشگاه لیبی در سال 2022 تأکید کرده بود که ساکنان 
شهر درنه به شدت در معرض خطر سیل های ویرانگر قرار دارند. 
او با هشدار به اهالی این شهر و مسئولان، به طوفان هایی که طی 
دهه های اخیر در منطقه رخ داده، اســتناد می کند و می گوید 
سیل های ویرانگری مانند سیل 1959 می تـواند منجر به شکسته 
شدن سد ها و در نتیجه غرق شدن شهر شود. او گفته بود که اوضاع 
»خطرناک« است. هفته گذشته طوفان دانیال در مدیترانه باعث 
بارش زیاد باران در شمال لیبی شد که در اثر آن، 2سد در بالادست 
شهر درنه شکسته شد که در نتیجه آن، سیل ویرانگر وارد مرکز 

شهر شد و 25 الی 30 درصد این شهر را کاملا ویران کرد.

روزنامه ایندیپندنت ]انگلیس[

روزنامه نیویورک تایمز ]آمریکا[ 

کیوسک

شــبکه برق ، آب وفاضلاب، پالایشگاه ها، 
بیمارســتان ها، اداره پســت، سیستم  
کشــتیرانی،  ازجملــه  حمل ونقــل 
زیرساخت های نظامی و حتی دادگاه عالی 
و... تقریبا هیچ جایی در ســرزمین های 

اشغالی نیست که از حملات سایبری در امان 
مانده باشد. در تازه ترین مورد خبر رسیده 
که زیرســاخت های برق راه آهن نیز هدف 

حمله سایبری قرار گرفته است.
این در حالی اســت که یک شرکت امنیت 
سایبری که با گوگل همکاری دارد، اعلام 
کرده کــه از ســال2020 تاکنون حملات 
ســایبری و بدافزاری در ســرزمین های 
اشــغالی تقریبا ۶00درصد افزایش یافته 

اســت. براســاس گزارش اداره سایبری 
رژیم صهیونیستی، در سال2022 میلادی 
نیز 9108 حمله و اختلال سایبری رخ داده 
که 31درصد از آنها تلاش برای فیشینگ، 
2۶درصــد هک شــبکه های اجتماعی و 

18درصد حملات بدافزاری بوده است.
افزون بر این، وب سایت روزنامه یدیعوت 
آحارونوت، چندی پیش با اشاره به ضعف 
امنیت سایبری در ســرزمین های اشغالی 

نوشته بود: شرکت سایبری ESET دریافته 
که هکرهای ایرانی از ضعف شناخته شده 
در سرورهای ایمیل شــرکت ها استفاده 
کرده و توانســته اند به حداقل30شرکت 
اسرائیلی نفوذ کنند؛  این شرکت ها شامل 
بیمه، پزشکی، صنعت، ارتباطات، فناوری 
اطلاعات، خرده فروشــی، خودرو، حقوق، 
خدمات مالی، معماری و مهندسی عمران 

بوده اند.

بهاره محبیگزارش
روزنامه نگار

عکس نوشت

مجسمه بن  گوریون در تل آویو به آتش کشیده شد
مجسمه »دیوید بن گوریون«، نخستین نخســت وزیر رژیم صهیونیستی که در منطقه ساحل 
تل آویو نصب شده بود به آتش کشیده و سوزانده شد. منابع خبری همچنین از بازداشت یک نفر 

به اتهام سوزاندن این مجسمه خبر داده اند.

چهره بین الملل

»آلنا دوهان«، گزارشگر ویژه سازمان ملل در 
موضوع تأثیر تحریم ها بر برخورداری از حقوق 
بشر، می گوید که پایبندی بیش از حد کشور ها 
بر تحریم های یکجانبه بر وضعیت حقوق بشر 

تأثیر منفی می گذارد.
به گزارش وب ســایت ســازمان ملل، دوهان 
به تازگی و در گزارش خود به پنجاه وچهارمین 
نشست شورای حقوق بشر سازمان ملل هشدار 

داد که تحریم های یکجانبه و رعایت بیش از حد آن، سلامت و رفاه مردم در سراسر جهان را تهدید 
می کند. این گزارشگر سازمان ملل، گفت: از آنجا که دولت ها به طور فزاینده ای از اقدامات تحریمی 
یکجانبه برای تعقیب اهداف سیاست خارجی استفاده می کنند، برای شرکت ها، ازجمله بانک ها و 
مؤسسات مالی، پایبندی بیش از حد از آنها به امری معمول تبدیل شده است. به گفته وی، برخی از 
تحریم های اعمال شده به صورت انفرادی تأثیر مخرب گسترده ای بر حق مردم برای مراقبت های 

بهداشتی دارد. 

هشدار آلنا دوهان درباره تبعات تحریم ها بر حق برخورداری از سلامت

بخش پزشــکی: با وجود تلاش های بســیار برای بهبود امنیت ســایبری، بخش پزشکی 
سرزمین های اشغالی همچنان در برابر تهدیدهای سایبری آسیب پذیر است. این در حالی است 
که به گفته کارشناسان، این آسیب پذیری می تواند پیامدهای مهمی برای حفظ حریم خصوصی 

داده های بیمار و عملکرد سیستم های مراقبت های بهداشتی داشته باشد.
زیرساخت های حیاتی: زیرساخت های حیاتی در سرزمین های اشغالی، مانند نیروگاه ها و 
سیستم های حمل ونقل اغلب هدف حملات سایبری قرار می گیرند که به طور بالقوه باعث ایجاد 

اختلالات و خسارات اقتصادی زیادی می شود.
زیرساخت های انرژی: گذشته از حملات متعدد به نیروگاه های برق، آوریل2023 بود که 
سیستم های آبرسانی در سرزمین های اشغالی دچار اختلال جدی شدند؛ حمله ای که زیان های 
اقتصادی و صنعتی جدی ای ازجمله به بخش کشــاورزی وارد و آسیب پذیری امنیت سایبری 

زیرساخت های حیاتی در این منطقه را هم فاش کرده است.
حمل ونقل و تدارکات: شرکت های حمل ونقل و تدارکات فعال در سرزمین های اشغالی بارها 
و بارها هدف حملات هکری قرار گرفته اند. به گفته کارشناسان، این حملات ضمن مختل کردن 
زنجیره تامین، امنیت داده های تجاری حساس را نیز به خطر انداخته اند و به چالشی جدی برای 

مقام های صهیونیستی تبدیل شده اند.
نهادهای دولتی و نظامی: نهادهای دولتی و بخش های نظامی رژیم صهیونیستی، جزو اهداف 
پرتکرار حملات سایبری به شمار می روند. به گفته کارشناسان، هکرها اغلب به دنبال دسترسی 

به اطلاعات حساس نظامی و ایجاد اختلال در عملیات های نظامی رژیم صهیونیستی هستند.

آسیب پذیرترین بخش ها در برابر حملات سایبری

زیان های اقتصادی: مؤسسه »ترند میکرو« تخمین زده است که میانگین خسارت 
مالی ناشی از اختلال سایبری در سرزمین های اشــغالی، تنها در بخش صنعتی به 
حدود 2.8میلیون دلار می رســد که صنعت نفت و گاز بیشترین آسیب را متحمل 
می شود. علاوه بر این، شرکت بیمه Intangic برآورد کرده که تنها حملات سایبری 
اکتبر2021 به شبکه برق در سرزمین های اشــغالی 25 تا 35میلیون دلار خسارت 

به بار آورده است.
هزینه های انسانی: گذشته از قطعی گسترده آب و برق، حملات سایبری صنعتی 
همچنین می تواند باعث از کار افتادن سیســتم های حیاتــی اولیه مانند تجهیزات 
پزشکی یا سیستم های کنترل ســدها شــود که می تواند به یک فاجعه انسانی در 

سرزمین های اشغالی منجر گردد.
اعتبار از دست رفته: حملات سایبری به زیرساخت های حیاتی اسرائیل، اعتبار 
رژیم صهیونیستی را عمیقا زیر سؤال برده و می تواند سرمایه گذاری خارجی در این 
منطقه را بیش از پیش به خطر بیندازد. ســال2021 بود که بخش امنیت سایبری 
اسرائیل برای مقابله با تهدیدهای ســایبری 8.84میلیارد دلار بودجه گرفت که در 
مقایسه با 2.75میلیارد دلار بودجه این بخش در سال2020، بیش از 3برابر افزایش 
داشته است. اما این هزینه های گزاف هم نتوانسته امنیت سایبری رژیم صهیونیستی 
را بهبود بخشد؛ امری که به اعتبار این رژیم که مدعی نوآوری در امنیت سایبری است، 

به طور چشمگیری خدشه  وارد کرده است.

هزینه های چندگانه حملات سایبری

جولای
  2020

حمله به سیستم های 
راه آهن توسط گروه 
انتقام جویان سایبری

هک اطلاعات رئیس 
دستگاه جاسوسی موساد 
و انتشار فیش حقوقی او 

حمله به وب سایت 
دانشگاه 

»تخنیون« حیفا

فعال كردن سیستم های 
آژیر حمله هوایی در 

بیت المقدس 

حمله به وب سایت 
شهرداری در 
بیت المقدس

حمله سایبری 
به وب  سایت 
دادگاه عالی 

هك اطلاعات شخصی 
شماری از مقام های 

صهیونیست و خبرنگاران 

مارس 
 2021

14ژوئن
 2022 

21ژوئن
 2022 

مارس 
 2022

12آوریل 
 2023
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2023
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2023

ژوئیه 
2023

اوت 
2023

ژوئن
  2022

25 آوریل 
2023

می
  2023 

مهمترین حملات سایبری علیه صهیونیست ها از 2020 تا 2023 

از كار افتادن شبکه 
راه آهن توسط گروه هکری 

انتقام جویان سایبری

حمله به 
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سابق آمریكا در تل آویو

هك شدن تلفن همراه 
شماری از نمایندگان 

پارلمان كنست

حمله به وب سایت بیمارستان 
»بنی براک« و اختلال در 
خدمات دهی پزشكی

حمله سایبری به  8 
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دوچرخه بهتر است یا تراموا؟
جبران عقب ماندگی حمل و نقل عمومی پایتخت در 2سال از زبان شهردار تهران

دوشنبه دوشنبه 2727 شهریور  شهریور 14021402- شماره - شماره 88868886دوشنبه دوشنبه 2727 شهریور  شهریور 14021402- شماره - شماره 88868886
تغییر کاربری باغ گل محلاتی

امیر یزدی، شهردار منطقه14: مقرر شد که وزارت راه وشهرسازی که مالکیت زمین را در اختیار دارد، نسبت به 
ارائه پیشنهاد تغییر کاربری باغ گل محلاتی به کمیسیون ماده ۵ اقدام کند و بعد از آنکه مالک زمین مشخص 

شد پول به حساب او ریخته می شود.

مبارزه با موش های شهر 
رضا محمدی، مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند: طرح مبارزه با موش ها با به کارگیری روش های بهسازی 
و پاکسازی معابر و انهار، استفاده از طعمه های مناسب در نقاط آلوده و همچنین استفاده از توری در مقابل 

لانه های این حیوانات در حال پیگیری است. 

موج افتتاح پروژه ها در مهر ماه
عبدالمطهر محمدخانی، سخنگوی شــهرداری تهران: افتتاح ایســتگاه متروی »شــهر پرند« و »میدان کتاب« در 
خط۷، ایستگاه های »شهران«، »کوهسار« و »کن« در خط۶، آغاز عملیات اجرایی خط1۰ مترو و همچنین فاز اول 
بزرگراه شهید بروجردی بخشی از پروژه های حمل ونقل شهری است که در نیمه نخست مهرماه محقق خواهد شد.

تولید کیسه های پلاستیکی دوستدار محیط زیست
حلیاسادات حسینی، مدیرکل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری تهران: به منظور ریل گذاری مؤثر در مسیر 
کاهش مصرف پلاستیک، موضوع راه اندازی کارخانه تولید کیسه های پلاستیکی دوستدارمحیط زیست در 

دستور کار مطالعاتی قرار گرفته است. 

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

1۰۰برنامه فرهنگی و اجتماعی در طرح استقبال از مهر در حال اجرا 1
داریم و پیگیر انجام این برنامه ها هستم.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

از 2 مجموعه ورزشی شهربانو و باشگاه ذوالفقار که از زمان کرونا از 9
مدار فعالیت خارج شده بود، بازدید کردم. 

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

روز یکشنبه چندین جلسه در خصوص آغاز سال تحصیلی داشتم و 5
همچنین به سؤال شهروندان در رادیو تهران پاسخ دادم.

احسان شریفی

منطقه 

برای آماده ســازی  حداکثری مدارس، جلسه  ســتاد استقبال از مهر 12
با حضور روســای راهور، مدیران آموزش وپرورش، مدیران شهری و 
اجرایــی ماننــد شــرکت گاز، آب و فاضــلاب و... برگزار شــد و در این 

جلسه شرکت کردم.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

طرح آسفالت برخی از مدارس منطقه شروع شده است. بازدیدی 18
از مدارس داشتم و در جریان فرایند آسفالت ریزی قرار گرفتم.

محمد جواد خسروی

منطقه 

همــراه با جمعــی از مدیــران منطقه در اجتمــاع خادم یــاران رضوی 3
و هیئت هــای عــزاداری و امام رضایی هــای منطقه ۳ در مســجد قبا 

شرکت کردم.

حمید جوانی

منطقه 

برقراری امنیت و پرهیز از شب مردگی در منطقه، یکی از نکاتی است 11
که در دستور کار فعالیت های شهرداری قرار دادم.

سید محمد موسوی

منطقه 

در راســتای پیگیــری مطالبــات شــهروندان، نظــارت بــر حمل ونقل 16
عمومی در طرح استقبال از مهر و ایستگاه های تاکسی و اتوبوسرانی 
 HSE سطح منطقه از حیث رعایت اســتانداردهای لازم ترافیکی و

انجام دادم.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

به منظور بررسی پیشــرفت پروژه های جاری، بازدیدی از پروژه های 7
سطح منطقه انجام دادم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

روز گذشته نشست خبری ای با خبرنگاران و همچنین جلسه دیدار 14
مردمی با اهالی منطقه داشــتم و از این طریق مسائل مهم منطقه 

را مورد بررسی قرار دادم.

امیر یزدی

منطقه 

از مســاجد ســطح منطقــه به منظــور بررســی مشــکلات عمرانــی و 20
بازسازی و مرمت آنها بازدید کردیم.

رضا شنگی

منطقه 

روز گذشته با شهرداران نواحی 9 گانه نشستی داشتم و در خصوص 2
پیش بینی و تعمیرات نقاط آبگرفتگی با توجه به فرارســیدن فصل 

پاییز بحث و بررسی صورت گرفت.

مهدی صالحی

منطقه 

روز گذشــته از عملیات عمرانی احداث پیاده رو و سنگ فرش بلوار 10
شهید بختیاری و خیابان جرجانی بازدید کردم و مقرر شد تا پیش از 

شروع فصل علم و تربیت، این عملیات پایان یابد.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

از مراحــل جمــع آوری پــل عابــر بــدون اســتفاده تقاطــع ولیعصــر و 6
فاطمــی بازدید کــردم و همچنیــن در جلســه کمیته درآمــد منطقه 

شرکت کردم.

مرتضی روحانی

منطقه 

در جلسه مشترک با مسئولان راهور، نیروی انتظامی، آتش نشانی 13
و ســایر دســتگاه های مرتبط موارد مربوط به بازگشــایی مدارس را 

بررسی کردم.

محمد هادی علی احمدی

منطقه 

دیروز همراه با مدیران و معاونان خود در مراسم تشییع پیکر جانباز 19
شــهید محمدرضامحجوبی، شــرکت کردم و با خانواده ایشــان هم 

گفت وگو داشتم.

تورج فرهادی

منطقه 

در جلســه ای که بعد از بازدید از پروژه های عمرانی منطقه داشتم، 4
دستورات و راهکارهای لازم در خصوص فرآیند انجام پروژه ها را به 

معاونان حوزه ها و شهرداران نواحی 9 گانه دادم.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

کانیو بنــدی معابر بــا هــدف جمــع آوری آب هــای ســطحی در معابر 17
شــروع شــده اســت و بازدیــدی از عملیــات عمرانــی کانیو بنــدی در 

محله گلچین داشتم.

رضا سیفی

منطقه 

۳1شهریور برنامه رکاب زنی از بوســتان تمدن تا خیابان آیت برگزار 8
می شــود. جلســه ای با معاون حمل ونقل درخصوص برگــزاری این 

مراسم داشتم.

فاطمه تنهایی

منطقه 

۷هزار بســته فرهنگی و اطعام رضوی در ایســتگاه ها و موکب های 15
پذیرایی منطقه توزیع کردیم.

محمد شیری

منطقه 

دیروز آخرین وضعیت آسفالت معابر را در جلسه کمیته نظارت فنی 21
منطقه بررسی کردم.

رضا پوریافر

منطقه 

با توجــه بــه ضــرورت و اهمیــت تشــکیل کمیتــه زیرســاخت ها در 22
منطقــه22، طــی احــکام جداگانــه ای اعضــای ایــن کمیســیون را 

منصوب کردم.

مسعود نصرتی

کاهش ترافیک و آلودگی؛ اولویت های مهم شهر
شهردار تهران در جریان ارائه گزارش اقدامات 2ساله 
در صحن پارلمان شهری، به رفع کمبودهای ناوگان 
حمل ونقل عمومی و تقویت و نوســازی و بازسازی 
این ناوگان اشاره و عنوان کرد: »موضوع حمل ونقل، 
موضوع اساسی اســت و در این حوزه برای کاهش 
ترافیک و آلودگی هوا گام هایی برداشــته ایم تا 
بتوانیم برای مردم جنبه های آســایش و 
آرامش را رقم بزنیم و نظم بخشــی 
و ســاماندهی عمومی در شهر را 

محقق کنیم.« 

افزایش سهم حمل ونقل عمومی در تردد شهری
شهرداری تهران برای تحقق اهداف خود در حوزه 
حمل ونقل عمومی، 5گام دارد که با 5رویکرد، اهداف 
را پیگیری می کند. علیرضا زاکانی با بیان این مطلب 
گفت که امروز سهم حمل ونقل عمومی از ترددهای 
شهری 34درصد است و ســعی می کنیم با توسعه 
زیرساخت ها و تقویت و افزایش ناوگان، این سهم را 

به 70درصد برسانیم.

توسعه خطوط مترو
زاکانی همچنین در تشریح وضعیت ناوگان ریلی 
تأکید کــرد: »خطوط هفت گانه و ایســتگاه های 
مترو که درگذشته احداث و فعال شده اند، امروز 
زمینه ای را فراهم کرده اند که می توان از ظرفیت 
مترو برای ســفر ها اســتفاده کــرد.« به گفته او 
۱4کیلومتر خط با ۱0ایستگاه در 2سال گذشته 
شروع شــده و به اتمام رسیده اســت و تا پایان 
سال جاری هم ۱0کیلومتر خط در خطوط 6و 
7 همراه با ۱4ایستگاه به بهره برداری می رسد. 
همچنین مهرماه 22کیلومتر خط پرند افتتاح 

موضوع هم اشاره و عنوان کرد: »همان مطالعات 
توســعه یافت و از ۱0محور پیشــنهادی نهایتا 
3محور انتخاب و پیشنهاد داده شد که در جلسه 
هم اندیشی گزارش نهایی مطالعات ارائه و با حضور 
شرکت مشاور، ابعاد این طرح برای اعضای شورای 
شهر تهران تشــریح می شــود.« به گفته زاکانی 
بودجه تراموا به صورت مشارکتی با سایر بخش ها 
تأمین می شــود و امســال احداث تراموا قابلیت 

عملیاتی شدن دارد، اما مصوبه شورا لازم است.

توقف سیر سقوط ناوگان اتوبوسرانی
ســکاندار پایتخت در ادامه به تشــریح عملکرد 
ناوگان اتوبوســرانی پرداخت و با بیان اینکه سیر 
ســقوط دوره قبل متوقف شــده اســت، گفت: 
»34۸0دســتگاه اتوبوس فعال بــه دوره پنجم 
مدیریت شهری تحویل داده شــده و در انتهای 
دوره حدود ۱۸76دستگاه اتوبوس فعال تحویل 
دوره ششم شــد. در دوره پنجم هیچ اتوبوسی از 
سوی دولت به مدیریت شهری تحویل داده نشد 
و تنها ۱33دستگاه اتوبوس توسط خود مدیریت 

می شــود. بهره بــرداری از ۱4ورودی جدید هم 
موضوع دیگری بود که شهردار تهران به آن اشاره 
کرد و گفت: »خط9 مترو امسال اجرایی می شود 
و خطوط ۸ و ۱۱ هم سال آینده عملیاتی خواهند 

شد.« 

اورهال قطارهای دی سی و  ای سی
تهران 42رام قطــار »دی ســی« و ۱29 رام قطار 
»ای ســی« دارد. به عبارت دیگر، اکنون در خطوط 
متــروی تهــران ۱۱97 واگــن وجــود دارد که 
فعال هســتند، اما به گفته زاکانــی تنها 20درصد 
قطارهای دی ســی )قطارهای قدیمی( در خطوط 
خدمت رســانی می کنند و نیاز به بازسازی اساسی 
دارند. آنطور که شــهردار تهران عنوان کرده: »در 
دوره قبل یــک رام قطار دی ســی و 37رام قطار 
 ای سی بازسازی اساسی شد؛ درحالی که طی 2سال 
اخیر 2رام قطار دی ســی و 39رام قطار  ای سی را 
بازســازی کرده ایم.« البته هدف گذاری شهرداری 
تهران تا پایــان برنامه چهارم بازســازی یا اورهال 

35رام قطار دی سی و ۱0۸رام قطار  ای سی است.

شــهری تأمین شــد. در این دوره 27۱دستگاه 
اتوبوس توســط دولت و 293دستگاه هم توسط 
مدیریت شــهری تامین شــده اســت که نشان 
می دهد در این حوزه هم عملکرد بســیار بالایی 
داشته ایم.« آنطور که زاکانی عنوان کرده: »اکنون 
2۸35دستگاه اتوبوس فعال وجود دارد و قرارداد 
تأمین 3هزار دســتگاه اتوبوس هم منعقد شــده 

است.«

نیاز شهر به 25هزار دستگاه ون
تأمین ون برای تهران ضرورت دارد. زاکانی با بیان 
این مطلب گفت که باید 25هزار دســتگاه ون در 
پایتخت داشته باشیم و در حال انتخاب نوع ون ها 
هستیم. همچنین قرارداد تأمین 630دستگاه ون 
با شرکت ایران خودرو دیزل منعقد و پرداختی ها 
انجام شــده و تعدادی از ون ها هــم تحویل داده 

شده است.

برقی سازی تاکسی و موتورهای کار
به گفته علیرضا زاکانی حدود 72هزار دســتگاه 

فعال شدن یک قرارداد پس از 7سال
ســال95 بود که موضوع قــرارداد 630واگن چینی 
مطرح شــد، اما اقدامــی صورت نگرفــت و قرارداد 
معطل ماند. شهردار تهران دیروز موضوع فعال شدن 
این قرارداد را مطرح و عنــوان کرد: »با حمایت های 
دولت پیش پرداخت های قرارداد را پرداخت کردیم. 
همچنین با استفاده از ظرفیت افزایش 25درصدی 
قرارداد توانســتیم با همیــن پیش پرداخت تعداد 
واگن ها را به 79۱واگن افزایش دهیم. ۱۱3واگن ملی 
هم توسط بخش خصوصی مپنا، جهاد دانشگاهی و 
واگن ســازی تهران در حال ساخت است که یک رام 
قطار )7واگن( به اتمام رسیده و ساخت رام دوم شروع 
شده اســت.« زاکانی همچنین تأکید کرد که تهران 
علاوه بر واگن هایی که از سوی دولت تأمین می شود 
به 259واگن دیگر نیز نیــاز دارد که مذاکره با طرف 

خارجی در دستور کار قرار گرفته است.

حرکت تراموا در 3محور
نیمه اول دهه90 مطالعات مربوط به تراموا انجام 
شد. شهردار تهران در جریان ارائه گزارش به این 

تاکســی در تهران وجود دارد که 70درصد آنها 
نیاز به نوســازی دارند. او ادامه داد: »در راستای 
نوسازی این ناوگان تفاهماتی با وزیر صمت برای 
برقی سازی تاکسی ها تا ســقف 50هزار دستگاه 
انجام شده و مدل های مالی هم تعیین شده اند که 
می توان به تسهیلات بانکی، تسهیلات تبصره۱2 
)بهینه ســازی مصرف ســوخت و...( و تسهیلات 
وزارت کشور اشــاره کرد.« تفاهم با دولت برای 
برقی ســازی موتورســیکلت های کار هم انجام 
شده و بنا بر گفته های شهردار تهران برقی سازی 
400هزار دستگاه موتورســیکلت هدف گذاری 

شده است.

1700جایگاه شارژ برقی
برقی ســازی حمل ونقل نیاز به زیرســاخت های 
خــاص ازجمله جایگاه شــارژ دارد کــه به گفته 
سکاندار پایتخت تا پایان سال آینده 5هزار محل 
شارژ در ۱700ایستگاه احداث می شود که بخش 
زیادی از برق آن هم از محل صرفه جویی برق در 

تهران تأمین خواهد شد.

ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت دچار عقب ماندگی 10ساله است. اتوبوس های 
هوایی، راه اندازی تراموا، اتوبوس برقی و مترو بــاس و... مدهای حمل ونقلی 
هستند که تحقق آنها آرزوی مدیران شهری دوره پنجم است و بارها در مورد 
آنها اظهارنظر کرده اند؛ آرزوهایی که تحقق شان در حد مطالعه و حرف باقی ماند 
و تمام سعی و تلاششان در ایجاد مسیر دوچرخه خلاصه شد؛ مسیری که قرار 
بود در قالب طرح شبکه »بهراه« در پایتخت به هم متصل شود و پیوستگی داشته 
باشد، اما این شبکه هم تکمیل نشد. در راستای رویکرد توسعه دوچرخه سواری، 
ایستگاه های بیدود یا دوچرخه های اشتراکی احداث شــدند که اواخر دوره 
مدیریت پنجم به دلیل مسائل مالی میان شــهرداری و شرکت سرمایه گذار، 

بیدودهای نارنجی شکست خوردند و جمع آوری شدند؛ جدا از اینکه آیا با توسعه 
دوچرخه در پایتخت کوهستانی مشکل ترافیک حل می شود یا نه حالا در این 
دوره تلاش های مدیریت شهری منجر به تحقق برخی از مدهای حمل ونقل ازجمله 
تراموا و مترو باس شده است و کسانی که تا دیروز از ضرورت وجود این مدهای 
حمل ونقل دم می زدند، در مقابل تحقق آنها جبهه گرفته اند و گویا از این موضوع 
خوشحال نیستند. همین افراد تلاش می کنند با انتقادات بی پایه واساس مسیر 
تحقق و عملی شدن آرزوهای شهر و شهروندان در حوزه حمل ونقل را مسدود 
کنند و با عناوین و عبارت های ناپسند مانند سراب و غیرعقلانی و... سعی دارند 
تلاش های مدیریت شهری را بی نتیجه جلوه دهند. دیروز در جریان ارائه گزارش 
عملکرد 2 ساله مدیریت شهری این دوره اعداد و ارقامی ذکر شد که نشان می داد 
عملکرد 2ساله بیشتر از عملکرد 4ساله دوره قبل بوده است؛ چرا که باور علیرضا 
زاکانی، شهردار تهران این است: »ما یاد گرفتیم هر کسی بیشتر حرف می زند، 

ما در مقابل بیشتر کار کنیم.«

تحریم شهردار تهران افتخار است
شهردار تهران به لیست تحریم های انگلیس اضافه 
شد و این موضوع مورد توجه مدیران شهری قرار 
گرفت؛ برخی از نمایندگان مردم در شورای شهر 
آن را ناشی از توفیقات شهردار پایتخت دانستند، 
برخی دیگر به زاکانی تبریک گفتند و آن را به فال 
نیک گرفتند. به گفته آنها قرارگرفتن نام شهردار 
تهران در لیســت تحریم ها نمایانگــر قابلیت و 
کارآمدی او و فعالیت مؤثرش در راســتای نظام 
مقدس جمهوری اسلامی است. شهردار پایتخت 
که برای ارائه گزارش عملکرد 2ساله شهرداری 

تهران در حوزه حمل ونقــل و ترافیک در صحن 
شورای شهر حاضر شده بود، در حاشیه این دیدار 
پیرامون قرار گرفتن نامش در لیست تحریم های 
دولت انگلیس، با بی ارزش خواندن این موضوع، 
گفت: »این موضــوع آنقدر بی ارزش اســت که 
حتی در موردش فکر هــم نمی کنم. با پرداختن 
به این چیزها وقت خودتــان را نگیرید، حالا آنها 
از ســر بیکاری و اینکه می بینند دست شــان به 
جایی نمی رسد، مثلا یک کاری انجام داده اند. در 
واقع آنها می بینند چه کسانی دارند کار می کنند 

و به خیال خودشــان می خواهند جلوی آنها را 
بگیرند؛ مثل پشه ای که از ســر درختی می پرد 
و می گوید بایــد همه  چیز را با خــودش ببرد.« 
همچنین زاکانی در مواجهه با این پرســش که 
تحریم اعمال شــده تأثیری در روند فعالیت های 
شهرداری تهران دارد یا نه، گفت: »تحریم ها هیچ 
خللی در کار و فعالیت های مدیریت شهری ایجاد 
نمی کند. این تحریم ها هیــچ تأثیری در کار ما و 
فعالیت شهرداری تهران ندارد و اصلا ما چه کار به 

انگلیسی ها داریم!« 

کارنامه موفق 2 ساله
جلسه روز گذشته شورای شهر تهران به 
ارائه گزارش عملکرد 2ســاله شهرداری 
در حوزه حمل ونقل اختصاص داشت که 

توســط علیرضا زاکانی، شهردار تهران 
ارائه شــد و در پایان هم برخی از اعضای 
شورا نظرات و سؤالاتی را مطرح کردند. 

البته همه اعضا معتقد بودند که شهرداری 
تهران در این مدت اقدامات ارزشمندی در 
حوزه حمل ونقل عمومی انجام داده است.

پرویز سروری، نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران
»این افتخار بزرگی برای مدیریت شهری است که شهردارش 
در لیست تحریم ها قرار گرفته است، نکته قابل توجه این 
است که انگلیس فکر می کند هنوز دوران قرون وسطی است 
و به عنوان ارباب به دنیا نگاه می کند و هنوز واقعیت انقلاب 
اسلامی را درک نکرده است. البته یا متوجه نیست و یا خود را به خواب زده است. 
قرار گرفتن نام شهردار تهران در لیست تحریم ها نمایانگر قابلیت و کارآمدی 
اوست. انگلیس توقع داشت شهری که توسط اغتشاشگران به آتش کشیده شده 
است، مورد بی توجهی مدیران شهری قرار بگیرد و آن را همانگونه رها کنیم، اما 
شورا و شهرداری انقلابی هســتند و عملکردمان براساس شاخص های انقلاب 

کدگذاری شده است.«

سید احمد علوی، رئیس کمیته گردشگری شورای 
اسلامی شهر تهران

»به نظر می رســد دوســتانمان در مدیریت شهری شهر 
لندن باید به سیاستمداران خود تذکر دهند؛ انگلیس باید 
مطالعات تاریخی خود را به روز کنــد و بازنگری در نحوه 
برخورد داشته باشد. اتفاقات روزهای اخیر نشان داد وقتی مردم پای کار بیایند، 
نقشه های دشمنان نقش بر آب می شود. امیدوارم مسئولان و حتی خود ما در 

برنامه ریزی هایمان دینمان را به مردم ادا کنیم.«

حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمد آقامیری، 
رئیس کمیته عمران شورای اسلامی شهر تهران

»به آقای زاکانی بابت اینکه مورد غضب انگلیس قرار گرفته و 
در لیست تحریم ها او را قرار داده اند تبریک می گویم؛ چرا که 
تجربه نشان داده کسانی در لیست تحریم ها قرار می گیرند 
که در جهت منافع انقلاب و نظام جمهوری اسلامی گام برداشته اند. قرار گرفتن 
نام آقای زاکانی در لیست تحریم ها نشان دهنده فعالیت مؤثر او در راستای نظام 
مقدس جمهوری اسلامی بوده و به همین علت مورد غضب قرار گرفته است. ابزار 
تحریم بی فایده است، اما این کشورها اصرار دارند که صرفا برای ایجاد جنجال های 
سیاسی و جهت دادن به افکار عمومی، تحریم کنند که البته این تحریم ها نتیجه ای 

ندارد و شهرداری تهران قدم های خود را محکم تر بر می دارد.«

مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
»وقتی خارجی ها از ما تقدیر می کننــد، باید به خودمان 
شک کنیم و هر وقت به ما می تازند، باید به  خودمان ببالیم 
و دوستانمان قرارگیری نام زاکانی در لیست تحریم ها را به 
او تبریک گفتند و ما نیز به او تبریک می گوییم و اگر کارها 

برای مردم و خدا باشد، خود خدا به ما کمک می کند.«

تهران به اتوبوس های بیشتری نیاز دارد

مهدی چمران، رئیس شــورا: در 6 ماه گذشته 
بیشتر قراردادهای ساخت اتوبوس ها به امضا رسیده 
و اتوبوس مورد نیاز شهر تهران به حد مطلوب اضافه 
نشــده که امیدواریم تا پایان سال ۱000دستگاهی 
که در برنامه دارند حداقل به ناوگان اضافه شود. البته 
تعدادی اتوبوس نیز که در حدود ۱00دستگاه است که وزارت کشور در 
اربعین از آنها استفاده کرد، در اختیار تهران قرار خواهد گرفت که در آینده 
می تواند کمک حال باشد. آنقدر نیاز شهر تهران به اتوبوس بالاست که این 
چند صد دستگاه نمی تواند کمک مؤثری باشد. امیدواریم بتوانند در زمان 

وعده داده شده، اتوبوس ها را تحویل دهند.

وسایل برقی اولویت باشد

مهــدی پیرهادی، 
رئیس کمیســیون 
و  ســلامت 
محیط زیست: پرسش 
من این است که توسعه 
حمل ونقل عمومی تا چــه میزان از آلودگی 
هوا خواهد کاست؟ 79۱دستگاه واگن مترو 
که قرارداد آن منعقد شده تا چه زمانی وارد 
خطوط خواهند شد؟ آیا مطالعات تراموا انجام 
شده است؟ و اگر انجام شده باید گزارش آن 
در اختیار شورا قرار بگیرد. همچنین ضرورت 
دارد وسایل نقلیه برقی در اولویت قرار بگیرند. 
گرچه اســتفاده از ســوخت های فسیلی به 
شهرداری تهران باز نمی گردد و دستگاه های 

مربوطه باید به آن توجه کنند.

آمارهای متفاوت از ناوگان حمل ونقل

ناصر امانــی، عضو 
کمیســیون برنامه 
و بودجــه: آمارهای 
متفاوت و متعددی نیز 
در این 2سال مدیریت 
شــهری در مورد تعــداد اتوبوس های فعال 
شنیده ایم و باید گفت که وحدت نظر حتی 
در شهرداری درخصوص تعداد اتوبوس های 
فعال پایتخت وجود ندارد. در حوزه تعمیرات 
اتوبوس ما با 3سطح مواجه هستیم اما به نظر 
می رســد که ظاهرا در اتوبوســرانی تنها به 
تعمیرات ســطح 2 و 3 یعنی بهسازی بدنه، 
صندلی و کف اتوبوس توجه می شــود. این 
در حالی است که تعمیرات سطح یک یعنی 

تعمیر موتور و گیربکس در اولویت است.

اقدام بزرگ شهرداری در مترو

رئیس  مظفر،  میثم 
و  بودجه  کمیتــه 
نعقاد  ا نظارت مالی: 
قرارداد 79۱دســتگاه 
انجــام  و  واگــن 
پیش پرداخت آن اقدام بسیار بزرگی است و 
70درصد ضریب جابه جایی مسافر را تغییر 
می دهد. پرسش بنده این است که تحویل 
این واگن هــا به چه شــکل و در چه زمانی 
خواهد بود. اگر هزار و 550دستگاه اتوبوس 
به ناوگان اضافه شــود، به شیب تأمین که 
درنظر گرفته بودیم، خواهیم رسید. اینکه 
خط تولید شروع به کار کند نیازمند پیگیری 
مداوم و بازدید اســت که بایــد مورد توجه 

قرار بگیرد.

امیدواریم 1500 دستگاه تا پایان سال به تهران اضافه شود

نرجس ســلیمانی، رئیس کمیسیون نظارت 
و حقوقی: مدیریت شــهری به ویژه شهردار تهران 
وعده هایی را درخصوص حق و حقوق مردم در حوزه 
حمل ونقل عمومی داده اســت. مردم به دنبال رفع 
مشکلات روزمره هستند و ساعت ها معطل رسیدن 
اتوبوس و استفاده از آن هســتند. بیش از ۱0۸هفته از استقرار مدیریت 
شهری دوره ششم گذشته اما شتاب فعالیت ها متناسب با نیاز شهر تهران 
نیست؛ البته تلاش های خوبی صورت گرفته که در بازدیدها و قراردادها 
دیدیم و امیدواریم ۱500دستگاه را تا پایان سال به تهران اضافه کنیم و 

وعده ها محقق شود.

مقایسه آماری از وضعیت حمل ونقل عمومی در دوره های پنجم و ششم مدیریت شهری

در مسیر توسعه ناوگان
5هدفدرحوزهحملونقل

کاهش 
ترافیک

ایجاد آسایش 
و آرامش 
شهروندان

کاهش آلودگی 
هوا و مسائل 
زیست محیطی

نظم بخشی 
و ساماندهی 

عمومی

نوسازی و 
ایمنی شهر بر 

مدار حمل ونقل 
عمومی

5رویکرددرحوزهحملونقل

کاهش 
تقاضای 

سفر از طریق 
هوشمند سازی 

توسعه 
زیرساخت ها و 
افزایش ناوگان

افزایش 
مطلوبیت 
حمل ونقل 

عمومی

وضع قواعد و 
ساز وکارها در 
راستای توسعه 

شهر

فرهنگسازی و 
جلب مشارکت 

شهروندان

سال1۳9۶: 
3480دستگاه

سال14۰1: 
1876دستگاه

سال14۰2: 
2835دستگاه

پیش بینی سال14۰4: 
7500دستگاه

ناوگانفعال
اتوبوسرانی

1۳9۶تا شهریور 14۰۰: 
13994دستگاه

14۰۰ تا 14۰2: 
5853دستگاه

پیش بینی سال14۰4: 
40هزاردستگاه

نوسازی
سامانه
تاکسیرانی

شهریور 14۰۰تا 14۰2: 
190دستگاه

پیش بینی سال 14۰4: 
25هزاردستگاه نوسازی

ون

وضعیتتوسعهناوگاناتوبوسدر2دوره

وضعیتخطوطمترو

وضعیتعملکردمدیریتشهری
درسامانهمترو

ناوگانیکطبقه

سال9۵:  149 رام

نیمه اول سال14۰2:  173 رام

برنامه ریزی برای سال14۰4:  228 رام

ناوگان2طبقه

سال9۵:  250 واگن

نیمه اول14۰2:  260 واگن

برنامه ریزی برای سال14۰4:  260 واگن

ناوگاننیازمنداورهال

سال9۵:  66 رام

نیمه اول سال14۰2:  132 رام

مسیرخطوط7گانه

سال9۵: 189 کیلومتر

نیمه اول سال14۰2: 274 کیلومتر
برنامه ریزی برای سال14۰4: 

334 کیلومتر

آخرینوضعیتقرارداد
3هزاردستگاهاتوبوس

اتوبوس دیزل تک کابین 
)شرکت عقاب افشان(

1000
دستگاه

اتوبوس دیزل تک کابین
)شرکت اسنا(

500
دستگاه

اتوبوس برقی تک کابین 9متری
)صنایع قائم(

250
دستگاه

اتوبوس برقی تک کابین 12متری
)صنایع قائم(

250
دستگاه

اتوبوس تک کابین برقی
)شرکت پارسان(

500
دستگاه

مینی بوس درون شهری
)شرکت مایوان موتور(

500
دستگاه

جم
هپن
دور

خریددولت:  صفر
خریدشهرداری:

1۳۳دستگاه اتوبوس و 
1۳۰دستگاه مینی بوس

خریدبخشخصوصی:8۳دستگاه

شم
ش
وره
خریددولت: 2۷1دستگاهد

خریدشهرداری:
21۰دستگاه اتوبوس، 82دستگاه 

مینی بوس و 2۰دستگاه ون

پیش 
از دوره 
ششم

امروز

260
کیلومتر خط

274
کیلومتر خط

140
ایستگاه

150
ایستگاه

شهر چابهار جایگاه سی ان جی ندارد
بندرچابهــار یکی از مهم ترین قطب های اقتصادی کشــور 
است با این حال از بســیاری از امکانات زیرساختی و رفاهی 
محروم اســت. یکی از آنها جایگاه سوخت سی ان جی است. 
یقینا تعبیه چند جایگاه ســوخت گاز شهروندان را تشویق 
به خرید و استفاده از خودروهای گازسوز خواهد کرد.در این 
صورت ضمن صرفه جویی در مصرف بنزین به پاکیزگی هوا 

هم کمک خواهد شد.
هرمزان از چابهار

شبکه تلویزیونی مخصوص ناشنوایان راه اندازی شود
من یک فرزند ناشنوا دارم که بسیار مشتاق دیدن و پیگیری 
سریال های تلویزیونی است، اما به علت نداشتن زیرنویس یا 
یک مجری که دیالوگ ها را به زبان اشاره برگرداند، قادر به 
استفاده از فیلم ها و برنامه های تلویزیونی نیست. مطمئنا افراد 
زیادی مثل فرزند من وجود دارند که با این مشکل مواجهند.از 
مسئولان صدا و سیما درخواست دارم یا شبکه ای مختص افراد 
ناشنوا راه اندازی کنند یا هنگام پخش برنامه های تلویزیونی 
خصوصا فیلم ها و ســریال ها، از مجریانی که به زبان اشاره 
تسلط دارند استفاده کنند تا افراد ناشنوا هم قادر به استفاده 

از این برنامه ها باشند.
مادر یک فرزند ناشنوا

جاده روستای وشته طالقان نیازمند مرمت است
متأسفانه وضعیت آسفالت جاده روستای وشته شهر طالقان 
اصلا مناسب نیست و پر از چاله و دست انداز شده است.این 
وضعیت به خصوص هنگام بارندگی خطرناک و آزار دهنده 
است. با توجه به اینکه مقبره امامزاده یوسف)ع( در این روستا 
قرار دارد و زائران به طور مرتب از مناطق مختلف اطراف برای 
زیارت به این روستا می آیند، ضروری است تا هر چه زودتر 

نسبت به تعمیر و بازسازی این جاده اقدام شود.
میرآبی از وشته

آب لوله کشی صباشهر لجن و سنگ ریزه دارد
آب لوله کشی منطقه صباشهر در شهریار لجن و سنگ ریزه 
دارد. در این منطقه آب مدام قطع می شود وقتی هم که بعد 
از چند روز آب می آید متعفن، دارای رنگ و سنگ ریزه است. 

تقاضا می شود به داد مردم صباشهر برسید.
سیدحسینی از شهریار

شماره تلفن ارتباطی با خوانندگانبا مردم
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زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

از توسعه ناوگان عمومی با دوچرخه تا توسعه با تراموا  و اتوبوس و مترو
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تغییر کاربری باغ گل محلاتی

امیر یزدی، شهردار منطقه14: مقرر شد که وزارت راه وشهرسازی که مالکیت زمین را در اختیار دارد، نسبت به 
ارائه پیشنهاد تغییر کاربری باغ گل محلاتی به کمیسیون ماده ۵ اقدام کند و بعد از آنکه مالک زمین مشخص 

شد پول به حساب او ریخته می شود.

موج افتتاح پروژه ها در مهر ماه
عبدالمطهر محمدخانی، سخنگوی شــهرداری تهران: افتتاح ایســتگاه متروی »شــهر پرند« و »میدان کتاب« در 
خط۷، ایستگاه های »شهران«، »کوهسار« و »کن« در خط۶، آغاز عملیات اجرایی خط1۰ مترو و همچنین فاز اول 
بزرگراه شهید بروجردی بخشی از پروژه های حمل ونقل شهری است که در نیمه نخست مهرماه محقق خواهد شد.

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

1۰۰برنامه فرهنگی و اجتماعی در طرح استقبال از مهر در حال اجرا 1
داریم و پیگیر انجام این برنامه ها هستم.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

از 2 مجموعه ورزشی شهربانو و باشگاه ذوالفقار که از زمان کرونا از 9
مدار فعالیت خارج شده بود، بازدید کردم. 

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

روز یکشنبه چندین جلسه در خصوص آغاز سال تحصیلی داشتم و 5
همچنین به سؤال شهروندان در رادیو تهران پاسخ دادم.

احسان شریفی

منطقه 

برای آماده ســازی  حداکثری مدارس، جلسه  ســتاد استقبال از مهر 12
با حضور روســای راهور، مدیران آموزش وپرورش، مدیران شهری و 
اجرایــی ماننــد شــرکت گاز، آب و فاضــلاب و... برگزار شــد و در این 

جلسه شرکت کردم.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

طرح آسفالت برخی از مدارس منطقه شروع شده است. بازدیدی 18
از مدارس داشتم و در جریان فرایند آسفالت ریزی قرار گرفتم.

محمد جواد خسروی

منطقه 

همــراه با جمعــی از مدیــران منطقه در اجتمــاع خادم یــاران رضوی 3
و هیئت هــای عــزاداری و امام رضایی هــای منطقه ۳ در مســجد قبا 

شرکت کردم.

حمید جوانی

منطقه 

برقراری امنیت و پرهیز از شب مردگی در منطقه، یکی از نکاتی است 11
که در دستور کار فعالیت های شهرداری قرار دادم.

سید محمد موسوی

منطقه 

در راســتای پیگیــری مطالبــات شــهروندان، نظــارت بــر حمل ونقل 16
عمومی در طرح استقبال از مهر و ایستگاه های تاکسی و اتوبوسرانی 
 HSE سطح منطقه از حیث رعایت اســتانداردهای لازم ترافیکی و

انجام دادم.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

به منظور بررسی پیشــرفت پروژه های جاری، بازدیدی از پروژه های 7
سطح منطقه انجام دادم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

روز گذشته نشست خبری ای با خبرنگاران و همچنین جلسه دیدار 14
مردمی با اهالی منطقه داشــتم و از این طریق مسائل مهم منطقه 

را مورد بررسی قرار دادم.

امیر یزدی

منطقه 

از مســاجد ســطح منطقــه به منظــور بررســی مشــکلات عمرانــی و 20
بازسازی و مرمت آنها بازدید کردیم.

رضا شنگی

منطقه 

روز گذشته با شهرداران نواحی 9 گانه نشستی داشتم و در خصوص 2
پیش بینی و تعمیرات نقاط آبگرفتگی با توجه به فرارســیدن فصل 

پاییز بحث و بررسی صورت گرفت.

مهدی صالحی

منطقه 

روز گذشــته از عملیات عمرانی احداث پیاده رو و سنگ فرش بلوار 10
شهید بختیاری و خیابان جرجانی بازدید کردم و مقرر شد تا پیش از 

شروع فصل علم و تربیت، این عملیات پایان یابد.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

از مراحــل جمــع آوری پــل عابــر بــدون اســتفاده تقاطــع ولیعصــر و 6
فاطمــی بازدید کــردم و همچنیــن در جلســه کمیته درآمــد منطقه 

شرکت کردم.

مرتضی روحانی

منطقه 

در جلسه مشترک با مسئولان راهور، نیروی انتظامی، آتش نشانی 13
و ســایر دســتگاه های مرتبط موارد مربوط به بازگشــایی مدارس را 

بررسی کردم.

محمد هادی علی احمدی

منطقه 

دیروز همراه با مدیران و معاونان خود در مراسم تشییع پیکر جانباز 19
شــهید محمدرضامحجوبی، شــرکت کردم و با خانواده ایشــان هم 

گفت وگو داشتم.

تورج فرهادی

منطقه 

در جلســه ای که بعد از بازدید از پروژه های عمرانی منطقه داشتم، 4
دستورات و راهکارهای لازم در خصوص فرآیند انجام پروژه ها را به 

معاونان حوزه ها و شهرداران نواحی 9 گانه دادم.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

کانیو بنــدی معابر بــا هــدف جمــع آوری آب هــای ســطحی در معابر 17
شــروع شــده اســت و بازدیــدی از عملیــات عمرانــی کانیو بنــدی در 

محله گلچین داشتم.

رضا سیفی

منطقه 

۳1شهریور برنامه رکاب زنی از بوســتان تمدن تا خیابان آیت برگزار 8
می شــود. جلســه ای با معاون حمل ونقل درخصوص برگــزاری این 

مراسم داشتم.

فاطمه تنهایی

منطقه 

۷هزار بســته فرهنگی و اطعام رضوی در ایســتگاه ها و موکب های 15
پذیرایی منطقه توزیع کردیم.

محمد شیری

منطقه 

دیروز آخرین وضعیت آسفالت معابر را در جلسه کمیته نظارت فنی 21
منطقه بررسی کردم.

رضا پوریافر

منطقه 

با توجــه بــه ضــرورت و اهمیــت تشــکیل کمیتــه زیرســاخت ها در 22
منطقــه22، طــی احــکام جداگانــه ای اعضــای ایــن کمیســیون را 

منصوب کردم.

مسعود نصرتی

موضوع هم اشاره و عنوان کرد: »همان مطالعات 
توســعه یافت و از 10محور پیشــنهادی نهایتا 
3محور انتخاب و پیشنهاد داده شد که در جلسه 
هم اندیشی گزارش نهایی مطالعات ارائه و با حضور 
شرکت مشاور، ابعاد این طرح برای اعضای شورای 
شهر تهران تشــریح می شــود.« به گفته زاکانی 
بودجه تراموا به صورت مشارکتی با سایر بخش ها 
تأمین می شــود و امســال احداث تراموا قابلیت 

عملیاتی شدن دارد، اما مصوبه شورا لازم است.

توقف سیر سقوط ناوگان اتوبوسرانی
ســکاندار پایتخت در ادامه به تشــریح عملکرد 
ناوگان اتوبوســرانی پرداخت و با بیان اینکه سیر 
ســقوط دوره قبل متوقف شــده اســت، گفت: 
»3۴۸0دســتگاه اتوبوس فعال بــه دوره پنجم 
مدیریت شهری تحویل داده شــده و در انتهای 
دوره حدود 1۸۷۶دستگاه اتوبوس فعال تحویل 
دوره ششم شــد. در دوره پنجم هیچ اتوبوسی از 
سوی دولت به مدیریت شهری تحویل داده نشد 
و تنها 133دستگاه اتوبوس توسط خود مدیریت 

شــهری تأمین شــد. در این دوره 2۷1دستگاه 
اتوبوس توســط دولت و 293دستگاه هم توسط 
مدیریت شــهری تامین شــده اســت که نشان 
می دهد در این حوزه هم عملکرد بســیار بالایی 
داشته ایم.« آنطور که زاکانی عنوان کرده: »اکنون 
2۸35دستگاه اتوبوس فعال وجود دارد و قرارداد 
تأمین 3هزار دســتگاه اتوبوس هم منعقد شــده 

است.«

نیاز شهر به 25هزار دستگاه ون
تأمین ون برای تهران ضرورت دارد. زاکانی با بیان 
این مطلب گفت که باید 25هزار دســتگاه ون در 
پایتخت داشته باشیم و در حال انتخاب نوع ون ها 
هستیم. همچنین قرارداد تأمین ۶30دستگاه ون 
با شرکت ایران خودرو دیزل منعقد و پرداختی ها 
انجام شــده و تعدادی از ون ها هــم تحویل داده 

شده است.

برقی سازی تاکسی و موتورهای کار
به گفته علیرضا زاکانی حدود ۷2هزار دســتگاه 

تاکســی در تهران وجود دارد که ۷0درصد آنها 
نیاز به نوســازی دارند. او ادامه داد: »در راستای 
نوسازی این ناوگان تفاهماتی با وزیر صمت برای 
برقی سازی تاکسی ها تا ســقف 50هزار دستگاه 
انجام شده و مدل های مالی هم تعیین شده اند که 
می توان به تسهیلات بانکی، تسهیلات تبصره12 
)بهینه ســازی مصرف ســوخت و...( و تسهیلات 
وزارت کشور اشــاره کرد.« تفاهم با دولت برای 
برقی ســازی موتورســیکلت های کار هم انجام 
شده و بنا بر گفته های شهردار تهران برقی سازی 
۴00هزار دستگاه موتورســیکلت هدف گذاری 

شده است.

1700جایگاه شارژ برقی
برقی ســازی حمل ونقل نیاز به زیرســاخت های 
خــاص ازجمله جایگاه شــارژ دارد کــه به گفته 
سکاندار پایتخت تا پایان سال آینده 5هزار محل 
شارژ در 1۷00ایستگاه احداث می شود که بخش 
زیادی از برق آن هم از محل صرفه جویی برق در 

تهران تأمین خواهد شد.

کارنامه موفق 2 ساله
جلسه روز گذشته شورای شهر تهران به 
ارائه گزارش عملکرد 2ســاله شهرداری 
در حوزه حمل ونقل اختصاص داشت که 

توســط علیرضا زاکانی، شهردار تهران 
ارائه شــد و در پایان هم برخی از اعضای 
شورا نظرات و سؤالاتی را مطرح کردند. 

البته همه اعضا معتقد بودند که شهرداری 
تهران در این مدت اقدامات ارزشمندی در 
حوزه حمل ونقل عمومی انجام داده است.

تهران به اتوبوس های بیشتری نیاز دارد

مهدی چمران، رئیس شــورا: در ۶ ماه گذشته 
بیشتر قراردادهای ساخت اتوبوس ها به امضا رسیده 
و اتوبوس مورد نیاز شهر تهران به حد مطلوب اضافه 
نشــده که امیدواریم تا پایان سال 1000دستگاهی 
که در برنامه دارند حداقل به ناوگان اضافه شود. البته 
تعدادی اتوبوس نیز که در حدود 100دستگاه است که وزارت کشور در 
اربعین از آنها استفاده کرد، در اختیار تهران قرار خواهد گرفت که در آینده 
می تواند کمک حال باشد. آنقدر نیاز شهر تهران به اتوبوس بالاست که این 
چند صد دستگاه نمی تواند کمک مؤثری باشد. امیدواریم بتوانند در زمان 

وعده داده شده، اتوبوس ها را تحویل دهند.

وسایل برقی اولویت باشد

مهــدی پیرهادی، 
رئیس کمیســیون 
و  ســامت 
محیط زیست: پرسش 
من این است که توسعه 
حمل ونقل عمومی تا چــه میزان از آلودگی 
هوا خواهد کاست؟ ۷91دستگاه واگن مترو 
که قرارداد آن منعقد شده تا چه زمانی وارد 
خطوط خواهند شد؟ آیا مطالعات تراموا انجام 
شده است؟ و اگر انجام شده باید گزارش آن 
در اختیار شورا قرار بگیرد. همچنین ضرورت 
دارد وسایل نقلیه برقی در اولویت قرار بگیرند. 
گرچه اســتفاده از ســوخت های فسیلی به 
شهرداری تهران باز نمی گردد و دستگاه های 

مربوطه باید به آن توجه کنند.

آمارهای متفاوت از ناوگان حمل ونقل

ناصر امانــی، عضو 
کمیســیون برنامه 
و بودجــه: آمارهای 
متفاوت و متعددی نیز 
در این 2سال مدیریت 
شــهری در مورد تعــداد اتوبوس های فعال 
شنیده ایم و باید گفت که وحدت نظر حتی 
در شهرداری درخصوص تعداد اتوبوس های 
فعال پایتخت وجود ندارد. در حوزه تعمیرات 
اتوبوس ما با 3سطح مواجه هستیم اما به نظر 
می رســد که ظاهرا در اتوبوســرانی تنها به 
تعمیرات ســطح 2 و 3 یعنی بهسازی بدنه، 
صندلی و کف اتوبوس توجه می شــود. این 
در حالی است که تعمیرات سطح یک یعنی 

تعمیر موتور و گیربکس در اولویت است.

اقدام بزرگ شهرداری در مترو

رئیس  مظفر،  میثم 
و  بودجه  کمیتــه 
نعقاد  ا نظارت مالی: 
قرارداد ۷91دســتگاه 
انجــام  و  واگــن 
پیش پرداخت آن اقدام بسیار بزرگی است و 
۷0درصد ضریب جابه جایی مسافر را تغییر 
می دهد. پرسش بنده این است که تحویل 
این واگن هــا به چه شــکل و در چه زمانی 
خواهد بود. اگر هزار و 550دستگاه اتوبوس 
به ناوگان اضافه شــود، به شیب تأمین که 
درنظر گرفته بودیم، خواهیم رسید. اینکه 
خط تولید شروع به کار کند نیازمند پیگیری 
مداوم و بازدید اســت که بایــد مورد توجه 

قرار بگیرد.

امیدواریم 1500 دستگاه تا پایان سال به تهران اضافه شود

نرجس ســلیمانی، رئیس کمیسیون نظارت 
و حقوقی: مدیریت شــهری به ویژه شهردار تهران 
وعده هایی را درخصوص حق و حقوق مردم در حوزه 
حمل ونقل عمومی داده اســت. مردم به دنبال رفع 
مشکلات روزمره هستند و ساعت ها معطل رسیدن 
اتوبوس و استفاده از آن هســتند. بیش از 10۸هفته از استقرار مدیریت 
شهری دوره ششم گذشته اما شتاب فعالیت ها متناسب با نیاز شهر تهران 
نیست؛ البته تلاش های خوبی صورت گرفته که در بازدیدها و قراردادها 
دیدیم و امیدواریم 1500دستگاه را تا پایان سال به تهران اضافه کنیم و 

وعده ها محقق شود.

مقایسه آماری از وضعیت حمل ونقل عمومی در دوره های پنجم و ششم مدیریت شهری

در مسیر توسعه ناوگان
5هدفدرحوزهحملونقل

کاهش 
ترافیک

ایجاد آسایش 
و آرامش 
شهروندان

کاهش آلودگی 
هوا و مسائل 
زیست محیطی

نظم بخشی 
و ساماندهی 

عمومی

نوسازی و 
ایمنی شهر بر 

مدار حمل ونقل 
عمومی

5رویکرددرحوزهحملونقل

کاهش 
تقاضای 

سفر از طریق 
هوشمند سازی 

توسعه 
زیرساخت ها و 
افزایش ناوگان

افزایش 
مطلوبیت 
حمل ونقل 

عمومی

وضع قواعد و 
ساز وکارها در 
راستای توسعه 

شهر

فرهنگسازی و 
جلب مشارکت 

شهروندان

سال1۳9۶: 
3480دستگاه

سال14۰1: 
1876دستگاه

سال14۰2: 
2835دستگاه

پیش بینی سال14۰4: 
7500دستگاه

ناوگانفعال
اتوبوسرانی

1۳9۶تا شهریور 14۰۰: 
13994دستگاه

14۰۰ تا 14۰2: 
5853دستگاه

پیش بینی سال14۰4: 
40هزاردستگاه

نوسازی
سامانه
تاکسیرانی

شهریور 14۰۰تا 14۰2: 
190دستگاه

پیش بینی سال 14۰4: 
25هزاردستگاه نوسازی

ون

وضعیتتوسعهناوگاناتوبوسدر2دوره

وضعیتخطوطمترو

وضعیتعملکردمدیریتشهری
درسامانهمترو

ناوگانیکطبقه

سال9۵:  149 رام

نیمه اول سال14۰2:  173 رام

برنامه ریزی برای سال14۰4:  228 رام

ناوگان2طبقه

سال9۵:  250 واگن

نیمه اول14۰2:  260 واگن

برنامه ریزی برای سال14۰4:  260 واگن

ناوگاننیازمنداورهال

سال9۵:  66 رام

نیمه اول سال14۰2:  132 رام

مسیرخطوط7گانه

سال9۵: 189 کیلومتر

نیمه اول سال14۰2: 274 کیلومتر
برنامه ریزی برای سال14۰4: 

334 کیلومتر

آخرینوضعیتقرارداد
3هزاردستگاهاتوبوس

اتوبوس دیزل تک کابین 
)شرکت عقاب افشان(

1000
دستگاه

اتوبوس دیزل تک کابین
)شرکت اسنا(

500
دستگاه

اتوبوس برقی تک کابین 9متری
)صنایع قائم(

250
دستگاه

اتوبوس برقی تک کابین 12متری
)صنایع قائم(

250
دستگاه

اتوبوس تک کابین برقی
)شرکت پارسان(

500
دستگاه

مینی بوس درون شهری
)شرکت مایوان موتور(

500
دستگاه

جم
هپن
دور

خریددولت:  صفر
خریدشهرداری:

1۳۳دستگاه اتوبوس و 
1۳۰دستگاه مینی بوس

خریدبخشخصوصی:8۳دستگاه

شم
ش
وره
خریددولت: 2۷1دستگاهد

خریدشهرداری:
21۰دستگاه اتوبوس، 82دستگاه 

مینی بوس و 2۰دستگاه ون

پیش 
از دوره 
ششم

امروز

260
کیلومتر خط

274
کیلومتر خط

140
ایستگاه

150
ایستگاه

ژاد
س ن

عبا
د 

حم
ی/ م

هر
مش

س: ه
عک

ش
ی تا

مد
مح

ضا 
در

حم
ک: م

رافی
وگ

ینف
ا
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چهره روز

اخبار یک خطی

خبر

آموزش اقتصادی

مولدسازیبیمزد
احســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و 
دارایی در واکنش به ادعای مطرح شــده 
در مورد حق الزحمه هیأت مولدســازی، 
می گویــد: به هیچ عنــوان پرداختی برای 
اعضای هیأت مولدســازی درنظر گرفته 
نشده است و دســتگاه قضا می بایســت فوری با ادعای نادرست 

پرداخت دستمزد به هیأت ۷نفره مولدسازی برخورد کند.
خاندوزی می افزاید: مبلغ مورد اشاره در قانون مولدسازی، طبق 
آیین نامه اجرایی موجود، صــرف پرداخت هزینه های مربوط به 
اجرای قانون مولدسازی شده و فهرست هزینه کرد آن طبق قانون 
هر 6 ماه افشا می شود و به هیچ عنوان پرداختی برای اعضای هیأت 
مولدسازی در آن درنظر گرفته نشــده است. وزیر امور اقتصادی 
و دارایی از دســتگاه قضایی خواسته اســت: در ارتباط با ادعای 
نادرست مطرح شــده مبنی بر دریافت دســتمزد توسط هیأت 
۷نفره مولدسازی، به ماجرا ورود کرده و نتیجه بررسی خود را فوراً 
به افکار عمومی اعلام کند. احمد توکلی، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در نامه ای سرگشــاده ضمن انتقاد از روند اجرای 
مصوبه مولدسازی، مدعی شد: با توجه به مصوبه اخیر، به هر یک 
از ۷صاحب منصب عضو هیأت مولدســازی برای ۲۴جلســه در 
کل سال ۱۴۰۲، مبلغ ۸میلیارد تومان حق الزحمه می دهند؛ اما 
خاندوزی این ادعا را مصداق بارز خلاف گویی و اخلال در امنیت 
روانی جامعه دانسته و تأکید کرده است که این هیأت نه دریافتی 
داشته و نه دریافتی خواهد داشت. به نظر می رسد اختلاف فاحش 
بین دیدگاه وزیر امور اقتصادی که فعالیت هیأت ۷نفره مولدسازی را 
بدون مزد دانسته و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام که مدعی 
حق الزحمه میلیاردی این هیأت است، ناشی از خوانش آیین نامه ای 

است که از ابتدا باید با شفافیت بیشتری نگارش می شد.

چرخش معادلات بازار مسکن به نفع خریداران
باوجود کاهش ۱۰ تا 3۰درصدی قیمت مسکن در مناطق مختلف، همچنان خریداران پای معامله نمی آیند

بازار مســکن بعد از جهش غیرمعقول قیمت ها در 
زمستان۱۴۰۱، وارد یکی از سخت ترین دوره های 
رکودی شــده و باوجود کاهش ۱۰ تا 3۰درصدی 
میانگین قیمت های پیشنهادی فروشندگان، این 
بازار همچنان کســاد اســت. فعالان بازار مسکن 
می گویند برای فروش ملک، فعــلا راهی جز ارائه 

تخفیف های جذاب به خریداران وجود ندارد.
به گزارش همشهری، اواخر سال قبل که قیمت دلار 
در بازار آزاد به سمت 6۰هزار تومان خیز برداشته بود، 
بازار مسکن هم تورم بالایی را تجربه کرد. همان زمان 
فعالان بازار مسکن، رشد قیمت مسکن در آستانه ماه 
مبارک رمضــان و نوروز را غیرمعقول دانســتند و 
پیش بینی کردند که به احتمال زیــاد، این بازار در 
سال۱۴۰۲ با رکود ســنگین مواجه شود. برآوردی 
که در ماه های اخیر کاملا به حقیقت پیوسته و حتی 
تخفیف های جذاب روی قیمت فروش هم نتوانسته 

است کمر آن را بشکند.

عقبنشینیفروشندگانازقیمتپیشنهادی
بیش از 9 ماه است که آمار رسمی در مورد تحولات 
بازار مسکن منتشر نمی شــود و روند بازار مشخص 
نیست؛ اما پرس وجو از فعالان بازار مسکن و مسئولان 
صنفی حاکی از این است که حداقل در 6ماهه امسال، 
وضعیت بازار مســکن چیزی جز رکود و کســادی 
نبوده اســت. کیانوش گــودرزی، رئیــس اتحادیه 
مشــاوران املاک تهران می گوید: شرایط فعلی بازار 
مسکن از رکود کامل حکایت دارد و تعداد معاملات 
خریدوفروش به شــدت پایین آمده است. گودرزی، 
دلیل این اتفاق را رشــد عجیب و نامعقول قیمت ها 
در بهمن و اسفند ســال قبل می داند و می گوید: در 
شرایطی که همه ساله در آستانه ماه مبارک رمضان و 
پایان سال شاهد توقف معاملات و ثبات بازار بودیم، 

در سال گذشته بازار مسکن با تورم عجیبی مواجه شد 
و همان زمان گفتیم که نتیجه این وضعیت، رکود در 
سال آینده و ناتوانی قیمت ها از رشد همپای نرخ تورم 
خواهد بود. رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران با 
اشاره به اقدامات دولت ســیزدهم در حوزه مسکن، 
می افزاید: از یک سو فعالیت سامانه املاک و اسکان 
و شناســایی خانه های خالي به بهبود شفافیت بازار 
کمک کرده و از ســوی دیگر اقدام دولت در تکمیل 
و واگذاری مسکن مهر باقی مانده توانست به عرضه 
مسکن کمک کند که نتیجه آن در کنار سایر اقدامات 
تنظیم بازار، در کاهش حــدود 3۰درصدی قیمت 
مسکن در شهرهای جدید مشــهود است. این فعال 
صنفی ادامه می دهد: در شــهر تهران هم میانگین 
قیمت های پیشنهادی در مناطق مختلف با کاهش 
حدود ۱5درصدی مواجه بوده و به دلیل رکود سنگین، 
مالکانی که نیاز مالی شــدیدتری دارند برای فروش 
آپارتمان خود تخفیف های بیشتری هم می دهند تا 

مشتری پیدا کنند.

کسادیبازارمسکندرفصلجابهجایی
فصل تابستان، دوره رونق نقل وانتقال در بازار مسکن 
اســت و این جابه جایی ها در کنــار داغ کردن بازار 
اجاره، روی معاملات بازار مسکن نیز اثرگذار است 
اما امسال، در حالي فصل تابستان و دوره جابه جایی 
بازار مسکن در حال اتمام است که معاملات تقریبا 
متوقف شده و به گواه مشــاوران املاک، برخی از 
بنگاه ها هیــچ معامله ای انجــام نداده اند. قیصری، 
مشاور املاک تهران می گوید: در 6 ماه اخیر تعداد 
معاملات به قدری پایین آمده که تعداد آن از تعداد 
مشاوران املاک نیز پایین تر است و برخی از بنگاه ها 
حتی یک معامله هم انجام نداده اســت. او در مورد 
تأثیر کســادی بازار بر قیمت ها، اظهار می کند: در 
بنگاه ما از ابتدای ســال تاکنــون فقط یک معامله 
خریدوفروش مســکن انجام شــده که این معامله 
هم مقدمات آن در اسفندماه گذشته و روی قیمت 
6۰میلیون تومان برای هر متر انجام شد اما در ادامه 

با انصراف خریدار، عملا معامله بایگانی شد تا اینکه 
۲هفته پیش، همان واحد به قیمت متری ۴۷میلیون 
تومان به همان خریدار فروخته شــد. قیصری، نیاز 
مالی فروشنده را دلیل عقب نشینی ۲۱.6درصدی از 
قیمت پیشنهادی عنوان کرده و می گوید: در شرایط 
فعلی، فروش مســکن جز با تخفیف های جذاب و 
به اصطلاح زیــر قیمت امکان پذیر نیســت و حتی 
سازندگان نیز به دلیل کسری نقدینگی، واحدهای 

خود را زیر قیمت بازار پیش فروش می کنند.

قیمتقیمتقیمت
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2.490.000 تومان4.750.000 تومان1.295.000 تومان

چندوچونکمیسیوناملاک جمعشدنصفوامازدواجدر5روز
ارائــه خدمــات ملکی به صنــف مشــاوران املاک 
اختصاص دارد و آنها ضمن انجــام تکالیفی که برای 
عقد و ثبت قراردادهای ملکی براساس قوانین جاری 
دارند، در ازای هر خدمتی کارمزد و حق الزحمه خود 
را براســاس مصوبه کمیســیون نظارت شهرستان 

دریافت می کنند.
به گزارش همشــهری، ســقف نرخ کارمــزد دریافتی 
واحدهای صنفی در هر شهر براساس مصوبه کمیسیون 
نظارت همان شهرستان تعیین می شود و هرگونه تخطی 

از آن قابلیت شکایت و پیگیری دارد.
حداکثر نــرخ کارمزد واحدهای صنفی مشــاور املاک 
تهران در آخرین مصوبه کمیســیون نظارت شهرستان 
تهران در تاریخ ۲3شهریور ۱399تعیین شده و درصورت 
صدور کد رهگیری، باید 9درصد مبلغ کمیســیون نیز 

به عنوان مالیات ارزش افزوده پرداخت شود.
حــق کمیســیون مشــاوران امــلاک برای 

مبایعه نامــه )خریدوفــروش ملــک( معادل 1
۰.۲5درصد ارزش معاملاتی ملک از هر طرف معامله و 
جمعاً ۰.5درصد ارزش معامله از دوطرف اســت؛ یعنی 
برای مبایعه نامه یک ملک یک میلیارد تومان، هر طرف 
معامله باید ۲.5میلیون تومان به مشاور املاک بپردازد و 
درصورت دریافت کد رهگیری، باید ۲۲5هزار تومان نیز 
به عنوان 9درصد مالیات ارزش افزوده حق کمیســیون 

پرداخت کند.
حق کمیسیون رهن و ودیعه اجاره، از هر طرف 

نیم درصد مبلغ رهن دریافت می شــود؛ یعنی 2
برای ۱۰۰میلیون تومان رهن، هر طرف باید 5۰۰هزار 
تومان بپردازد و درصورت دریافت کد رهگیری، ۴5هزار 

تومان نیز مالیات ارزش افزوده دریافت می شود.
حق کمیســیون اجاره، یک چهارم مبلغ اجاره 

یک ماه از هر طرف دریافت می شود؛ یعنی برای 3
یک میلیون تومان اجاره، هرطرف باید ۲5۰هزار تومان 
به اضافه ۲۲هــزار و 5۰۰تومان مالیــات ارزش افزوده 

بپردازد.

حق کمیسیون برای تمدید قرارداد اجاره، از هر 
طرف معــادل یک دهم حق کمیســیون اصل 4

قرارداد است که طبق بندهای ۲و 3محاسبه می شود.
حق کمیسیون مشارکت در ساخت از هر طرف 

قرارداد معادل ۰.۲درصد از ارزش قرارداد است.5
مشــاوران املاک مکلف هســتند بعد از عقد 

قرارداد یا مبایعه نامه، هرگونه متمم برای آن را 6
رایگان تنظیم کنند.

دولت ســیزدهم به شــدت پیگیر پرداخت وام ازدواج 
به زوج های جوان اســت. بانک مرکزی هم قول داده تا 
5روز دیگر صف وام ازدواج را جمع کند و هشدار داده با 
روسای شعبی که در مسیر پرداخت این وام سنگ اندازی 
کنند، برخــورد خواهد کرد و آنها را از مسئولیت شــان 
برمی دارد. با این حال انتقادها از تأخیر در پرداخت وام 
ازدواج و ســختگیری بانک ها همچنان بالاســت. اصل 

ماجرا چیست؟ 
به گزارش همشــهری، مهدی صحابــی، مدیر اعتبارات 
بانک مرکزی با بیان اینکه تســهیلات پرداختی ازدواج 
از اول ســال تا کنون به 3۸5هزار نفر و به ارزش ۷۸هزار 
میلیارد تومان رســیده اســت از برچیده شدن صف وام 
ازدواج تا پایان تابستان خبر داد. او می گوید: طبق قانون 
نباید بانک ها بیش از یک ضامن برای وام ازدواج بخواهند، 
برخی شعب ۲ضامن می خواســتند که با رؤسای شعب 
برخورد و برخی از آنها را برکنار کردیم، اگر شــعبه بانک 
بیش از یک ضامن از متقاضی درخواست کرد، متقاضی 

این تخلف را به سامانه۲۷۰6 بانک مرکزی اعلام کند.
براساس ابلاغ قانون بودجه شــبکه بانکی باید نسبت به 
پرداخت ۱۴۴هزار میلیارد تومان تســهیلات ازدواج تا 
پایان ســال اقدام کند و بانک مرکزی می گوید عملکرد 
تسهیلات پرداختی قرض الحسنه ازدواج تا ۲۰شهریور 
امســال به میــزان ۲۱۰درصد در مبلــغ و ۱۸9درصد 
در تعداد رشــد داشته است که نشــان دهنده همکاری 
شبکه بانکی است. این مقام مســئول یادآوری می کند 
که در اوایل تیر ماه حــدود ۴۱۴هزار نفــر در صف وام 
ازدواج قرار داشــتند و پس از دســتور رئیس جمهور و 
پیگیری های بانک مرکــزی این صف به رغــم اینکه از 
تیر ماه تا شــهریورماه بیشــترین میزان ثبــت نامی را 
داشتیم ۱۰۰هزار نفر کاهش پیدا کرده و انتظار می رود با 
همکاری شبکه بانکی این صف به مرور کاهش پیدا کند.

چراصفطولانیشد؟
این سؤال مطرح اســت که چرا صف وام ازدواج و دیگر 

تسهیلات قرض الحســنه طولانی تر شده است؟ داستان 
این است که بانک ها منابعی که به صورت قرض الحسنه 
جذب می کنند را به تسهیلات قرض الحسنه اختصاص 
می دهند و از ۲۰خــرداد به بعد بود کــه بانک مرکزی 
یک بسته جدیدی را رونمایی کرد تا جلوی رشد منفی 
تسهیلات قرض الحســنه ازدواج را بگیرد. البته داستان 
فقط بــه وام ازدواج محــدود نمی شــود و حجم بالای 
تسهیلات تکلیفی در قالب بودجه ســالانه ازجمله وام 
فرزندآوری هم باعث پیچیدگی ماجرا شده و باید دید که 
بانک مرکزی چگونه می توانــد تنگنای اعتباری بانک ها 
برای ســرعت دادن به پرداخت وام هــای ارزان قیمت 

قرض الحسنه را برطرف سازد؟

چگونهصفجمعمیشود؟
۲۰خــرداد بانــک مرکزی دســتور جدیــدی را صادر 
و به بانک هــا اعلام کرد تا ۲۰شــهریور وقــت دارند تا 
حداکثــر ۱5روز پس از ثبت نام متقاضیان باید شــعبه 
پرداخت کننده را مشخص کنند و ۱۰روز پس از تکمیل 
مدارک مبلغ را به حســاب افراد واریــز کنند. همچنین 
 قرار شد جهت مدیریت ثبت نام متقاضیان و تسهیل در
ثبت نام، روزانه بیش از ۷بانک در هر استان از سوی بانک 
مرکزی در سامانه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج بدون 

درنظر گرفتن سهمیه ماهانه فعال شوند. 
افزون بر اینکه قرار شــد تا محدودیت در رشد ترازنامه 
بانک هایی که به فرمان بانک مرکــزی در پرداخت وام 
ازدواج بهتر عمل کنند، هم کاهش یابد و حتی درصورت 
عملکرد فراتر از سهمیه های تعیین شده از سوی شعب 
بانک ها، شعب برتر از سوی مدیرعامل بانک مورد تشویق 

قرار گیرند. 
گام دیگر هم این بود که به ۲بانک قرض الحســنه مهر 
ایران و رسالت هم اجازه داده شــد تا نسبت به پرداخت 
کامل تســهیلات به متقاضیان در صف خود اقدام کنند 
 این در حالی اســت که قبلا این بانک ها چنین اجازه ای 

نداشتند.

بدهی دولت ایران از ۱۳۲دولت جهان کمتر شد
صندوق بین المللی پول از کاهش ۲۰درصدی بدهی دولت ایران در سال۲۰۲۲ خبر داد و اعلام کرد بدهی دولت 
ایران از 1۳۲دولت جهان در این سال کمتر بوده است. این نهاد با بررسی میزان بدهی 16۲دولت جهان به  نسبت 

تولید ناخالص داخلی از بهبود قابل توجه وضعیت ایران خبر داده است.

بازگشت ۵۷۰۰ واحد تعطیل به چرخه تولید
معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفت: در دولت سیزدهم ۵هزارو۷۰۰ واحد تولیدی تعطیل به چرخه تولید 
بازگشت، بیش از ۳هزار واحد صنعتی و معدنی فعال شــدند که از این تعداد حدود ۲هزار واحد در حوزه صنایع 

عمومی )نساجی، سلولزی و غذایی( ایجاد اشتغال پایدار کردند.

  مدیرکل دفتر خدمات بازرگانی وزارت جهادکشــاورزی 
گفت: درخواســت های مجوز ثبت سفارش چای در سامانه 
متمرکز تجارت خارجی منوط به شناســه کالا شد. پیش از 
این با دستور وزیر جهادکشاورزی برای تنظیم بازار داخلی، 
واردات چای منوط به خرید بخشــی از چــای تولید داخل 

شده بود.
  معاون آب و آبفای وزارت نیرو گفت از مهرماه امسال باید 
با جدیت تمام، کنترل برداشت آب از چاه های کشاورزی با 

استفاده از کنتورهای برق در دستور کار قرار گیرد.
  رئیس کانــون عالی انجمن های صنفــی کارگری گفت: 
مطابق آنچــه وزیراقتصاد گفتــه تا پایان ســال نرخ تورم 
۴۰درصد خواهد بود بنابراین انتظارمان این است که دولت 

فکری به حال قدرت خرید کارگران کند.
  رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به همکاری این 
صندوق با وزارت نیرو به منظور بهینه سازی مصرف انرژی با 
بهره گیری از فناوری، گفت: اگر تعداد ۲۰میلیون کولر آبی 
سنتی به نسل جدید موتور مجهز شوند، صرفه جویی 5هزار 
مگاوات برق را به دنبال دارد که در این زمینه ۱۰شرکت وارد 

شده اند، ولی اجرای آن به اخذ استاندارد نیاز دارد.
  مدیرعامل شــرکت توســعه نیشــکر و صنایع جانبی از 
هدف گذاری برای تولید ۴۰میلیون لیتر الکل طبی در شرکت 

خمیرمایه و الکل رازی خبر داد.
  وزیر نیرو با بیان اینکه باید به گونــه ای عمل کنیم که از 
بارش های پاییزی بیشــترین بهره برداری را داشته باشیم، 
افزود: پروژه هــای اولویت دار آب اســتان ها مطابق جدول 

زمانبندی پیگیری می شود.
  رئیس سازمان زمین شناســی و اکتشافات معدنی با بیان 
اینکه حدود ۱۱۷محدوده معدنی را در کشــور شناســایی 
کرده ایم، گفت: با تکمیل اقدامات اکتشافی در کشور، گنجی 

فراوان از مواد معدنی خواهیم داشت.

ازسهمایراندرمیدانآرشنمیگذریم
وزیر نفت با اشــاره به مذاکرات وزارت امــور خارجه درباره 
موضوع توسعه میدان آرش، گفت: جمهوری اسلامی ایران از 
سهمی که در میدان آرش دارد نخواهد گذشت و با مذاکراتی 
که از ســوی وزارت امــور خارجه انجام شــده، مانند دیگر 
میدان های مشترک که با همسایگان از مسیر مذاکره توسعه 
می دهیم، انتظار داریم مباحث مربوط به این میدان را هم از 
طریق مذاکره با طرف کویتی حل و فصل کنیم. جواد اوجی 
در جمع خبرنگاران با اشاره به تازه ترین اقدامات وزارت نفت 
برای توسعه میدان های نفتی، اظهار کرد: اکنون ما قرارداد 
توسعه ۷میدان بزرگ نفتی را با شرکت های بزرگ و توانمند 
روس داریم که فازهای نخست بعضی از این میدان ها هم به 
تولید رسیده است. تفاهمنامه هایی هم در بخش بالادست و 
پایین دست با شرکت هایی ازجمله گازپروم روسیه داریم که 

امیدواریم این تفاهمنامه ها به زودی به قرارداد تبدیل شود.
وی با اشاره به دیپلماسی وزارت نفت در دولت سیزدهم گفت: 
جدای از ورود به موضوع پالایشــگاه های فراسرزمینی، کار 
روی پتروشیمی های فراسرزمینی را هم با همت متخصصان 
و سازندگان توانمند در کشور آغاز کرده ایم. وزیر نفت درباره 
صادرات میعانات گازی گفت: فروش میعانات گازی یکی از 
دغدغه های ایــن دولت در آغاز کار خود بود. متأســفانه در 
دولت قبل نزدیک به ۷۸میلیون بشکه میعانات گازی روی 
آب داشتیم. پیشــنهادهایی هم در این ارتباط داده بودند 
که مکاتبات وزیر پیشــین نفت با رئیس جمهوری پیشین 
و ابراهیم رئیســی، رئیس  دولت ســیزدهم مبنی بر خرید 

۱۲کشتی برای ذخیره میعانات گازی موجود است.

احمدمیرخدائیمسکن
روزنامه نگار

فرشــید پورحاجت، دبیر کانون سراســری 
انبوه سازان مسکن نیز با تأیید رکود سنگین 
بازار مســکن، می گوید: گــردش نقدینگی 
بازار مســکن به قدری افت کرده که برخی از 
سازندگان از ادامه ساخت وساز ناتوان هستند؛ 
چراکه تزریق نقدینگی از ســمت نظام بانکی 

نیز تقریبا متوقف است. 

او با اشاره به ســهم بالای بخش ساختمان در 
اقتصاد غیرنفتی کشور، می افزاید: کسادی بازار 
ســاختمان به صدها حرفه و صنعت تولیدی، 
توزیعی و خدماتــی آســیب وارد می کند و 
حداقل باید تمهیداتی بــرای پای کار آوردن 
بانک ها به منظور کمک به تولید ســاختمان 

اندیشیده شود.

فشارکسادیبهانبوهسازان

مشــاوراناملاکبایددرهرشهرستانبه
نرخنامهمصوبکمیســیوننظارتهمان
شهرستانعملکنندوهرگونهتخلفآنهااز
نرخهایمصوب،میتواندازطریقشکایت
بهکمیسیونبازرســیونظارتاتحادیه
مشاوراناملاکشهرستانپیگیریشود.
درصورتاحرازتخلف،ضمنبرگشتاضافه
پرداختمشتری،مشاوراملاکنیزازطریق
جریمهنقدی،پلمبیاحتیلغوجواز،تنبیه

خواهدشد.
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کجا سرمایه گذاری کنیم؟کف بازار

رشد سهام 84درصد شرکت های بورس
 محاسبات آماری نشان می دهد که با وجود نزول های چند ماه گذشته، ارزش سهام 84درصد شرکت های بورس نسبت به ابتدای سال رشد کرده است

بهره برداری از ۵مجتمع پتروشیمی تا پایان امسال
وزیر نفت گفت: تا پایان امســال ۵مجتمع پتروشــیمی به بهره برداری می رســد و نزدیک به ۶ تا ۷ میلیون دلار به 
تولید محصولات این مجموعه کمک می کند. بخش اعظمی از ۱۶میلیارد دلار صادرات غیرنفتی کشــور در سال 

قبل مربوط به صنایع پتروشیمی بود.

فروش اعتباری محصولات پتروشیمی به صنایع داخلی
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: در ۵ماهه اخیر ۲۸هزار میلیارد تومان فروش اعتباری محصولات 
پتروشــیمی به صنایع داخلی انجام شده و مشــکل نقدینگی و دریافت تسهیلات شــرکت های پایین دستی را با 

این روش برطرف کردیم تا تولید تقویت شود.

قیمتقیمتقیمت

جارو شارژی بلک اند دکر مدل SVA420Bجارو شارژی فوما مدل FU-1783جارو شارژی پارس خزر مدل شارک

4.500.000 تومان4.800.000 تومان2.170.000 تومان

طلا بخریم یا نخریم؛ انتخاب با شماست روغن تخفیف خورد
با اعلام ســازمان حمایت مبنی بر کاهــش 10تا 15درصدی 
قیمت انواع روغن های خوراکی، این کالا در تمام فروشگاه های 
عرضه کننده با تخفیف  در حال فروش است. به گزارش همشهری، 
با توجه به کاهش قیمت جهانی انواع روغن خام، سازمان حمایت 
با هماهنگی انجمن صنفی صنایع روغن نباتی و کارخانه های 
تولیدی، قیمت انواع روغن نباتی مصارف صنف، صنعت و خانوار 
را کاهش داد. براســاس این مصوبه قیمت روغن برای مصرف 
خانوار 15درصد و برای صنف و صنعت حدود 10درصد کاهش 
یافته و این قیمت ها با نهایی شــدن در کارگروه تنظیم بازار از 

چهارشنبه هشتم شهریورماه، اعمال شده است. به گفته دبیر 
انجمن صنفی روغن نباتی، تمامی محصــولات روغن نباتی با 
قیمت های مصوب اعلامی در بازار توزیع می شــود و براساس 
توافق صورت گرفته با فروشگاه های زنجیره ای حتی روغن های 
تولید قبل هم با تخفیف در اختیار مردم قرار می گیرد. براساس 
آمارهای اعلام شده سالانه یک میلیون و 800هزار تا ۲میلیون 
تن روغن در کشــور مصرف می شــود و تولید ماهانه روغن در 
کارخانجات کشــور نیز ماهانه 140 تا 150هــزار تن برآورد 
می شود. 80درصد روغن خام مصرفی کارخانه ها وارداتی است.

 با پایان ماه صفر این احتمال مطرح است که تقاضا در بازار 
طلا افزایش می یابد به ویــژه اینکه عروس و دامادها برای 
رفتن به خانه بخت اقدام به خرید طلا می کنند. پس اگر 
قصد سرمایه گذاری دارید و می خواهید ریال تان را به طلا و 
یا سکه تبدیل کنید، ابتدا لازم است بدانید که همه دارایی 
و یا پس اندازتان را وارد این بازار نکنید؛ چرا که در روز مبادا 
و نیاز به فروش، بخشی از ارزش مصنوعات این فلز گرانبها، 
کم می شود و طلای شما را به عنوان دست دوم می خرند. 
نکته دوم اینکه بســته به انگیزه شما از سرمایه گذاری در 
بازار طلا، تفاوت می کند که بخواهید طلای آب شده بخرید 
یا سکه و طلای ساخته شده؛ پس حتما با دیگران مشورت 
کنید. هنگام خرید هم مراقب باشید که کلاه سرتان نرود و 
از طلافروشی های معتبر و به اصطلاح شناس خرید کنید و 

فاکتور رسمی هم بگیرید.
 آیا قیمت طلا افزایش می یابد و یــا اینکه باید صبر کرد 
چون قیمت  پایین می آید؟ پیش بینی قیمت در اقتصاد، 
سخت و پیچیده است و   هیچ کس هم از آینده خبر ندارد. 
رئیس اتحادیه طلا و جواهر در پاســخ به این پرسش که 
وضعیت بازار طلا و ســکه در روزهای آینــده را چگونه 
پیش بینی می کند، می گوید: فعلا بــرای پیش بینی زود 
است اما اگر تقاضا بهتر شــود پیش بینی می شود که یک 
مقدار نوسان افزایشی در قیمت ها داشته باشیم. به اعتقاد 
بذرافشــان،  عامل مؤثر دیگر که ممکن است بر بازار طلا 
اثر بگذارد قیمت جهانی طلاســت و اگر قیمت هر انس 
طلا افزایش یابد به تبع آن بازار داخلی نیز تحت تأثیر قرار 

خواهد گرفت. 

آمار ها نشــان می دهد با وجود نزول های چند ماه گذشــته قیمت 
84درصد از نماد های بازار ســهام بالاتر از قیمت های ابتدای سال 
ایســتاده اســت. طبق داده های موجود می توان گفــت: نیمی از 
شــرکت های بورس بازدهی بیش از نرخ تورم در نیمه نخست سال 

نصیب سهامداران خود کردند.
به گزارش همشــهری، شــاخص کل بورس تهــران از 8آبان ماه 
سال گذشــته وارد یک روند صعودی شــد و این روند صعودی تا 
17اردیبهشت امســال ادامه داشــت اما از 17اردیبهشت با نزول 
مواجه شــد و در طول 1۲0روز بیش از ۲0درصد افت کرد. در این 
مدت برخلاف میزان نزول شــاخص قیمت سهام برخی شرکت ها 
حتی تا 50درصد افت کرد. با وجود این نزول های ســنگین بررسی 
قیمت سهام شرکت های بورس در نیمه نخست سال نشان می دهد 
که برایند عملکرد بورس در نیمه نخست سال مثبت بوده است. به این 
معنا که تعداد شــرکت هایی که در نیمه نخست سال با رشد قیمت 
مواجه شده اند بیشتر از شرکت هایی بوده که قیمت سهامشان کمتر 

از ابتدای سال است.

چه تعداد شرکت رشد کرده اند؟
آمار ها نشان می دهد از بین 730نماد معاملاتی که در نیمه نخست 
سال در بورس مورد مبادله قرار گرفته اند قیمت 616نماد معاملاتی 
معادل 84درصد از کل شــرکت های بورس بالاتر از نیمه نخســت 
سال اســت. یعنی اگر فردی سهام یکی از این شــرکت ها را در اول 
ســال خریده و تاکنون آن را نفروخته بود، ســود کرده بود. در این 
مدت برخلاف شرکت های پربازده 100شرکت حضور داشته اند که 
قیمت سهامشان از ارقام ابتدای سال کمتر شده است. این شرکت ها 
معادل 14درصد از کل شرکت های بورس هستند. در نیمه نخست 
سال همچنین قیمت ســهام ۲درصد از شرکت های بورس با وجود 
نوسان های مختلف تغییر نکرده و درجا زده است. با این حال اگر نرخ 
تورم نیمه نخست سال را درنظر بگیریم متوجه می شویم سهامداران 

این شرکت ها نیز دچار زیان شده اند.

پر بازده ها چقدر رشد کرده اند؟
داده های آماری ازشــرکت هایی که در نیمه نخســت سال قیمت 

سهامشان افزایش یافته نشان می دهد که بخش عمده این شرکت ها 
بازدهی بین ۲0تا 50درصد داشته اند. درواقع از جمع 616نمادی که 
در نیمه نخست سال بازده شان مثبت بوده است ۲37شرکت معادل 
39درصد بیش از ۲0درصد رشــد کرده اند که این تعداد بیشترین 

میزان فراوانی را در بین شرکت های پربازده داشته است.
رتبه دوم بیشترین فراوانی متعلق به شرکت هایی است که بین یک تا 
۲0درصد افزایش قیمت داشته و این شرکت ها جمعا 35درصد از کل 
شرکت های پربازده را تشکیل می دهند. 18درصد از کل شرکت های 

پربازده نیز قیمت سهامشان بین 50تا100 رشد کرده است.
برندگان اصلی در نیمه نخست سال سهامداران 50شرکت بوده اند که 
میزان بازده سهامشان بیش از 100درصد بوده است.این شرکت ها 
جمعا 8درصد از مجموع کل شرکت های پربازده را تشکیل می دهند 

و در این میان این شــرکت ها نماد هایی حضور دارند که میزان بازده 
سهامشان حتی بیش از ۲00درصد بوده است. با این ارقام می توان 
گفت تقریبا نیمی از شرکت های بورس توانسته اند بازدهی بیش از 

نرخ تورم در نیمه نخست سال نصیب سهامداران خود کنند.

زیان ده ها چقدر نزول کردند؟
همگام با نماد هایی که در نیمه نخست ســال با رشد قیمت مواجه 
شدند قیمت ســهام 100شرکت نیز در نیمه نخســت سال با افت 
قیمت مواجه شدند. آمار ها نشان می دهد قیمت سهام 83درصد این 
شرکت ها بین یک تا ۲0درصد و 17درصد بین ۲0تا 4۲درصد افت 
کرده است. به این ارقام باید نرخ تورم نیمه نخست سال را نیز اضافه 

کرد تا میزان افت واقعی قیمت سهام شرکت ها مشخص شود.

بهزاد رنجبربورس
روزنامه نگار

ارزش بازار سهام

ارزش کل سهام شرکت های حاضر در بورس و فرابورس 
در مبادلات دیروز 4۱هزارمیلیاردتومان رشد کرد .
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روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به میلیون واحد

شــاخص کل بــورس تهــران در مبــادلات دیــروز 9هــزار 
و3۸واحــد، معــادل 0.4۲درصد رشــد کــرد و بــه ۲میلیون  

و۱3۵هزارو۷۷9واحد رسید. 

تالار شیشه ای

859خرید  حقوقی

967 فروش حقوقی

ارقام به میلیارد تومان
ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

حقیقــی  ســهامداران  بازارســهام،  دیــروز  مبــادلات  در 
3هزارو40۶میلیــارد تومان ســهام خریدند امــا در مقابل حجم 
فروش سهامداران حقیقی به 3هزارو ۲9۸میلیارد تومان رسید. 

3406خرید  حقیقی

3298 فروش حقیقی

ورود و خروج نقدینگی به بازار سهام

سهامداران حقیقی دیروز ۱0۸میلیارد تومان نقدینگی تازه وارد 
بازار سهام کردند. شتاب ورود پول به بازارسهام در مقایسه با 

روز معاملاتی قبل بیشتر شده است.
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ارزش معاملات خرد بازار سهام

ارزش کل معاملات خرد دردادوستد های دیروز نسبت به آخرین 
روز معاملاتی در هفتــه قبل 34درصد افزایش یافته که نشــانه 
خوبی برای بازار سهام است. دیروز در عین حال برخلاف روز های 
قبل شــاهد ورود ۱0۸میلیارد تومان نقدینگی تازه به بازار سهام 
بودیم. همه این ارقام به معنای آن اســت که تمایل سهامداران 
برای خرید ســهام نســبت به روز های قبل بیشــتر شــده اســت. 
درصــورت تــداوم ایــن وضعیــت، می توانیــم در معامــلات امروز 
هم شاهد رشد شاخص بورس باشیم. اما با توجه به آنکه هنوز 
محرک بنیادی قوی در بازار وجود ندارد نمی توان منتظر رشد های 

پرقدرتی در شاخص بورس بود.
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داتیس

 ذرت 1.8لیتری
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بهار

 سرخ کردنی 1.8لیتری
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100.000

مازولایت

 ذرت 1.8لیتری
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318.000

ورژن

 ذرت 1.5لیتری
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لادن طلایی

 ذرت 1.8لیتری
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گلدن مایز

 ذرت 1.8لیتری
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340.000
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 میزان رشد نماد هایی که 
در نیمه نخست سال بازده مثبت داشته اند

تعداد نمادمیزان بازده

50بیش از 100درصد

111بین 50تا 100درصد

۲37بین ۲0تا 50درصد

۲18بین 1تا۲0درصد
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حافظ
خلوت گزيده را به تماشا چه حاجت است

چون کوی دوست هست به صحرا چه حاجت است

قهر 11ساله با خواب

بی خوابی، حتی براى چند شــب، می تواند کشنده 
باشد اما نه براى زنی که با خواب قهر کرده است؛ این 
زن 36ساله ویتنامی، بیش از یک دهه است که دچار 
بی خوابی شــده و در تمام این سال ها، یک ثانیه هم 
به خواب نرفته. این خانم به خاطر این بیمارى خاص 
که او را 11سال اســت بیدار نگه داشته، حسابی هم 
در کشورش به شهرت رســیده و بحث داغی درباره 
وضعیت زندگی او در شبکه هاى اجتماعی در گرفته 
است. او گفته 11سال پیش به یک گریه بی اختیار و 
بی امان گرفتار شد و بعد از اینکه گریه اش تمام شد، 
بی خوابی به ســراغش آمد و همچنان ادامه دارد. او 
شب ها که همســر و فرزندانش خواب هستند، دراز 
می کشد و چشم هایش را  می بندد تا بدنش استراحت 

کند اما از خواب خبرى نیست.

نمايش چکشی آدم آهنی 

یک مرد کوبایی که لقب مرد آهنی را به خود اختصاص داده، 
روزانه بیش از هزار بار با چکش به بدن خود ضربه می زند و 
از این راه امرار معاش می کند. این مرد 32ساله که به خاطر 
عضلات و قدرت بدنی اش شهرت دارد، در سال هاى اخیر با 
این کار نمایش می دهد و البته به شهرت زیادى هم رسیده 
اســت. ازجمله نمایش هاى خیابانی او، بلندکردن اجسام 
سنگین و آدم هاست اما یک کار ویژه او که حسابی سروصدا 
به پا کرده، ضربات سنگین چکش به دست ها و پاهایش است. 
این مرد در نمایش هایش روزى بیــش از هزار بار این کار را 
می کند و با چکش به مچ، ساعد و ساق پایش ضربات سنگین 
وارد می کند. او حتی از تماشاچیان هم می خواهد این کار را 

انجام بدهند تا ثابت کند چکش واقعی است.

تقلب انسانی در امتحان آيين نامه

یک مرد در بلژیک چنان از ردشــدن هاى پشت سر هم 
در امتحان آیین نامه رانندگی کلافه شده بود که در یک 
عملیات کلاهبردارى بزرگ، یک نفر دیگر را به جاى خود 
سر جلسه فرستاد. البته این ترفند جواب نداد و او حالا نه 
تنها قبول نشده که با اتهام کلاهبردارى هم مواجه شده 
است. این مرد غنایی که تازه به بلژیک مهاجرت کرده، در 
کشور خودش گواهینامه گرفته بود اما کارش در بلژیک 
گره خورده و در یک ســال گذشــته، 12بار در امتحان 
کتبی آیین نامه رد شــده بود. در نهایت او مرد دیگرى 
را که شــبیه خودش بود،  اجیر کرد تا به جایش امتحان 
بدهد اما مراقب هاى جلســه امتحــان، زرنگ تر از این 
حرف ها بودند و خیلی زود متوجه این تقلب شدند و حالا 
ممکن است مرد غنایی، به یک سال زندان محکوم شود.

گرینویچ

بی تعـــارف و تـکـــلف   مـثـل هـمـين 
مـتن کوتاهی که می بيـــنيد، ما منتظريم تا 
نوشته هايتان درباره مسائل روزمره، مشکلات 
و دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنيد. اگر اهل 
طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستيد جايتان 
اينجا محفوظ است. متن يا طرح تان که آماده 
شد يک تماس  با شماره 23023636 بگيريد 

تا برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنيم. 

فراخوان

 آيا واقعيت را همانگونه که 
هست می بينيم؟

به تصویر بالا دقت کنید. کدام یک از خطوط افقی بلند تر 
از دیگرى اســت؟ تصویر ساده اى اســت. واضح است که 
خط بالایی بلندتر از خط پایینی اســت. اما با کمی دقت 
متوجه می شویم طول هر دو خط برابر است. اگر هنوز هم 
 شک دارید از یک خط کش اســتفاده کنید و اندازه دقیق 
هر دو را مقایسه کنید. تنها تفاوت موجود در نحوه قرارگیرى 
فلش هاست که باعث می شود ما یک خط را بلند تر از دیگرى 
درک کنیم. به این پدیده »خطاى مولر لایر« می گویند. این 
خطاى دیدارى توسط روانپزشک آلمانی به نام فرانس مولر 

لایر در قرن نوزدهم طراحی شد.
اکثر آدم ها فکر می کنند توهم هاى دیــدارى تنها بعد از 
مصرف مواد یا بیمارى هاى خاصی ایجاد می شود. هر وقت 
صحبت از توهم به میــان می آید همه ما فکر می کنیم که 
قطعا هیچ وقت دچار توهم بصرى نمی شویم و چشمان مان 
همیشــه به ما راســت می گویند اما همانطور که دیدید 
هیچ کدام مان از این خطا مصون نیستیم. در واقع ما بیش از 
حد به چشمان مان اعتماد می کنیم. گاهی وقت ها هم این 
بیش اعتمادى براى ما دردسرساز می شود. چطور؟ وقتی 
می خواهیم قضاوت کنیم، تصمیــم بگیریم و نظر دهیم. 
طبیعی اســت که همه ما به صورت ذاتی دوســت نداریم 
دچار اشــتباه شــویم و همواره به دنبال حقیقت هستیم، 
آن را جســت وجو می کنیم و تمایلی نداریم خلاف واقع 
سخنی بشــنویم یا بگوییم. این مورد توضیح خوبی براى 
نشان دادن تأثیر رسانه ها و تبلیغات گران در بزرگ نمایی 
یا کوچک نمایی یک موضوع است. اینکه سمت فلش هاى 
تولیدکنندگان تبلیغات به کدام جهت باشد تعیین می کند 
که ما کدام خط را بزرگ تر یا کوچک تر ببینیم. در واقع آنها 
می توانند یک واقعیت را به نحــوى بیان کنند که ما آن را 
بزرگ تر از چیزى که واقعا هست درک کنیم؛ تنها با موارد 
حاشیه اى که به اندازه اصل ماجرا اهمیت ندارند. مثلا در 
تبلیغ یک محصول آنقدر روى خاصیت کوچکی از آن مانور 
می دهند تا اهمیتش بیشتر از چیزى که واقعا هست به نظر 
برسد و به ما القا کنند که اولا؛ چقدر بد است که این محصول 
را در اختیار ندارید و ثانیا؛ بشتابید و محصول خارق العاده ما 
را تهیه کنید. احتمالا در ادامه هم می گویند براى این خرید 

استثنائی تنها یک روز دیگر فرصت دارید !

اما راه حل چيست؟
آیا می توان بــر این خطا هاى دیدارى غلبــه کرد؟ در زندگی 
روزمره مان مــدام در معرض اطلاعات بســیار زیــادى قرار 
می گیریم که ثانیه بــه ثانیه در حال تغییر و گســترش اند. 
ما نمی توانیم مواجه شــدنمان با آنها را کم کنیم اما شــاید 
بهترین کارى کــه می توانیم انجام دهیم این اســت که یاد 
بگیریم موقعیت هایی را تشــخیص دهیم که احتمال اشتباه 
در آنها وجود دارد و از خودمان بپرســیم چقدر اطلاعاتی که 
بر مبناى آنها واقعیت زندگیمان را شکل می دهیم می توانند 

درست باشند؟

روز خوب

قصه شهر

شــاید به خاطــر بیاوریــد  
سال هاى دور را که در مراکز 
خرید، فروشگاه ها و سازمان ها سطل هاى زباله مخصوصی 
براى تفکیک پسماندها جاگذارى شــده بود تا مردم زباله 
خشک را از زباله   تر جدا کنند. این طرح کم کم به خانه ها هم 
راه پیدا کرد و فرهنگسازى شهردارى در این زمینه کارساز 
شد. حالا خیلی ها در خانه 2 سطل زباله دارند و پسماندهاى 
خشک را از  تر جدا می کنند تا بازیافت شوند اما با این همه، 

هنوز هم جا براى کار بیشتر وجود دارد.
چند روز پیش رئیس کمیته سلامت شوراى اسلامی شهر 
تهران ایده جالبی را مطرح کرد؛ اینکه شهردارى بیاید و در 
مقررات صدور پایان کار براى ساختمان ها  موضوع تفکیک 
زباله را نیز مدنظر قرار دهد. به این ترتیب آدم ها حتی اگر 

هنوز با فرهنگ تفکیک زباله خیلی آشــنا نیستند، مجبور 
می شوند در ســاختمانی که زندگی می کنند، این موضوع 

را رعایت کنند.
واقعیت این اســت که نقش ما در بازیافت، نقش کوچکی 
است اما همین نقش کوچک اگر نباشــد، بازیافت خیلی 
ســخت می شــود. مرحله نهایی بازیافت – یعنی تبدیل 

زباله ها به چیزهاى تازه براى استفاده دوباره – در کارگاه ها 
و کارخانه هاى مخصوص به این کار انجام می شــود. نقش 
ما فقط جدا کردن این زباله ها در خانه اســت. این کار، هم 
روند تفکیک و بازیافت را ســریع تر می کند و هم از خراب 
شدن زباله هاى خشک جلوگیرى می کند. مثلًا کاغذهاى 
مچاله شده بین قورمه سبزى و سالاد، دیگر قابلیت بازیافت 
ندارند و باید کنار زباله هاى   تر دفن شوند. براى همین است 
که اینطور زباله ها باید از هم جدا شوند وگرنه به زودى باید 
سفینه هایمان را پر از آشغال کنیم و به مریخ بفرستیم تا از 
شرشان راحت شویم! ساده ترین کارى که هر کس می تواند 
درخانه انجام دهد این است که 2کیسه جدا براى زباله هاى 
 تر و خشک داشته باشد. اینطورى، تکلیف شهردارى هم با 
زباله ها معلوم است. براى این کار باید 2سطل زباله داشته 
باشــید و از همه اعضاى خانواده هم بخواهید که تفکیک 

زباله را رعایت کنند.

آن فیل کاغذی آمد
اگر دل تماشاى نمایش  حیوانات 
در سیرک را ندارید و عقیده دارید 
سیرک، چیزى جز حیوان آزارى نیست، بدانید که تنها نیستید. 
آدم هاى دیگرى هم مانند شــما از ماجراى حضور حیوانات در 
سیرک دل خوشــی ندارند و به همین دلیل تصمیم گرفته اند از 
تصویر آنها به جاى خود آنها در سیرک استفاده کنند! خبر خوبی 
اســت نه؟ اما ماجرا از چه قرار است؟ بوى خاک اره و ذرت  بوداده 
فضا را پر کرده. آکروبات ها، دلقک ها و شعبده بازها لباس پوشیده و 
آماده هستند. تماشاگران درحال نشستن روى صندلی ها هستند 
و به این ترتیب تمام عناصر کلاسیک برپایی سیرک مهیاست، 
 به جز یک عنصر اصلی؛ حیوانات زنده! به این دلیل که هولوگرام 

)تصویر سه بعدى( جایگزین حیوانات زنده شده  است.
همه این ماجراهاى خــوب در ســیرک Roncalli )رونکالی( 
در کشور آلمان، یکی از بزرگ ترین ســیرک هاى این کشور در 
حال انجام است. سیرک رونکالی براى جلوگیرى از صدمه زدن 
به حیوانات از سال1991 میلادى اســتفاده از شیر و فیل را در 

نمایش هاى خود متوقف کرد. از سال2018 میلادى، این سیرک 
پا را فراتر گذاشت و به طور کامل حضور حیوانات زنده در اجراهاى 
خود را کاملا متوقف کرد و فقط اجرا به دیگر بخش هاى سیرک 
یعنی شعبده بازى و... محدود شد. پاتریک فیلادلفیا، مدیر 49ساله 
این سیرک معتقد است براى ســیرک رونکالی حضور حیوانات 
واقعی اصلا مناسب و انسانی نیست. علاوه براینکه براى برپایی 
سیرک به فضاى مناسب نیاز اســت و این فضا در اغلب شهرها 
فراهم نمی شــود، به ویژه اگر قرار باشد سیرک در خود شهر برپا 
شود. وضعیت عشایرى سیرک نیز براى حفظ سلامت حیوانات 
مناسب نیست. براى مثال اسب ها باید در واگن هاى نرده دار قرار 
گرفته و مســافت هاى طولانی را طی کنند که این باعث آسیب 
جسمی و روانی به حیوان می شود. از آنجا که سیرک رونکالی خود 
را سیرک دوستدار حیوانات معرفی می کند؛ بنابراین استفاده از 
حیوانات واقعی مغایر با شعار آن است. ایده اجراى کامل سیرک با 
هولوگرام حیوانات پس از اجراى نمایشی با استفاده از هولوگرام 
ملکه الیزابت - پس از درگذشت او - به ذهن پاتریک فیلادلفیا، 
مدیر سیرک رونکالی رسید. به گفته  او ، وقتی می توان تصویر کسی 
را که از دنیا رفته با هولوگرام نمایش داد، چرا نمی توان از هولوگرام 

حیوانات در سیرک استفاده کرد و حیوانات واقعی را آزار نداد؟

زمین خوب

فاطمه عباسی

مهتاب خسروشاهی

پايان کار با تفکيک

آبی بی کران به روایت عکاسان
دنـــيای شگـفـــت انگيز 
اقيانوس ها، يکی از سوژه های 
قديمی عکاسان بوده و زندگی در آب چنان جذاب 
و الهام بخش است که هر ســال، يک مسابقه بزرگ 

عکاسی اقيانوسی برگزار می شود.

امسال هم اين مسابقه برگزار شده و برندگان آن در 
بخش های مختلف معرفی شده اند. جايزه اول تمامی 
بخش ها، به عکســی از يک زيست شناس دريايی و 
عکاس آماتور دريايی، جايلينگ کای، داده شــده 
که يک ناتيلوس )ملوانک( کاغــذی را بعد از فوران 

آتشفشــانی در آب های فيليپين به تصوير کشيده 
است. اين مسابقه ســالانه، با هدف آگاهی بخشی 
درباره خطراتی که ســياره زمين با آن مواجه است 
برگزار می شــود و تمامی عکاسان اقيانوسی دعوت 

هستند تا بهترين کارهای خود را به آن بفرستند.
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به احترام شعر و شهريار
شهریور ســال1268، هنوز کسی نمی دانســت که فرزند 
آقا »سید اسماعیل موســوى« که در بازارچه میرزا نصر الله 
تبریزى به دنیا آمد، در آینده چه کاره خواهد شد، اما خود 
آن بچه در 12-10سالگی فهمید که می تواند شعر بگوید، 
براى همین زمانی که فقط 13سال داشت با تخلص »بهجت« 
نخستین شــعرش را در مجله ادب به چاپ رساند تا چشم 
شعراى بااستعداد هم دوره اش گرد شود. یکی دو سال که از 
چاپ نخستین شعرش گذشت، تصمیم گرفت از مراد خودش 
حافظ شــیرازى براى انتخاب تخلص کمک بگیرد؛ شــد 
»شهریار«. شهریار زمانی که خیلی جوان بود، به دارالفنون 
رفت تا جراحی بخواند. در همین هنگام با استاد ابوالحسن 
صبا آشنا شد و نواختن سه تار و ردیف هاى سازى  موسیقی 
ایرانی را از او یاد گرفت. همزمان با تحصیل در دارالفنون، علوم 
دینی را هم در مسجد سپهسالار و در حوزه درس سیدحسن 
مدرس یاد گرفت. شهریار در حدود سال هاى1346 قرآن 
را هم به خط نسخ نوشــت، اما فقط توانست یک ثلث آن را 
تمام کند. در مدت زمانی که در تهران بود، با بزرگانی مثل 
ابوالحســن صبا، محمد تقی بهار و عارف قزوینی دوستی و 
همنشینی داشت. در سال هاى بعد با نیمایوشیج، هوشنگ 
ابتهاج و امیرى فیروزکوهی آشنا و همنشین شد. اولین کتاب 
شعرش در ســال1308 و با کوشــش دوست صمیمی اش 
ابوالقاسم شیوا منتشر شد. او همچنین نخستین دفتر رسمی 
شعرش را در سال1310 با مقدمه ملک الشعراى بهار و سعید 

نفیسی منتشر کرد.
شهریار ســال هاى آخر تحصیل را می گذراند و کم کم همه 
داشتند خودشان را به اسم دکتر محمد حسین بهجت عادت 
می دادند، اما برق نگاهی همه  چیز را به هم ریخت؛ دانشجوى 
جوان عاشق شده بود، تا این جاى قضیه ایرادى نداشت، چه 
چیزى بهتر از عاشق شــدن، آن هم براى جوانی که در سن 
ازدواج بود. ایراد کار آنجا بود که دل معشــوق جاى دیگرى 
بود. جوان دانشــجو زیر همه  چیز زد. دانشگاه و پزشکی و 
خوش تیپی را رها کرد و به خراسان رفت و سال هاى زیادى 

را در فراق یار گذراند.

جايزه ســوم به عکس آلوارو لوپز از يک نهنگ گوژپشت رسيده که 

به خاطر گير کردن طناب ها و بخشی از يک شناور به دمش، به سختی 
می تواند شنا کند.

جايزه دوم، به اين عکس مسحورکننده از استراحت 
اين عکس را آندری ساوين در فيليپين گرفته است.يک خرچنگ در ميان يک شقايق دريايی رسيده است. 

ناتيلوس )ملوانک( کاغذی بعد از فوران آتشفشان به يک تکه 

آشغال اقيانوسی چسبيده است. اين عکس، جايزه اول مسابقه را 

برده است. عکاس، جايلينگ کای، زيست شناس دريايی و عکاس 
آماتور 25ساله است.

غرب استراليا گرفته، برنده بخش عکاس جوان مسابقه شده است. اين عکس حيرت انگيز از يک موج سوار را که جارويس اسمالمن در 
حيات وحش اقيانوسی  که کريگ پری آن را گرفته است.پنگوئن جنتو، سريع ترين پنگوئن دنيا، در قطب. عکس برنده 

جايزه بخش ماجراجويی های اقيانوس به اين عکس سيلوی آير از 

يک گاو دريايی در آب های کاليفرنيا رسيده است.



پسر طلایی 

ایران
اولین فینالیست ایران، امیرمحمد یزدانی بود که در 
فینال وزن 70 کیلوگرم به مصاف زاین رترفورد از 
آمریکا رفت. این کشتی گیر آمریکایی سال گذشته 
نیز فینالیست همین وزن بود که با شکست مقابل 
حریف ژاپنی به مدال نقره قناعت کرد. این بار اما 
رترفورد با آمادگی کامل برای کســب مدال طلا 
آمده بود و یزدانی که تا پیش از فینال همه رقبا را با 
آمادگی و تمرکز بالا شکست داده بود به اندازه روز 
اول آماده به نظر نمی رسید. مبارزه امیرمحمد با 
رترفورد در نهایت با نتیجه 8 بر 5 به سود کشتی گیر 
آمریکایی تمام شــد تا اولین مــدال ایران در این 
رقابت ها نقره امیرمحمد یزدانی باشد. یزدانی بعد 
از شکست در فینال در حالی که از شدت ناراحتی 
می گریست به خبرنگار همشهری گفت: »مردم مرا 
ببخشند. شرمنده شدم. تمام سعی خودم را کردم 

ولی هر چه رفتم به در بسته خوردم.«
بعد از شکست ایران در اولین فینال یکشنبه شب، 
نوبت به مهم ترین فینال این رقابت ها رسید که از 
دید خیلی از اهالی کشــتی یک مبارزه کلاسیک 
و مهم ترین دوئل رقابت های جهانی محســوب 
می شــود. حســن یزدانی و دیوید تیلــور برای 
چهارمین بار متوالی در فینال رقابت های جهانی 
و المپیک به مصاف یکدیگر رفتند. در 3دقیقه اول 
این مســابقه و در صحنه زیرگیری تیلور، حسن 
یزدانی کنده حریف را تاباند که داوران ابتدا امتیاز 
را 5-یک به ســود یزدانی دادند امــا در ادامه و با 
درخواســت چلنج آمریکایی هــا داوران امتیاز را 
5-3 به ســود تیلور دادند. همین صحنه به نقطه 
عطف مسابقه تبدیل شد و یزدانی بعد از آن صحنه 
دیگر نتوانست به کشتی برگردد. نهایتا در حالی که 
نتیجه کشتی 9 بر 3 به سود تیلور بود حسن یزدانی 
در تلاش برای اجرای فن فیتو روی پل گرفتار شد و 

با ضربه فنی شکست خورد.
اما بعد از 2 شکست متوالی در 2 فینال، اولین طلای 
رقابت های کشتی آزاد قهرمانی جهان در سومین 
فینال انتظار ایران را می کشید. امیرحسین زارع که 
فینال سنگین وزن را با گنو پتریاشویلی از گرجستان 
برگزار می کرد با قاطعیت تمام و کســب امتیازات 
متوالی با نتیجه 11 بر صفر این کشتی گیر را شکست 
داد و قهرمانی سال2021 خودش را تکرار کرد. زارع 
در 4ســال اخیر 2طلا و یک برنز جهان و یک برنز 
المپیک در سنگین وزن به دست آورده است. او با غلبه 
بر حریف گرجستانی اش اجازه نداد 4وزن نخست 
بدون کسب مدال طلا برای ایران به پایان برسد و 

ایران در این 4وزن صاحب یک طلا و 2 نقره شد.

روز ما نبود
روز دوم مسابقات جهانی یک تراژدی کامل برای 
کشتی دوستان بود. در واقع روزهای اول و دوم ایران 
در کشتی آزاد قهرمانی دنیا، 2 روز کاملا متفاوت 
بودند. در روز نخست 3فینالیســت در 4وزن این 
توقع را ایجاد کرده بود که روز دوم هم کشتی گیران 
ایران حداقل 2 فینالیست داشــته باشند. میلاد 
والی زاده، یونس امامی، محمد نخودی و امیرعلی 
آذرپیــرا 4ملی پوش ایــران در روز دوم بودند که 
همگی با شکست در مقابل رقبایشان شانس حضور 

در دیدار فینال را از دست دادند.
    میلاد والی زاده 18ساله در وزن 57کیلوگرم 
کشتی گیر جوانی بود که از همان ابتدا توقع زیادی 
از او نمی رفت ولی در حدواندازه های خودش خوب 
ظاهر شد. او پس از استراحت در دور نخست، در 
دور دوم رضوان کواکس از رومانی را شکست داد و 
در یک هشتم نهایی نیز با نتیجه 8 بر 4 علی عباس 
رضازاده قهرمان اروپا از جمهــوری آذربایجان را 
شکســت داد. اما او در مرحلــه یک چهارم نهایی 
با نتیجــه 12 بــر 2 مقابل زلیم خــان آباکاروف 
روســی الاصل قهرمان جهان از آلبانی شکســت 
خورد و شانس حضور در نیمه نهایی را از دست داد. 
با توجه به شکست کشتی گیر آلبانیایی در دور بعد 

والی زاده از دور مسابقات کنار رفت.
    یونــس امامــی دارنده 2مــدال برنــز در 
وزن 74کیلوگرم ملی پوش ایــران بود که پس از 
استراحت در دور نخســت، در دور دوم با نتیجه 
6 برصفر علی پاشا عمرپاشــایف از بلغارستان را 
شکست داد، امامی در دور بعد با نتیجه 6 بر صفر 
مغلوب زائوربک سیداکوف قهرمان المپیک و جهان 
از روسیه شد. یونس امامی یکی از شانس های ایران 
در روز دوم بود که با فینالیســت شدن سیداکوف 

باید در جدول بازنده ها کارش را دنبال کند.
    کادر فنــی تیم ملــی کشــتی آزاد در وزن 
79کیلوگرم با توجه به عــدم حضور جردن باروز 
آمریکایی حساب ویژه ای روی مدال طلای محمد 
نخودی باز کرده بود. نخودی پس از اســتراحت 
در دور نخســت، در دور دوم بــا نتیجــه 9 بر 4 
رمضان ساری از ترکیه را شکســت داد. او اما در 
دور بعد و در مرحله یک چهــارم نهایی با نتیجه 
5 بر 2 مغلوب احمد عثمان اف از روســیه شــد و 
رویای فینالیست شدن در 3سال پیاپی را به دست 
فراموشی سپرد. نخودی در مسابقات جهانی 2021 
و 2022 با شکست مقابل جردن باروز به مدال نقره 

جهان رسیده بود.
    امیرعلی آذرپیــرا در دور نخســت با نتیجه 
11برصفر مقابل وومین جانــگ از کره جنوبی به 
پیروزی رسید ولی در کشتی دوم خود با نتیجه 12 
بر 9 مغلوب زاهید والنسیا از آمریکا شد و با توجه 
به شکست والنسیا در مقابل کشتی گیر جمهوری 

آذربایجان، آذرپیرا از دور مسابقات کنار رفت.
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پخش زنده

برنامه بازی

 روز مانده تا 
بازی های 

آسیایی

مومبای سیتی

نساجی
17:30

نیروی هوایی

سپاهان
19:30

لیگ قهرمانان آسیا

سه شنبه 28 شهریور  1402

پرسپولیس

النصر
21:30

لیگ قهرمانان آسیا

چهارشنبه 29 شهریور  1402

ملوان

پیکان
17:45

هوادار

تراکتور
18:30

لیگ برتر ایران - هفته 5

مس

آلومینیوم
18:15

استقلال خوزستان

ذوب آهن
19:00

صنعت نفت

گل گهر
19:00

پنجشنبه 30 شهریور  1402

سه شنبه 4 مهر  1402

پیکان

پرسپولیس
18:30

صنعت نفت

ملوان
19:00

فولاد

استقلال خوزستان
20:45

استقلال

هوادار
18:30

ذوب آهن

مس
18:30

تراکتور

شمس آذر
17:45

نساجی

آلومینیوم
18:15

گل گهر

سپاهان
20:45

لیگ برتر ایران - هفته 6

چهارشنبه 5 مهر  1402

دشت آخر!دشت آخر!
یک مدال برنز، سهم وزنه برداری ایران در آخرین روز از مسابقات جهانی 
بود. در دسته فوق  سنگین، علی داوودی در نخستین حرکت یک ضرب، 
وزنه ۱۹۵ کیلوگرم را از دست داد اما در 2 حرکت بعدی اش موفق بود و 
در نهایت رکورد 2۰۳ کیلوگرم را ثبت کرد؛ رکوردی که موجب شد این 
ورزشکار در رده چهارم حرکت یک ضرب قرار بگیرد. در دوضرب علی 
داووی بهتر عمل کرد. او در حرکت اول موفق شد وزنه 2۴۰ کیلوگرم را 
بزند و در حرکت دوم نیز 2۴۹ کیلو را مهار کرد. اگر داووی وزنه 2۵۵ را 
می زد، صاحب طلای دوضرب می شد اما نتوانست این کار را انجام بدهد 
و به مدال برنز این رقابت بســنده کرد. در این دسته آیت شریفی هم 
حضور داشت که در نهایت با از دست دادن ۳حرکت دو ضرب، از جدول 
مسابقات خارج شد. مطابق انتظار هر ۳ مدال طلا در این دسته به اعجوبه 
سنگین وزن یعنی لاشا تالاخادزه رسید. در پایان مسابقات، تیم مردان 
ایران با کسب ۴۳8  امتیاز توانست بعد از ارمنستان و چین، روی سکوی 

سومی جهان قرار بگیرد.

 تیم ملی وزنه برداری ایران با
کسب 2 طلا، یک برنز و عنوان 

 سومی بخش تیمی به کار 
خود در مسابقات جهانی پایان داد

در شبي که کشتي گيران ايران در شبي که کشتي گيران ايران 22 فينال اول خود را با  فينال اول خود را با 
شکست به پايان بردند، شکست به پايان بردند، اميرحسين زارعاميرحسين زارع درخشان ظاهر  درخشان ظاهر 
شد و طلاي سنگين وزن را براي ايران به ارمغان آوردشد و طلاي سنگين وزن را براي ايران به ارمغان آورد

طلای سنگینطلای سنگینایرانایران

محسن محمودصفریتیتر یک
خبر نگار - صربستان
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پولشویی در پاریس؟
پاری ســن ژرمن بیش از 20 میلیون یورو از باشگاه الاهلی قطر 
برای یولین درکسلر که تنها یک ســال از قراردادش باقی مانده 
بود، دریافــت کرد. از طرفــی، مارکو وراتی، هافبــک ایتالیایی 
پاری سن ژرمن با امضای قراردادی ۳ ســاله به ارزش ۴۵ میلیون 
یورو راهی العربی قطر شد. وراتی در ۴۱۶ بازی برای پی اس جی، 
آمار ۱۱ گل و ۶۱ پاس گل را به ثبت رســاند و بــه همراه این تیم 
موفق به کســب ۳0 جام قهرمانی شــد. پرداخت چنین مبلغی 

برای بازیکنی ۳0 ســاله، تعجب همگان را برانگیخته اســت و 
عده ای آن را به پولشویی ربط می دهند. به ویژه اینکه العربی یک 
باشگاه قطری است و مالکیت پاری سن ژرمن هم در اختیار ناصر 
الخلیفی و شرکای قطری اش قرار دارد. درآمد پاری سن ژرمن از 
فروش بازیکنان به تیم های عربستانی و قطری در تابستان202۳ 
به این شــرح بود: نیمار )الهلال( ۹0 میلیون یورو، مارکو وراتی 
)العربی( ۴۵ میلیون یورو، عبدو دیالو )العربی( ۱۵ میلیون یورو، 
جورجینیو واینالدوم )الاتفاق( ۸ میلیون یورو، یولین درکســلر 
)الاهلی قطر( 20میلیون یورو و مجمــوع درآمد: ۱7۸میلیون 

یورو. عجیب نیست؟ باشگاه فرانسوی- قطری چندبار تا آستانه 
محرومیت از سوی یوفا به دلیل رعایت نکردن فیرپلی مالی پیش 
رفت اما به دلیل روابط عالی ناصر الخلیفی با رئیس یوفا -چفرین- و 
حضور رئیس قطــری در ارکان اتحادیه فوتبال اروپا محرومیتی 
برای این باشگاه اعمال نشــد. این معافیت و ارفاق 2 بار هم برای 
منچسترسیتی و مالکان اماراتی اش اعمال شد اما یوفا نسبت به 
باشگاه هایی مثل رئال مادرید، بارسلونا و یوونتوس همواره دندان 
تیز خود را نشان داده و آنها را به بهانه های مختلف با محرومیت 
روبه رو کرده است. در این تابستان اتفاقاتی رخ داد که حتی بچه 

دبستانی ها را هم به تردید فرو می برد. باشگاه چلسی برای فرار از 
محرومیت های احتمالی اقدام به عقد قراردادهای ۸ ساله و قسطی 
با بازیکنان و باشگاه های طرف قراردادشان کرده بود و از طرفی، 
برخی بازیکنان خود را با قیمت های بالا به باشگاه های عربستانی 
فروخت. پاری سن ژرمن هم که به شــکلی که توضیح داده شد 
درآمدی احتمالا صوری برای خودش دست وپا کرد تا مورد اتهام 
قرار نگیرد. انتقال 2 بازیکن تمام شده و پابه سن گذاشته به لیگ 
قطر از مبدأ باشگاهی که مالکان آن قطری هستند، برای هر کسی 

شبهه ایجاد می کند غیر از یوفا و دوستان الخلیفی.

ژاوی که در دوران بازیگری ملقب به مهندس بارسلونا بود، 
شکستی سنگین را به مانوئل پیگرینی، مهندس معروف و 
سرمربی شیلیایی رئال بتیس تحمیل کرد و جنگ مهندس ها 
را برد. سرمربی بارسا که قراردادش را به زودی تمدید می کند 
و در فهرســت نامزدهای برترین مربیان سال فیفا هم جای 
گرفته، با درخشــش خریدهای تــازه اش و گلزنی 2ژائوی 
پرتغالی )فلیکس و کانسلو( و همچنین یک گل و 2 پاس گل 

لواندوفسکی توانست بتیس را ۵بر صفر شکست دهد.
    فران تورس با گلزنی برابر بتیس از روی ضربه ایستگاهی، 
طلســم ۸۶7 روزه آبی اناری ها در گلزنــی از روی ضربه آزاد 
را شکست. آخرین بار لیونل مســی در سال202۱ موفق به 

گلزنی شده بود.
    همچنین پس از ضربه آزادی که نیمار در ســال20۱7 
برابر پاری سن ژرمن به ثمر رساند، هیچ بازیکنی غیر از مسی 

نتوانسته بود برای بارسا کاشــته گل کند که تورس پس از 
۶ سال، این طلسم را هم شکست. البته در زمان حضور مسی 
در زمین بازیکن دیگری حق زدن ضربه آزاد را نداشت. مسی 

فقط به نیمار اجازه می داد گاهی کاشته بزند.
    تورس گلش را شانسی دانست و توضیح داد: »هدفم این 
بود که توپ را از روی دیوار رد کنم، یک اشتباه جزئی رخ داد و 
توپ از کنار آن عبور کرد، اما خوشبختانه توپ وارد دروازه شد.«

    اوریول رومئو نخســتین پاس گل خــود را در لالیگا در 
پنجاه و دومین بازی خود در رقابت ها با ۳ باشگاه )بارسلونا - 

والنسیا - خیرونا( به ثبت رساند.
    رافینیا در دومین فصل حضورش در بارسا، یازدهمین گل 

خود را برای بارسلونا به ثمر رساند.
    همچنین روبرت لواندوفسکی سی و ششمین گل خود را 

با بارسلونا در تمامی مسابقات زد.

وقتی بارسا بدون مسی هم کاشته گل می کند

شکست های میلان مقابل اینتر تمامی ندارد
در هفته چهارم سری آ ایتالیا، اینتر موفق شد دربی دلامادونینا 

را ۵ بر یک به سود خود تمام کند. این بهترین پیروزی این تیم 

در تاریخ بازی های رودررو با آث میلان بود. بهترین برد قبلی 

در سال۱۹7۴ با همین تعداد گل رقم خورد و بعدتر در دوران 

مورینیو و پیروزی ۴ بر یک. میلان در زمان شوچنکو یک بار ۶ بر 

صفر و کمی قبل تر ۵ بر صفر دربی را برده بود. البته بردهای ۵گله 

دیگر هم بوده اما نه با این اختلاف. اینتر تنها برای سومین بار در 

تاریخ خود حداقل ۵ گل مقابل میلان در دربی رفت سری آ زده 

است؛ 2 بار دیگر در ۱۹۳2)۵-۴( و ۱۹۴۹ )۵-۶(.

    باخت میلان به اینتر، پنجمین باخت روسونری به نراتزوری 

همشهری در سال202۳ در تمامی رقابت ها بود. این اولین بار 

بود که اینتر ۵ بازی پیاپی را در همه رقابت ها از میلان می برد.

    تعداد بردهای اینتر در دربی دلامادونینا به عدد۹0 رسید 

و این درحالی اســت که میلان تنها 7۹بــرد در دیدارهای 
رسمی دارد.

    حالا سیمونه اینتزاگی بیشترین برد متوالی در دربی میلان 

را دارد؛ اینزاگــی۵ )202۳(، آرپاد وایس۴ )۱۹۳۴–۱۹۳2(، 

ژوزه مورینیو۳ )20۱0–200۹(، روبرتو مانچینی۳ )2007–

200۶(، ائوجینو برسلینی۳ )۱۹۸0–۱۹7۹(، هلنیو هررا۳ 

)۱۹۶7–۱۹۶۶(، ویرجیلو فوساتی۳ )۱۹۱۳-۱۹۱۵(.

    در دربی های امسال سهم اینتر ۵برد و ۱2گل زده و تنها 

یک گل خورده بوده: میلان 0-۳ اینتــر، اینتر ۱-0 میلان، 

میلان 0-2 اینتر، اینتر ۱-0 میلان، اینتر ۵-۱ میلان.

    2 گل و یک  پاس گل؛ میخیتاریان بهترین بازی زندگی اش 

را انجام داد. استراماچونی که کارشناس تلویزیونی این دیدار 

بود، از اینتزاگی پرسید که آیا میخیتاریان از سوءتغذیه رنج 

می برد؟ چون یک باشگاه ایرانی او را به دلیل لاغری رد کرده 

بود. سرمربی اینتر پاســخ منفی داد و گفت که این بازیکن 
ارمنی عالی است.

    اینتر پس از رفتــن اونانا گل نمی خــورد. افعی ها برای 

اولین بار در این فصل گل دریافت کردند؛ ۱۳گل زده و یک  گل 

خورده. یان زومر نخستین گل فصل را از لیائو خورد.

    مارکوس تورام به دومین فرانسوی تاریخ اینتر تبدیل شد 

که در نخستین حضورش در دربی دلامادونینا گل می زند؛ 

یوری ژورکائف در فصل ۹7-۹۶، 2 گل به میلان زده بود.

    پیولی بعد از شکست میلان مقابل اینتر خودش را مقصر 

ندانست و گفت: »من موافق عذرخواهی از هواداران نیستم. 

به نظر شما، می خواستیم ۵ گل از اینتر بخوریم و ببازیم؟! ما 

نا امید هستیم؛ شما باید عذرخواهی کنید، آن هم وقتی عمدا 
کاری را انجام نمی دهید!«

با شکست خانگی مقابل برایتون، در آستانه بازی حساس با بایرن فشار روی تن هاخ افزایش یافته است
شــد اما همچنان با مربی موفق ایتالیایی اش یقه بزرگان و برایتون در این تابستان توسط چلسی و دیگر تیم ها غارت ۱۸.2 میلیون یورو برای این تیم هزینه در بر داشــته است. اولیه تیم دی زربــی ایتالیایی در این بــازی خارج از خانه پاســخ به این ادعا باید به این نکته اشاره کنیم که ترکیب زیادی کرده اما همه به منچستریونایتد نگاه می کنند.« در برای خرید بازیکن خرج می کنند و همین برایتون هم هزینه ۳ شکست از ۵بازی نخست لیگ گفته است: »همه باشگاه ها نتیجه ۳بر یک به برایتون هم باخت. حالا تن هاخ در توجیه منچستر در ادامه نتایج رویایی اش در این فصل، در خانه با 

چیزی بود که هواداران من یونایتد به آن می بالیدند که آن اقدام انضباطی کند. شکســت ناپذیری در اولدترافورد تنها کدام ستاره تیمش بزرگ تر از او شــده، تا علیه آن ستاره کوچک ترها را می گیرد. تن هاخ در عوض، مراقب است که 
ســرمربی هلندی بود؛ همان کســی که رونالدو را فراری رونالدو« را ســر دادند که به نوعی اعتــراض به عملکرد یافته اســت. برخی هواداران در این بازی شعار »زنده باد قدرتمنــد بایرن مونیخ، فشــارها روی تن هــاخ افزایش     در آســتانه بازی چهارشــنبه این هفتــه مقابل تیم هم از بین رفت.

بود که آنها این سیگنال را دادند. هویلوند برای یک بازی اســتقبال از او عالی بود. او خیلی خوب عمل کرد و خوب واکنش را ندید و گفت: »شرایط را مثبت ارزیابی می کنم. تعویض راسموس هویلوند هو کردند. مرد هلندی انگار این به زمین می فرستاد. هواداران من یونایتد تن هاخ را بعد از نیمکت نشین کرد و به جای او بازیکنی ضعیف مثل الانگا را دربی منچستر که به شکست ۸بر 2مقابل سیتی انجامید داد و برای تحقیر این ستاره او را در بازی های مهمی مثل 
    انگار منچستر پس از فرگوسن طلسم شده است. همه کامل آماده نبود.« 

نمی دانید پشت صحنه چه اتفاقی می افتد.« می کند که این دســتاورد چقدر دشوار و بزرگ است. شما به جایگاه دوم با منچستریونایتد است و روزها به شما ثابت به شما می گویم بزرگ ترین دستاورد من از همه، رسیدن یکی از این 2۵ عنوان را به شما بگویم اما تعجب نکنید وقتی دستاوردهای من می پرســید، طبیعی و منطقی است که مردی با 2۵ عنوان هستم. وقتی از من در مورد بزرگ ترین آورده اند. ژوزه مورینیو در ســال20۱۹ گفتــه بود: »من اما آنها مربیان و بازیکنان بزرگ و زیــادی به اولدترافورد از گلیزرها، مالکان آمریکایی این باشــگاه انتقاد می کنند 

حقارت بی پایانحقارت بی پایان

طلسم مسی باطل شدطلسم مسی باطل شد

تئاتر کابوس  هاتئاتر کابوس  ها

ستاره پرتغالی فقط یک بازی دیگر تا 
1000مسابقه بدون شکست فاصله دارد

دروازه بان 
کامرونــی کــه به جــای 

دخه آ خریداری شــده، همچنان 

ناامیدکننده اســت. عملکرد اونانا در 

منچستریونایتد؛ ۱0 شوت در چهارچوب، 

7 گل خــورده، ۳0درصــد مهــار 

موقعیت ها، تنها یک کلین شیت و 
یونایتد دریافت 2 کارت زرد.

۴ بــازی متوالی مقابل 
برایتون در لیگ برتر شکســت 

خورده. صفحه رســمی برایتون 

پس از ایــن بازی نوشــت: »ما 
عاشق بازی در اولدترافورد 

هستیم.«

برنامه رونالدو و النصر در تهران
  ورود: ســاعت ۱۱صبح امروز با جت اختصاصی در فرودگاه مهرآباد؛ 

محل ورود )پاویــون دولت(. امکان دسترســی از این محل برای 
طرفداران غیرممکن است.

    حفاظت النصر به یک تیم زبده و کاربلد سپرده شده که 
ماموریت هایی در حد ســفر رئیس جمهور را داشته اند و 
حالا قرار است بازیکنان النصر را از فرودگاه تا هتل هدایت 
کنند. کوچک ترین تماســی بین مردم و بازیکنان وجود 

نخواهد داشت.
    تیم حفاظــت کاروان النصر را 
از محل هایی متفاوت با اسکورت 
خاص خیابان های تهران به مقصد 
هتل اسپیناس هدایت خواهد کرد. 

کل مسیر حدود ۸ کیلومتر است.
    در زمان ورود النصر به هتل، هیچ 

فرد متفرقه ای در لابی حاضر نخواهد 
بود و ســپس اعضای تیم بــه طبقه 
مخصوص ســفارت عربستان خواهند 

رفت و مســتقر خواهند شد. 
این طبقه از هتل اسپیناس 
کاملا مستقل و مجزا از هتل 

است و بازیکنان هیچ ارتباطی 
با ســایر طبقه ها یا رستوران های 
عمومــی نخواهند داشــت و به 
این ترتیب دیدار با کریستیانو 

رونالدو غیرممکن خواهد شد.
    اعضــای این تیــم ۵۵ نفر 
هستند و ۳0نفر نیز به عنوان 
مسافر در پرواز حضور خواهند 
داشــت. برخــی از مقامات 
کشور عربستان هم در این 
سفر حضور دارند. بازیکنان 
و اعضای تیم النصر ۳0 نفر 
هستند که می توانند در کنار 

زمین حاضر باشند و 2۵ نفر هم 
می توانند در جایگاه ویژه به عنوان 

میهمان بازی را تماشا کنند.
    النصر بلافاصله بعــد از بازی 
با پرســپولیس، تهران را به مقصد 
ریاض ترک خواهد کرد و در بامداد 
چهارشــنبه به پایتخت عربستان 
برمی گــردد تــا ســفر آنهــا فقط 

۳۶ساعت به طول بینجامد.

رونالدو برای 
هزارمی می آید

درحالی که لیونل مســی در بازی آرژانتین با بولیوی و بازی اینترمایامی 
با آتلانتاسیتی غایب بود و تیم آمریکایی اش در غیاب او ۵ بر 2 شکست 
خورد، کریســتیانو رونالدو به گلزنــی ادامه داد و فاصلــه اش را با تعداد 
گل های مسی زیادتر کرد. کریستیانو در پیروزی ۳ بر یک بر الرائد هم گل 
زد تا در آستانه بازی حســاس  فردای النصر مقابل پرسپولیس در تهران 

روحیه او و تیمش عالی شود. این پنجمین برد پیاپی النصر بود.
    رونالدو گل شــماره۸۵۱ خود را به ثبت رساند. او حالا تنها ۱۴۹گل 
رسمی دیگر تا رسیدن به گل هزارم فاصله دارد. شاید برای این کار باید 

۳ فصل دیگر به بازی ادامه دهد.
    عملکرد کریس تــا این لحظه در لیگ عربســتان؛ 20 بازی، 20 گل، 

۶ پاس گل و میانگین یک گل در هر بازی.
    یک آمار عجیب دیگر؛ اینکه رونالدو تنها یک بازی دیگر تا ثبت هزار 
بازی بدون شکست در عمرش فاصله دارد. اگر در بازی سه شنبه شب از 
پرسپولیس نبازند، پرسپولیس برای رونالدو به حریفی خاص و تاریخی 
تبدیل خواهد شــد. اگر پرســپولیس ببرد، رونالدو باید برای رسیدن به 
۱000بازی بدون شکست تا بازی بعدی لیگ برتر عربستان مقابل الاهلی 
صبر کند. تعداد بازی های بدون باخت این ســتاره پرتغالی هم اکنون به 

۹۹۹مسابقه رسیده است؛ 77۵ برد و 22۴ تساوی.
    کل گل های منچستریونایتد در این فصل ۶گل بوده؛ گل های رونالدو 
7گل. البتــه که قابل قیاس نیســت ولی کریســتیانو در من یونایتد هم 

میانگین هر بازی یک گل را تقریبا ثبت کرده بود.
    گلزن پرتغالی با 7گل بالاتر از سالم الدوساری ۶گله از الهلال و سادیو 
مانه از النصر با همیــن تعداد گل و میتروویچ، حمــدالله، مالکوم و مراد 
باتنا به تنهایی بر صدر جدول گلزنان لیگ عربســتان تکیه زده است. در 
جدول پاس گل هم کریس اول است با ۴پاس گل البته به طور اشتراکی با 

عبدالرحمان قریب و ماتئوس از النصر و التعاون.
    تعداد گل های رونالدو در سال202۳ به ۳2گل رسید که برابر است با 

امباپه و ۴گل کمتر از ۳۶گل هالند.
    خط حمله النصر به لطف مانه، رونالدو و تالیسکا در ۵بازی اخیر 2۱گل 

وارد دروازه حریفان کرده است.
    کریس رونالدو قرار است از یوونتوس به دلیل عدم پرداخت مبلغ ۹.۱۹ میلیون 
یورو شکایت کند زیرا بیانکونری در دوران کووید، مقداری از حقوق بازیکنان را 
برای کاهش هزینه ها به سال های بعد موکول کرد، اما در ادامه حقوق عقب افتاده 
ستاره النصر پرداخت نشد. او قبلا با دادســتانی تورین در مورد این وضعیت 

صحبت کرده و پس از آن تصمیم به اقدام قانونی گرفته است.
    موزه کریستیانو رونالدو به زودی در ریاض افتتاح خواهد شد. در این 

موزه جوایز و افتخارات اسطوره به نمایش عموم گذاشته خواهد شد.
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افقی:
 1- در نزدیکی- بانگ و فریاد- 

عصیان 
2- شکلی هندسی- چکاندنی 
در تفنگ- قطع کننده یکدیگر

3- طبخ غذا- نامی دخترانه- از 
ماهیان اقتصادی دریای خزر

4- آلبومــی بــا آواز شــهرام 
ناظری- تفریق- توان ســوم 

یک عدد
5- نشانه جمع- قابل مشاهده- 

نوعی زیرانداز- عید ویتنام
6- جــوشـــش- شیـشــه 

آزمایشگاهی- سخن شیوا
7- شــتر بارکــش- تــکان، 

حرکت- راغب
8- داروی بی هوشی- ورزشی 

گروهی- دومین مهره گردن
9- فریب- آشیانه- تیز و برنده

10- گازی در اتمسفر زمین- 
نوعی انرژی- مهلت دادن

11- پیشــوندی منفی- مادر 
حــضــرت مــحــمد )ص(- 

افسانه گو- عضو رونده
12- نوعی قایــق- عزاداری- 

پرده گوش
13- فاقد شفافیت- گداخته و 

بسیار داغ- پرتو
14- هنگام ورود به جایی گفته 
می شود- شــیرینی خامه ای 

لوله ای- پدر آذری

15- جمع وارث- قابله- برادر 
حضرت موسی)ع(
  

عمودی:
1- از جاذبه های گردشــگری 
استان سیستان و بلوچستان- 

از الفبای انگلیسی
2- کله- پهلوانی که به دست 
حضرت داوود)ع( کشته شد- 

محرم اسرار
3- ســازی  عربــی- بی ریــا- 

ارث برندگان
4- رمانــی نوشــته یوســف 
علیخانی- میــوه پاییزی- زیر 

پا مانده
5- جهت- زحمتکش- قتلگاه

6- بیمــاری کم خونی- زنان 
عرب- شعور

7- کاهش هوشیاری به واسطه 
بیماری عصبی-  سازی  بادی- 

افترا
8- دفعه، بــار- لاف پهلوانی 

زدن- شهری در استان بوشهر
9- عزیمت کننده- ضروری- 

گشاده
10- خوانــدن و نوشــتن 
نمی داند- لبه تیز شمشــیر- 

آرزوها
11- ژرف اندیشی- القای امری 
از سوی خداوند به دل- از آفات 

گیاهی

12- نیمه چیــزی- از خط هــای 
اسلامی- جواهرنشان

13- فــراخ و گشــاده- قــلاب 
چند شاخه که گوشــت را به آن 

می آویزند- افسار
14- سردمزاج- همه وجود آدمی- 

داخل
15- خوشــحالی- کتابی اخلاقی 
تعلیمــی نوشــته کمال الدیــن 

عبدالرزاق کاشانی

مبراومهنودنات
نلبوگیلکیهایا
سویزاکیالتخیر
جاخسنامرسیدنت

مراکراپگادتاه
نودمیرسورکه
هشمشمنادیمرام
لباکهمسابلارک
یهنتباینکبدیف

اااشوینالاب
یروکبشسکیفراب
ورهارگنریپزیا
یوبنفاراپلیام
دشرلوهجمماندب
انیبانسدنهمیو 15

سخت

867512439
351947682
924368157
213854976
579236841
486179523
735681294
698423715
142795368

متوسط

     2   4
8    6   5  
  9   7 6  1
9 8  1      
  6    8   
     5  4 3
3  8 7   5   
 1   9    2
5   3     156928347

984753612
273614589
867591423
421386795
395472861
548239176
632147958
719865234

ساده

متوسط

761852394
843961257
259437681
985143726
436279815
172685943
328714569
617598432
594326178

سخت

     2 4 3  
 5     6   
9     8    
 1 3  5     
  9    8   
    7  5 2  
   6     4
  8     1  
 4 2 7      

ساده

1 5   2 8    
 8 4    6  2
 7 3  1    9
  7   1  2  
4  1 3  6 7  5
 9  4   8   
5    3  1 7  
6  2    9 5  
   8 6   3 4
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بازنده طلبکار
سندروم عجیب فوتبال ایران که به رضا عنایتی هم رسیده است

 بهروز رسایلی|  »حسرت المپیک« زمانی فقط 4 سالش بود، 
بعدتر شد یک طفل 8 ساله، نوجوان 12ساله و بعدتر 16 ساله، 
سپس یک جوان برومند 20و 24 ســاله و این قصه همینطور 
ادامه یافت تا حالا که به میانسالی 48 ساله تبدیل شده است. 
بله؛ تیم ملی فوتبال زیر 23 سال ایران بار دیگر موفق به کسب 
جواز حضور در مسابقات المپیک نشد و این بار حتی زودتر از هر 
زمان دیگری آب پاکی را روی دست هواداران ریخت. المپیک 
پاریس از دست رفت و حالا تیم ملی امید ایران برای رسیدن به 
این بازی ها باید تا سال 2028و المپیک لس آنجلس صبر کند.

   به فرودگاه هم نرسیدیم
سرمربی پیشین تیم ملی امید، پس از آنکه باشگاه ها همکاری 
نکردند و سفر تیم به مسابقات کشورهای اسلامی لغو شد، در 
یکی از آخرین مصاحبه هایش گفت: »پاریس که هیچ، با این 
تیم به فرودگاه هم نمی رسیم.« به این ترتیب تیم ملی ایران در 
مسابقات انتخابی جام ملت های آسیا زیر 23 سال برابر ازبکستان 
شکست خورد و حتی نتوانســت به مرحله نهایی صعود کند. 
تیم ایران در 2دیدار ابتدایی برابــر رقبای ضعیف خود یعنی 
هنگ کنگ و افغانستان با 3و 4 گل به پیروزی رسید که البته 

برتری های چشمگیری نبود. ازبکستان هر دو تیم را پرگل تر 
برد و نهایتا با برتری یک بر صفر برابر ایران در یک مسابقه کاملا 
مسلط، به عنوان تیم صدرنشین به دور بعد رسید. ایران منتظر 
ماند تا نتایج سایر گروه ها مشخص شود که البته این انتظار پایان 
خوشایندی نداشت. شــاگردان رضا عنایتی به دلیل دریافت 
کارت های زرد بیشتر نسبت به مالزی، در جمع 4 تیم برتر دوم 
قرار نگرفتند و از صعود باز ماندند. به همین راحتی حســرت 
حضور در فوتبال المپیک برای ایران 4 سال دیگر تمدید شد؛ 

افسوسی که حالا دیگر هیچ کس را متعجب نمی کند.

   ممنونیم آقای عنایتی!
از همه عجیب تر اما واکنش رضا عنایتی به این ناکامی بسیار 
بزرگ است. او گفته: »تمام تلاشم را کردم. هیچ کس جرأت 
نداشت این تیم را بگیرد. من ریســک کردم چون واهمه ای 
از این اتفاقات نــدارم. به خاطر 2 کارت زرد حذف شــدیم و 

می دانستیم شرایط سختی داریم.« خب این حرف ها یعنی 
چه؟ یعنی سر فوتبال ایران منت گذاشــتید که تیم امید را 
گرفتید و اوت کردید؟ آن هم از مرحله مقدماتی جام ملت های 
آسیا؟ شما که زورتان به ازبکستان نمی رسید و نمی توانستید 
هنگ کنگ و افغانســتان را پرگل تر ببریــد، در مرحله بعد و 
برابر رقبای قدرتمندتر می خواستید چه کنید؟ مسلما خیلی 
از مربیان آرزو داشــتند هدایت تیم امید را به دست بگیرند. 
حتی حمید درخشان )فارغ از خوب و بد بودن این گزینه( به 
انتخاب عنایتی اعتراض هم کرد. بعد چطور آقا رضا می گوید 
هیچ داوطلب دیگری در کار نبوده؟ به نظر می رسد ما با یک 
ســندروم عجیب به نام مقصران طلبکار مواجه شــده ایم؛ 
سریالی که نقطه اوجش برخورد مهدی تاج با منتقدان بعد از 
شکست های تیم ملی در جام جهانی بود و حالا یکی مثل رضا 
عنایتی هم از آن الگو برمی دارد. نکنید از این کارها. نتیجه را 

باختید، لااقل احترام افکار عمومی را حفظ کنید.

سپاهان در فصل گذشــته، جامی به دست نیاورد 
اما ایستادن روی ســکوی دوم لیگ برتر، آنها را به 
لیگ قهرمانان آسیا برگرداند. تیمی که با یک مربی 
خارجی سابقه نایب قهرمانی آسیا را دارد، حالا با یک 
مربی خارجی دیگر و انبوهی از ستاره ها، برای دیدار 
با نیروی هوایی عراق آماده شده است. این مسابقه 
در شــهر اربیل برگزار خواهد شــد. پیش از دیدار 
نفسگیر با الاتحاد در اصفهان، بردن این بازی برای 

سپاهانی ها اهمیت بسیار زیادی خواهد داشت.

   ستاره ها به خط می شوند
ســپاهان پس از 4 پیروزی متوالی در لیگ برتر و 
زدن 9 گل در این 4 بازی، فرم بســیار خوبی برای 
روبه رو شدن با حریف عراقی دارد. شاید تنها نگرانی 
مورایس تعطیــلات فیفا و دوری چنــد بازیکن از 
این تیم در روزهای گذشــته باشــد. نفراتی مثل 
نیازمند، دانشگر، رامین رضاییان و شهریار مغانلو در 
اردوی تیم ملی حضور داشتند و ستاره های جوانی 
مثل آریا یوسفی و حســین نژاد نیز همراه تیم ملی 
امید بودند. همه این نفرات اما دوباره برگشــته اند 
تا برای تیم اصفهانــی به میدان برونــد. مورایس 
ترکیب بســیار کاملی را برای این نبرد در اختیار 
خواهد داشت. شاید تنها نگرانی آنها، غیبت ادامه دار 
نورافکن و محمد کریمی باشد اما به جای این نفرات، 
هافبک های جوان بســیار خوبی در سپاهان دیده 
می شوند. به لحاظ ابزار، تیم مورایس شرایط به مراتب 
بهتری از حریف دارد و به همین خاطر از شــانس 

خوبی برای بردن این بازی برخوردار خواهد بود.
 

   مصمم تر از همیشه
سپاهان لیگ قهرمانان را در شرایط خاصی شروع 
خواهد کرد. ماجرای کســر 4  امتیاز از این تیم در 
لیگ برتر و البته جریمه سنگین 40 میلیاردی، برای 
این باشگاه نگران کننده به نظر می رسد. با این حال، 
آنها به لحاظ فنی در وضعیت خوبی هستند و به نظر 
می رسد ماجراهای اخیر نیز این تیم را برای موفقیت 
مصمم تر کرده است. ســپاهان در شروع این فصل 
لیگ، بسیار آماده ظاهر شــده و حالا با استفاده از 

خریدهای جدید و مهره های فصل گذشته، 
به دنبال رقم زدن یک شروع بسیار ایده آل 
در آسیا خواهد بود. آنها شانس خوبی برای 
صعود از این گروه دارند و نباید هیچ فرصتی 

را به سادگی از دست بدهند.
 

   تفاضلی که مهم است
ســپاهان در این گروه برای اول شدن با 
الاتحاد مبارزه می کنــد اما درصورت 
دوم شدن نیز، این تیم شانس خوبی 
بــرای قرار گرفتــن بیــن تیم های 
دوم خواهد داشــت؛ چراکه 2رقیب 
دیگر  در این گــروه، تیم های چندان 

مطرحی نیســتند. بردن این بازی ها 
برای سپاهان، یک اتفاق ضروری در مسیر 
صعود خواهد بود. آنها باید تفاضل گل خوبی 
را نیز برای خودشان رقم بزنند تا در نهایت به 
مرحله بعدی برسند. در مجموع بین 3 نماینده 
ایران، سپاهان از شانس بیشتری برای رفتن 
به مرحله بعدی برخوردار اســت و پســران 

مورایس، به هیچ قیمتی نمی خواهند این 
شانس را از دست بدهند.

 
   صبر ایوب!

شــاگردان ایوب اودیشــو از اواخر 
تیر ماه دیگر در هیچ نبردی به میدان 
نرفته اند و این مسئله کارشان را برای 
دیدار با سپاهان کمی سخت خواهد 
کرد. این مربی عراقی در باشگاه های 

این کشور سابقه زیادی دارد و در چند 
مقطع نیز سرمربی نیروی هوایی عراق 

بوده اســت. این تیم برای ایستادن مقابل 
حریف سرســخت ایرانی، روی نفراتی مثل 
ویلسون آکاکپو، آفیریه آکواس، فرانکو آتچو 

و کریستوفر موکلو حساب باز می کند. 
با این حال بعید به نظر می رســد که 
آنها شــانس زیادی مقابل سپاهان 

داشته باشند.

نساجی و آســیا. کنار هم قرار گرفتن این دو عبارت، صفحه تازه ای به تاریخ فوتبال 
ایران در لیگ قهرمانان اضافه خواهد کرد. بین 3نماینده ایرانی این فصل، نســاجی 
تنها تیمی است که برای نخستین بار به این رقابت ها قدم می گذارد. تا امروز 13 باشگاه 
ایرانی در آسیا بازی کرده اند و حالا نساجی چهاردهمین باشگاه تاریخ فوتبال ایران 
است که در آسیا دیده خواهد شد. بمبئی سیتی از هندوستان، نخستین حریف آنها 
در آسیا به شمار می رود؛ مسابقه ای که نتیجه اش تأثیر زیادی روی سرنوشت نساجی 

برای صعود از این گروه خواهد داشت.
 

   رحمتی؛ از آسیا تا آسیا
اولین حضور مهدی رحمتی در لیگ قهرمانان آسیا به عنوان بازیکن، در سال های 
بازی برای فجرسپاسی شیراز رقم خورد. او در همین جام خودش را به عنوان یک 
گلر مستعد به فوتبال ایران معرفی کرد. رحمتی با استقلال حتی به نیمه نهایی 
لیگ قهرمانان هم رســید اما ماجراجویی های خاص او در این رقابت ها تنها 
به عنوان بازیکن ادامه نداشت. ســیدمهدی به عنوان مربی، با شهرخودرو به 
لیگ قهرمانان آسیا رفت. جالب اینکه آن باشگاه هم نخستین حضور در لیگ 
قهرمانان را پشت سر می گذاشت و جالب تر اینکه هر دو باشگاه ایرانی که به 
تازگی به فهرســت تیم های حاضر در لیگ قهرمانان اضافه شده اند با هدایت 

رحمتی در این بازی ها شرکت کرده اند!
 

   میزبانی هند؛ یک ماجرای ترسناک!
بمبئی سیتی از هند، نخستین حریف نساجی در دور گروهی لیگ قهرمانان به شمار 
می رود. این کشور به مهاجم عراقی نساجی یعنی علا عباس ویزا نداده و این مسئله، 
نارضایتی نساجی را به همراه داشته است. باشگاه بمبئی البته در این ماجرا دخیل 
نبوده و حتی رسما از نساجی عذرخواهی کرده اما به نظر می رسد تیم ایرانی از شرایط 
میزبانی چندان راضی نیست. البته آنها باید مراقب باشند که این انتقادها را به فضای 

مجازی نکشانند چرا که ممکن است مثل پرسپولیس از سوی AFC محروم شوند!
 

   منچسترسیتی هندوستان
نساجی یکی از باشگاه های ریشه دار و قدیمی فوتبال ایران است اما این تیم امروز در آسیا 
با حریفی روبه رو می شود که تنها 9 سال قبل تاسیس شده و زمان زیادی از آغاز فعالیتش 
نمی گذرد. مالکیت این تیم در حقیقت با همان گروهی است که مالکیت باشگاه های 
منچسترسیتی و نیویورک سیتی را هم در اختیار دارد و در حقیقت در نقاط مختلف دنیا 
تیم های فوتبال را خریده اند. قهرمان فصل گذشته سوپرلیگ هند با هدایت دس باکینگام 
انگلیسی برای لیگ قهرمانان آسیا آماده شده است؛ مردی که سال ها به عنوان سرمربی در 
فوتبال نیوزیلند حضور داشته و حالا هدایت بمبئی را بر عهده گرفته است. خورخه پریرا 
دیاز از آرژانتین، مهم ترین مهره خارجی این تیم محسوب می شود؛ تیمی که 2بازیکن 

اسپانیایی و 2 بازیکن هلندی را نیز برای این فصل از لیگ قهرمانان آسیا در اختیار دارد.

دست پخت 
سیدمهدی!

رژه طلایی
 اولین بازی آسیایی مورایس با سپاهان 

در عراق رقم خواهد خورد
رحمتی پس از شهرخودرو، این بار با نساجی به آسیا برمی گردد

نكته بازی

خبپسچراتشریفمیآورند؟
تیم ملی امید در مسیر راهیابی به فوتبال المپیک با شکستی بسیار 
زودهنگام مواجه شد. شاگردان رضا عنایتی باید در جام ملت های 
آسیا در زمره 3 تیم برتر قرار می گرفتند تا به پاریس برسند، اما این 
تیم حتی موفق به راهیابی به مرحلــه نهایی خود جام ملت ها هم 
نشد! به نظر می رسد مردم و رسانه ها دیگر حوصله انتقاد کردن از 
این دست ناکامی ها را هم ندارند، اما عجیب است که همان نقدهای 
مختصر هم به مذاق دوســتان خوش نیامده. بعــد از واکنش تند 
عنایتی به منتقدان، حالا مهدی رحمتی هم گفته: »چرا از عنایتی 
انتظار صعود داشــتیم؟ از امیر قلعه نویی هم نباید انتظار قهرمانی 
داشته باشیم.« خب پس می شــود بفرمایید دوســتان چرا این 
سمت ها را قبول می کنند؟ برای باختن؟ اگر اینطوری است که ما 

هم بلدیم ببازیم، ما را سرمربی تیم ملی کنید!

مشکلتیمپیداشد؟
مورد علیرضا جهانبخش در فاینورد بســیار جالب اســت. استاد در 
2 بازی ابتدایی فصل فیکس بود که فاینورد هیچ کدام را نبرد. پس از 
آن سرمربی تیم تصمیم گرفت جهانبخش را روی نیمکت بنشاند و 
یک دقیقه هم به او بازی ندهد. نتیجه چنین تغییری شگفت انگیز بود؛ 
3 پیروزی و به ثمر رساندن 17 گل! فاینورد این هفته 6بر یک هیرنفین 
را شکست داد تا اصلا جای خالی جهانبخش احساس نشود. این تیم 
در 2 بازی قبلی هم 2 پیروزی 5و 6 گله به دست آورده بود تا شاید به 
شوخی بتوان گفت مشکل فاینورد پیدا شده است! جالب اینجاست 
که یکی از رسانه ها در توضیح نیمکت نشینی جهانبخش نوشته بود: 
»این اتفاق با وجود درخشش او در بازی های دوستانه تیم ملی برابر 

بلغارستان و آنگولا رخ داده است.« درخشش؟ بلغارستان؟ آنگولا؟

مامردمازشماممنونیم!
حمید مطهــری فوق العاده آدم جالبی اســت و پشــت هر جمله 
او فوجــی از حکمت مــوج می زند. ایــن مربی کــه تلاش های 
خستگی ناپذیرش برای سقوط نساجی در فصل گذشته به جایی 
نرسید، پس از آن به عضویت کادرفنی تیم ملی در آمد تا در کنار 
دیگر چهره های شایسته همچون سعید الهویی، رحمان رضایی، 
خداداد عزیزی و هومن افاضلی قرار بگیرد. حالا اما مطهری گفته 
چه فداکاری بزرگی در حق فوتبال ایران کرده: »پیشنهادهایی از 
لیگ برتر داشتم و با اینکه متمول نبودند، ولی رقم شان قابل قیاس 
با تیم ملی نیست. منتی نیست ولی به خاطر تیم ملی مردم و اینکه 
قلعه نویی درخواست کرد، ماندم.« همه ما مردم از اینکه حضرتعالی 
به درخواســت یکپارچه و میلیونی مان جــواب مثبت دادید و در 
تیم ملی ماندید، از شما سپاســگزاریم. کاش یک روز توان جبران 

داشته باشیم!



ساخت 2هزار مدرسه در 14سال 
روند صعودی مدرسه ســازی  به مدد بنیاد برکت در کشــور 
اتفاق افتاده و اگر همین رویه ادامه پیدا کند می توان گفت تا 
چند سال آینده منطقه محرومی در کشور نیست که مدرسه 
نداشته باشــد. محمد مهجوری، معاون فنی و عمران بنیاد 
برکت در این باره می گوید:  »14سال پیش مقام معظم رهبری 
گفتند چه خوب است مجموعه ای درست شود که بتواند هزار 
نقطه محروم از کشــور را آباد کند یا هزار مدرسه بسازد. این 
امر محقق شد و بنیاد برکت شکل گرفت.« دکتر مهجوری در 
ادامه می افزاید: »دو هزارمین مدرسه که درواقع بزرگ ترین 
مدرســه بنیاد برکت بود در اسفند ماه ســال گذشته افتتاح 
شد که این مدرسه در یکی از روستاهای محروم شهر ساری 

قرار داشت.« 

مشارکت با سازمان نوسازی
به گفته مهجــوری، بنیاد برکــت برای ســاخت مدارس، 
تفاهمنامه ای با سازمان نوسازی مدارس امضا کرده که هر چه 
مدرسه کانکسی در کشور وجود دارد تبدیل به مدرسه واقعی 
شــود. او ادامه می دهد:  »درواقع با سازمان نوسازی مدارس 
و آموزش و پرورش مشــارکت می کنیم. جانمایی مدرسه را 
آموزش و پرورش تعیین می کند و ما در این امر مشــارکت 
می کنیم. اعتبار ساخت وساز از سوی ستاد فرمان امام تامین 
می شود، اما خیرین هم همراهی می کنند. در بحث مدیریت 
و اجرا دخالتی نداریم.« اما چرا بنیاد برکت، آموزش و پرورش 
و سازمان نوسازی مدارس را به مشارکت دعوت کرده است؟ 
آیا اعتبار کافی برای ســاخت مدرســه ندارد؟ معاون فنی و 
عمران بنیاد برکت در این باره می گوید:  »مدارس باید زیرنظر 
سازمان نوســازی ساخته شــوند؛ چراکه ممکن است بنیاد 
برکت یا خیرین مدرسه ای را بسازند، اما تعداد دانش آموزان 
کافی نباشد یا اصلا آن مدرسه معلم نداشته باشد. وقتی کار 
مشارکتی باشــد، قطعا سازمان نوســازی با اطلاعات کافی 
جایگاه احداث مدرسه را تعیین می کند و بودجه ای هدررفت 

ندارد.« 

سیستان و بلوچستان دومین رتبه را در مدرسه سازی  
دارد

به گفته معاون فنی و عمران بنیــاد برکت، اولویت کاری این 
نهاد محرومیت زدایی اســت. او در این باره می گوید:  »بنیاد 
برکت با هدف محرومیت زدایی اقدام به مدرسه سازی  می کند. 
گاه پیش آمده سازمان نوسازی 20مکان برای ساخت مدرسه 
پیشنهاد دهد، اما اولویت بنیاد برکت محروم بودن آن منطقه 
اســت.« بد نیســت بدانید بیش از 4هزارو100دانش آموز 
مناطق محروم و روستایی استان کرمان در 41مدرسه برکت 
با 230کلاس مشغول به تحصیل هستند. مهجوری متذکر 
می شــود:  »بنیاد برکت ســاخت و تکمیل 37مدرسه دیگر 
را نیز در مناطق کم برخوردار اســتان کرمان در دستور کار 
دارد.« با همه تلاش بنیاد برکت برای محرومیت زدایی، جای 

سؤال است چرا هنوز استان سیستان و بلوچستان با کمبود 
مدرســه مواجه بوده و امکانات تحصیلی چشمگیری ندارد. 
مهجوری در این باره می گوید:  »تا به امروز 132مدرسه برکت 
با ۵4۸کلاس درس در مناطق محروم روستایی و مرزی استان 

به بهره برداری رسیده و تقدیم دانش آموزان این مناطق شده 
است. بنیاد برکت نسبت به ســاخت 43مدرسه سیستان و 
بلوچستان متعهد است. با بهره برداری از این مدارس، مجموع 
مدارس برکت در این اســتان به 17۵مدرسه با 771کلاس 

درس خواهد رســید.« اســتان سیســتان و بلوچستان با 
17۵مدرســه، پس از استان خوزستان، بیشــترین سهم را 
از پروژه هــای عمرانی بنیاد برکت در حوزه مدرسه ســازی 

داراست.

هدیه مهر؛ 2هزار مدرسه نونوار
مدارس برای میزبانی از 16 میلیون دانش آموز آماده اند

چاردیواری

ابهامات اجرای نظام دوری 
در پایه اول ابتدایی

این روزهــا خبر اجرای نظــام دوری در 1۵درصد 
از مدارس ابتدایی کشــور، نگرانی هــا و ابهاماتی 
برای والدیــن به وجود آورده که بــه تعبیر معاون 
آموزش ابتدایی وزیر آموزش و پــرورش از تازگی 
طرح و ناآگاهی خانواده ها نســبت به شیوه اجرای 
آن ناشی می شود. معصومه نجفی پازوکی با تأکید 
بر اختیاری بودن شــرکت معلمان و خانواده ها در 
طرح دوری، می گوید: »امســال هیچ الزامی برای 
حضور معلمان و دانش آموزان در نظام دوری وجود 
ندارد، اما با برنامه ریزی انجام  شده قطعا از سال1403 
نظام دوری جای خود را میان معلمان و خانواده ها 
پیدا خواهد کرد و خانواده ها از آن استقبال خواهند 
کرد، زیرا شــرایط تربیتی برای دوره اول ابتدایی 
به صورت ویژه برنامه ریزی شده  است.« اگر چه نظام 
دوری  پیش از این به عنوان طرح پایلوت در بعضی از 
مدارس کشور اجرا و نتایج حاصل از آن برای اجرای 
گسترده تر در ســال تحصیلی 1402 مبنا و مورد 
استفاده قرار گرفته، اما به گفته معاون آموزش ابتدایی 
وزیر آموزش و پرورش، نتایجی که امسال به دست 
می آید در چگونگی اجرای آن در ســال های بعد 
تأثیرگذار خواهد بود. پازوکی می گوید: »امسال پس 
از اجرای آزمایشی نظام دوری، نتایج مورد بررسی 
قرار می گیرد و درباره آن تصمیمات جدیدی گرفته 
می شود.«  اما نظام دوری چیست و چه اهدافی را 
دنبال می کند؟ اســتقرار »نظام دوری« به معنای 
همراهی معلم با دانش آموزان در چند پایه تحصیلی 
است و طبق سند تحول بنیادین وزارت آموزش و 
پرورش، این نظام برای 3پایه اول دوره ابتدایی اجرا 
می شود. بر این اساس معلمان کلاس اولی ها در پایه 
دوم و سوم ابتدایی نیز تدریس می کنند و دیگر معلم 
کلاس اول، دوم و سوم ابتدایی تغییر نمی کند بلکه 
در تمام این 3پایه یک معلم در کنار دانش آموزان 
حضــور دارد.  در چند ســال اخیر نظام دوری در 
برخی از شهر ها و مدارس امتحان شده اند که تأثیرات 
خوب و بســزایی در یادگیری دانش آموزان داشته 
است. لزوم توجه به این امر را پازوکی تأیید می کند و 
می گوید: »در مسیر اجرای طرح بازرسان و ناظران 
مرتب شــرایط را رصد کرده، مشکلات احتمالی را 
مرتفع می کنند تا نتیجه مطلوب حاصل شود.« نظام 
دوره ای با نظام دوری تفاوت زیادی دارد و در توضیح 
تفاوت این دو نظام باید به تعاریف و کارکرد آنها رجوع 
کرد:  نظام دوره ای ابتدایی به نظامی گفته می شود 
که 3پایه اول ابتدایی در یک مدرســه با معلمانی 
متفاوت و 3پایه بعدی دوره ابتدایی نیز در مدرسه ای 
مجزا با معلمانی دیگر گذرانده می شود؛ اما در نظام 
دوری معلم 3پایه ابتدایــی دوره اول دانش آموزان 
تغییر نمی کند و تغییر معلمان در ابتدایی دوره دوم 

اتفاق می افتد.

بچه ها و بیدار شدن 
صبح ها

بیدار شــدن کودکان مخصوصا هنگام صبح 
یکی از دغدغه های دشوار برای برخی والدین 
است. این موضوع در فصل بازگشایی مدارس 
دشوار تر می شــود. برخی از کودکان به علت 
عادت هایی که با آن در خانواده رشد کرده اند و 
یا به علل مختلف دیگر، هنگام صبح به سختی 
از خواب بیدار می شوند. »الهه توانا« معلم پایه 
اول ابتدایی، در این بــاره می گوید:  »یکی از 
مشکلات بزرگی که در شروع سال تحصیلی 
خانواده ها با آن مواجه می شــوند، صبح زود 
بیدار شدن کودک شان اســت. بچه ای که تا 
چند روز پیش دیر از خواب بیدار می شــده 
حالا باید ساعت 7مهیای مدرسه رفتن شود. 
خوب مســلما بدقلقی می کند. همین فشار 
روحی زیادی به پدر و مادر وارد می کند.« این 
امر گاهی اوقات به قدری مشکل ساز است که 
والدین ناچار به  پزشک، روانشناس و یا مشاور 
خانواده مراجعه می کنند تا راه حلی برای آن 

پیدا کنند.
تغییر ســبک زندگی روزانــه و زمان خواب 
کــودک می تواند مهم ترین کار برای آســان 
بیدار شدن او از خواب شــبانه باشد. یکی از 
مهم ترین علت های سخت بیدار شدن کودک 
در صبح، نداشــتن خواب کافی شبانه و نیاز 
بیشتر به خواب است. کودکان در سنین ۵ تا 
12 سال به میانگین خوابی در حدود 10 تا 11 
ساعت در شبانه روز نیاز دارند. اگر کودک شما 
این میزان خواب را در هنگام شــب دریافت 
نمی کند و عادت بــه زود خوابیــدن ندارد، 
باید در نیم روز با یک تا 2 ســاعت خواب، این 
کمبود رفع شود. خواب نیم روزی بهتر است در 
ساعات اولیه بعدازظهر باشد و نزدیک غروب 
نباشد. توانا می گوید:  »کودکان دبستانی بعد 
از برگشتن از مدرسه، بهتر است بعد از صرف 
ناهار استراحت یا خواب کوتاهی داشته باشند، 
این امر سبب می شود تا نیرو و انرژی تازه ای 
بگیرند و کارها و تکالیف مدرســه را با تمرکز 
بیشتر انجام دهند. کودکانی که در شب خواب 
کافی ندارند و در طــول روز نیز نمی خوابند، 
ممکن است در یادگیری و تمرکز دچار مشکل 
شوند. داشتن یک برنامه خواب منظم و کافی 
سبب می شــود تا کودک هنگام بیدار شدن 
در صبح دچار مشکل نشود.« داشتن خواب 
ناکافی به علت مشــکلاتی مانند اســترس و 
اضطراب، وقفه های تنفسی در هنگام خواب، 
نداشتن الگوی منظم برای خواب، کم خونی و 

برخی مشکلات سلامتی است.

داشتن حال خوب به معنای 
داشتن یک زندگی بدون 
مشــکل و چالش نیست، 
بلکه به معنای این است که 
شما احساس کنید با وجود 
ســختی ها و دشواری ها، 
مسیر زندگی را به درستی 
طی می کنید و از گذراندن 
لحظــات خــود در کنار 
عزیزانتان احساس رضایت 
دارید. رعایــت نکات زیر 
توصیه هــای مونا احمدی 
– روانشناس – است که به 
شما کمک می کند مسیر 
زندگی تان را به سلامت طی 
کنید و حال خوبی داشته 

باشید.

محرم اسرار یکدیگر 
باشید

حمایت و کمــک به افراد 
همیشه مادی نیست و شما 
می توانید بــا گوش دادن 
به درددل هــای دیگران 
به آنها کمک کنید و یا در 
مواقعی از آنها بخواهید به 
صحبت ها و گلایه های شما 
گوش دهند. فقط یادتان 
باشد که برای درددل حتما 
فرد یا افــرادی را انتخاب 
کنید که از نظر فکری با شما 
نزدیک باشند، از مهارت 
خوب شــنیدن برخوردار 
باشند و در مواقعی که از نظر 
احساسی به بودن آنها نیاز 
دارید، پرمشغله و غیرقابل 

دسترس نباشند.

 احساسات تان را 
سرکوب نکنید

شما می توانید احساسات تان 
را با دوستان معتمدتان در 
بهتر  بگذاریــد.  میــان 
اســت هیچ وقت امیال و 
احساسات تان را سرکوب 
نکنیــد و در مــورد آنها با 
افراد معتمد صحبت کنید. 
به خاطر داشته باشید وقتی 
امیال و احساسات سرکوب 
می شــوند، در درازمدت 
به احساســات منفی مانند 
حسرت و سرخوردگی، خشم 
و عصبانیت تبدیل می شوند.

گاهی کودک شوید
هرگز تصــور نکنید بازی 
مخصوص کودکان است و 
شما که بزرگسال هستید، 
دیگــر حق بــازی کردن 
ندارید. بازی فعالیتی است 
که به شــما کمک می کند 
احساس خوبی داشته باشید 
و به خاطر داشته باشید شما 
حق دارید بخشی از وقت 
خود را به بــازی و تفریح 
بگذرانید. تفاوتی نمی کند 
چه بازی ای انجام دهید و 
شما می توانید هر بازی ای که 
لذت می برید، انتخاب کنید.

همکلاسی
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اخمو نباشید
اخمــو و عبوس نبــودن 
چندان ســخت نیست. 
برای داشــتن حس خوب 
 لبخنــد را از یــاد نبرید. 
به نکته های مثبت دنیای 
پیرامون تان نــگاه کنید. 
راحت باشــید و مسائل 
را خیلی ســخت نگیرید. 
سختگیری زیاد نه تنها روح 
و روان شما را به هم می ریزد 
بلکه انجــام کارها را هم 

دشوارتر می کند. 

 4دریچه 
رو به 

افقی سبز

1

2

3

4

امسال با شروع سال تحصیلی، 16میلیون 

دانش آموز در 114هزار مدرســه مشغول 
تحصیل می شوند. از این تعداد، یک میلیون 
دانش آموز در مدرسه هایی که به همت بنیاد 
برکت و سازمان نوســازی مدارس وزارت 

آموزش و پرورش نوسازی در 14 سال گذشته 
ساخته شده و حاضر می شوند؛ آن دسته از 
بچه هایی هم که تا چند ماه گذشته در مدارس 
خشتی و گلی یا کانکسی درس می خواندند 

حالا می توانند تحصیل در فضایی دلچسب را 
تجربه کنند. محمدمهجوری، معاون فنی و 
عمران بنیاد برکت گفته:» بنیاد برکت برای 
ســاخت مدارس، تفاهمنامه ای با سازمان 

نوسازی مدارس امضا کرده که هر چه مدرسه 
کانکسی در کشــور وجود دارد تبدیل به 
مدرسه واقعی شود.« در این باره با او گفت وگو 

می کنیم.

مژگان مهرابی گزارش
روزنامه نگار

وی
وس

م م
ی قی

وس
د م

 سی
ی/

هر
مش

س: ه
عک

مدارس با برکت

2000
مدرسه

2000 مدرسه تاپایان 
سال1401
 توسط بنیاد برکت 
در مناطق محروم کشور 
ساخته شده است. 

2000
مدرسه

230000
دانش آموز

2700
مدرسه

امروز بعد از گذشت 14سال 
دوهزارمین مدرسه برکت با 
نام قهرمان ملی ایران حاج 
قاسم سلیمانی افتتاح شد 
و این یعنی به طور میانگین 
142مدرسه در سال توسط 
بنیاد برکت احداث شده که 
این رقم در سال های اخیر به 
 220مدرسه در سال
 رسیده است.

بنیاد برکت متعهد شده که 2700مدرسه 
با 13۵00کلاس را برای 340هزار 

دانش آموز در 4هزار روستای 
تحت پوشش بسازد که تا به امروز 

یک هزارو۸3۵ مدرسه با 20هزار کلاس 
آموزشی را به بهره برداری رسانده است.

۵0
مدرسه

۵0باب مدرسه با 2۵1کلاس درس هم
 در ۹ استان )مازندران، خوزستان، سیستان و 
بلوچستان، هرمزگان، اردبیل، گیلان، قزوین، 

لرستان و فارس( با مشارکت 32میلیارد تومانی 
بنیاد برکت  در اسفندماه 1401 افتتاح شد.

700
مدرسه

12
مدرسه

27۵
مدرسه

1۸0000
دانش آموز

ساخت 700مدرسه دیگر نیز در دستور 
کار بنیاد برکت قرار دارد. همچنین علاوه 

بر موارد فوق، مشارکت با آموزش و 
پرورش برای جایگزینی 1000باب مدرسه 

کانکسی با مدارس استاندارد در حال 
انجام است.

12مدرسه بنیاد برکت در خراسان 
شمالی مجموعا شامل 2۵کلاس، 

 ۸0میلیاردو270 میلیون ریال 
هزینه داشته اند که با بهره برداری 

از آن ۶00دانش آموز استان از امکانات 
آموزشی بهرمند شده اند.

استان خوزستان با 27۵مدسه، بیشترین 
سهم را از پروژه های عمرانی این بنیاد 

در حوزه مدرسه سازی دارد.

1۸0هزار دانش آموز خراسان شمالی در 
بیش از 2هزار باب مدرسه زیرنظر 14هزار 
معلم، تحصیل می کنند.

230هزار دانش آموز 
در 3هزار روستا 
مشغول تحصیل 
در مدارس برکت 
هستند.
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مریم سرخوش گزارش
روزنامهنگار

کرکره داروخانه 
اینترنتی پایین آمد

سازمانغذاوداروازلغومصوبهمجازشدن
فروشداروازطریقپلتفرمهاخبرداد

کیفیت داروی ایرانی بالاست
محمد پیکانپور ، مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو:کیفیت داروهای ایرانی بسیار بالاست 
تا حدی که کشــورهای متقاضی دارو نیز به این مهم اشــاره می کننــد. اینامر می طلبد که حمایــت ویژه از صنعت 

داروسازی کشور صورت گیرد. صنعت داروسازی کشور ارزش افزوده زیادی برای کشور ایجاد کرده است. 

راه اندازی یک سامانه جدید 
سعید کریمی ، معاون درمان وزارت بهداشت:مردم و بیماران، باید در بدو ورود به هر مرکز خدمات پزشکی، به مجوز 
اشــتغال اعم از پروانه طبابت، پروانه بهره برداری و پروانه مســئول فنی مرکز دقت کنند. به زودی سامانه اطلاعاتی 
معاونت درمان وزارت بهداشت راه اندازی می شود تا برای مراکز تشخیص و درمانی نیز مردم بتوانند استعلام کنند.

عددخبر

تمــاس بــا اورژانــس در یک ســال صورت 
گرفتــه اســت. به گفتــه جعفــر میعادفــر، 
رئیس سازمان اورژانس کشور، این میزان 
تماس در ســال گذشــته بــا این ســازمان 
حاصل شــده. اما نتیجــه ایــن 17میلیون 
تماس، 5میلیــون مأموریت بــوده؛ یعنی  
12میلیــون تمــاس دیگــر یــا ارجــاع بــه 
ســازمان های دیگر شــده یا تلفنــی حل  و 

فصل شده یا مزاحمت تلفنی بوده.

17
میلیون

زمینی، هوایی و دریایی، تمام پایگاه های 
اورژانس در کشــور را تشــکیل می دهند. 
این آمار از سوی ســازمان اورژانس کشور 
بــه مناســبت چهل و هشــتمین ســالگرد 
تأســیس این ســازمان بیــان شــده. گفته 
شده که اورژانس کشور، 50پایگاه هوایی 
دارد و پایگاه هــای دریایــی نیــز در جزایــر 

جنوبی کشور مشغول خدمت هستند.

3200
پایگاه

آیا تعیین جنسیت نوزاد شدنی است؟
دکترمهشیدکریمی،جراحومتخصصزنانونازایی،فلوشیپ
فوقتخصصناباروریوIVFدرموردتعیینجنسیتجنین
میگوید:جنسیتنوزادهمیشهیکیازدغدغههایمهمپدران
ومادرانبــودهواینموضوعفارغازعقایــدوفرهنگافرادیا
درســتوغلطبودنآن،گاهیمیتواندموضوعمهمیبرای
والدینبهشــماررود.درگذشــتههایدور،تنهاباروشهای
تغذیهوفرمشــکممادرومواردیمانندآن،جنسیتجنین
راپیشبینیمیکردند،ولیباگذشــتزمانوپیشرفتعلم،
سونوگرافی،تغییرشگرفوبزرگیدراینزمینهبهوجودآورد.
بهگفتهجراحومتخصصزنانونازایی،امروزهباپیشرفتعلم
پزشکیوهمچنینتکنولوژی،کاربرایپدرهاومادرهاآسانتر
شدهاستوحتیفراترازآن،تعیینجنسیتپیشازبارداری
نیزمطرحمیشود.البتهزوجینیکهازروشهایآزمایشگاهی
برایبارداریاستفادهمیکنند،شــانسبیشتریدرانتخاب

جنسیتدلخواهجنینخوددارند.
متن کامل این گفت وگو را در همشهری آنلاین بخوانید.

یادداشت رودررو
سیدهادی احمدی

مدیرروابطعمومیانجمنداروسازانایران
یکتا فراهانی

روزنامهنگار

 فروش پلتفرمی دارو
 بازی با  سلامت مردم

۱۵هــزارداروخانه،۳۲هــزارداروســازوتعــدادزیادیاز
شرکتهایتولیدیدارودرصنعتدارو،فعالهستندوهمین
حالاهموابســتگیداروبهخارجازکشــوربهحداقلرسیده
امامشــخصنیســتکهچرابرخیپلتفرمهادرعرضهدارو
میخواهندورودکنند.همینحالاهمخریددارویسقطجنین
درفضایاینترنت،نمونهایازدخالتپلتفرمهادرحوزهسلامت
وکارآنهابازیباجانوســلامتمردماستونبایداسمآنرا
استفادهازفناوریدرحوزهسلامتبگذاریم.ازفناوریاستقبال
میشود،امامبداارسالکنندهبراساسقانونتجارتالکترونیک
بایدمشخصباشد.همینحالادربرخیپلتفرمها،مبداارسال
کالاهامشخصنیستواینکاربرخلافقانوناست.سازمان
جهانیبهداشتهممعتقداستکه۴۸درصدازقصورپزشکی
مربوطبهقصورداروییاستوآیامیخواهیمبافروشاینترنتی

دارو،سهمقصورداروییرابیشترکنیم.
ورودتکنولوژیوتســهیلدسترســیبیمارانموردمخالفت
نیست،امابایدچارچوبوقوانینآنرعایتشود.قانونتجارت
الکترونیکبهصراحتگفتهکهفروشداروبهمصرفکنندهنهایی
ازمسیرمجازییااینترنتیممنوعاست.براساسماده۳بند)ج(
تبصره۲قانوناجرایسیاســتهایکلیاصل۴۴فعالیتهای
حوزهسلامت،آموزشوتحقیقاتوفرهنگهممشمولاصل۴۴
نیست؛چونرقابتپذیرنیستونمیتوانمصرفالقاییدارورا
تشویقکرد.درمردادماه۱۴۰۰هملایحهایدرمجلسمطرح
شدهکهبندمربوطبهممنوعبودنفروشدارو،بهمصرفکننده
نهاییدرفضایاینترنتیومجازی،ملغیشــودکهکمیسیون
بهداشــتودرمانمجلسبااکثریتآراءاینلایحهراردکرده
است؛چونبرخلافقانوناست.اگردوستانبااینقانونمشکل
دارند،آنرااصلاحکننــد.لایحهاصلاحاینقانــونیکباردر
مجلسرأینیاورده؛چونفروشداروبــهمصرفکنندهنهایی
دربســترالکترونیکممنوعاســتکهبایدقانون،اصلاحشود.
بند۷سیاســتهایکلیسلامتهمکهســال۹۳توسطمقام
معظمرهبریابلاغشــده،برایننکتهتأکیــدداردکه»تولیت
نظامسلامتشاملسیاستگذاریهایاجرایی،برنامهریزیهای
راهبردی،ارزشیابیونظارتتوســطوزارتبهداشت،درمانو
آموزشپزشکیاست.«نمیتوانوزارتبهداشتوسازمانغذاو
دارورابرایتدوینآییننامهفروشاینترنتیداروتحتفشارقرار
داد؛چوننیازبهکارعلمیوکارشناسیداردوالبتهنیازاستتا

قانونتجارتالکترونیکتغییرکند.

 6 نکته درباره فروش
 پلتفرمی دارو 

احتمال دسترسی به اطلاعات محرمانه بیماران 
در پرونده الکترونیک سلامت وجود دارد. 

داروهای اینترنتی در پرونــده الکترونیک 
سلامت ثبت نمی شوند. 

 در فروش اینترنتی دارو، کیفیت محصول از نظر 
شرایط حمل، نگهداری، مبدا تولید دارو، تاریخ 

انقضا و  داروی قاچاق و تقلبی تضمین نیست. 

 واقعی بودن نسخه ها مورد تردید است و امکان 
سوءاستفاده از کد ملی افراد وجود دارد. 

سازمان جهانی بهداشت ۴۸درصد از قصور 
پزشکی را قصور دارویی می داند و کارشناسان 
می گویند با این فرایند، ســهم قصور دارویی 

افزایش پیدا می کند.

تحقیقات نشــان داده بیــش از ۵۰درصد از 
داروهایی که در فضــای اینترنت خریداری 

می شوند تقلبی است. 

با وجودی که قرار بود از 12شــهریور فروش اینترنتی دارو از طریق 
پلتفرم ها مجاز باشد، اما حالا سازمان غذا و دارو از لغو مصوبه هیأت 

مقررات زدایی درباره فروش اینترنتی دارو خبر می دهد و اعلام 
می کند؛ فروش اینترنتی دارو بــه هیچ عنوان مورد تأیید 

وزارت بهداشت نیست و اقدامی غیرقانونی خواهد بود.

چرا مصوبه  لغو شد؟ 
تقریبااواسطشهریورامسالبودکهمصوبهوزارت
اموراقتصادوداراییازمجازشدنفروشدارواز
طریقپلتفرمهاخبردادوســازمانغذاوداروهم
مکلفشددستورالعملنظارتبرفرایندفعالیتو
همکاریداروخانههاباپلتفرمهابرایرسیدندارو
ازداروخانهبهمصرفکنندهنهاییرادر۴ماهتدوین
وابلاغکند.براساساینمصوبهتمامیپلتفرمهای
دارایمجوزاتحادیهکســبوکارهایمجازییا
سایرمراجعصدورمجوزکسبوکارهایاینترنتی
میتوانستنددرحوزهداروازداروخانههایدارای
مجوزمعتبروتحتنظارتسازمانغذاودارو،این
فرآوردهسلامترابهدستمصرفکنندهبرسانند،
اماحالامصوبههیأتمقرراتزداییدربارهفروش
اینترنتیداروتوسطپلتفرمهابااعتراضسازمان
غذاودارولغوشدهاست.سجاداسماعیلی،مشاور
رسانهایرئیسســازمانغذاودارودراینبارهبه
همشهریمیگوید:»بادرخواستوزارتبهداشت
وسازمانغذاودارو،مصوبههیأتمقرراتزدایی
مبنیبرمجازبــودنفروشاینترنتــیدارودر
پلتفرمهاازسویســتادتنظیمبازارلغوشدهو
متولیاجرایهرطرحیبــرایفروشاینترنتی
داروهمچنانسازمانغذاودارویوزارتبهداشت
خواهدبود.«اسماعیلیدرپاسخبهاینسؤالکهآیا

سازمانغذاوداروبافروشاینترنتیدارومخالف
نیســت،میگوید:»آنچهاکنونبهعنوانفروش
اینترنتیدارودرحالاجراست،مسیرمشخصی
نداشتهوســلامتمصرفکنندهرابامخاطرات
جدیمواجــهمیکنــد.فــروشفرآوردههای
ســلامتمحوردرفضایآنلاینبایدمنطبقبر
توسعهتکنولوژیوضوابطومقرراتخاصحوزه
سلامتوفرآوردههایمربوطهباشد.«اوهمچنین
دربارهزماناجراییشدنفروشداروهاینسخهای
ازطریقپلتفرمهاعنوانمیکند:»قراراستاین
دستورالعملازسویسازمانغذاوداروتدوینو

ابلاغشود.«

نارضایتی داروخانه دارها 
همینحالاهمکهفروشاینترنتیداروبهصورت
غیرقانونیازطریقپلتفرمهادرحالانجاماست
ومنجربهقاچاق،مصرفبیرویه،رقابتیشدن
فروشداروشده،معلوماستکهباقانونیشدن
آناینآسیبهاچهمیزانافزایشپیدامیکند؛
ایننکتهایاستکهســعیدی،مسئولیکیاز
داروخانههادرشمالشهرتهراناعلاممیکندو
درتوضیحبیشتربههمشهریمیگوید:»بامصرف
بیرویهدارومواجههستیمواگرفروشاینترنتیبا
پلتفرمهامجازشود،علنامصرفداروبدوننظارت

مسئولفنییادکترداروسازصورتخواهدگرفت.
ایندرســتکهبیمارمیتوانددرخانهبنشیندو
دارویموردنیازشراخریــداریکند،اماازکجا
میتوانمطمئنبودکهخریداراصلیخودبیمار
استوکسیازکدملیبیمارسوءاستفادهنمیکند.
بهراحتیمیتوانندبایککدملیونســخه،هر
داروییراکهمیخواهنداینترنتیخریداریکنند،
بدوناینکهصاحبآنکدملیخبرداشتهباشد.«
اینفعالحوزهداروادامهمیدهد:»همینحالا
همدارویاینترنتیمیفروشندوخودمسئولان
ازعوارضــشمیگوینــد؛ازفــروشداروهای
ســقطجنینتاگرانترفروختنداروهایدچار
کمبودشدهدرسطحداروخانهها.مشکلاینجاست
کهبرخیداروخانههاهمبهصورتتخصصیدارو
میفروشند،تکلیفآنهاچهمیشود؟دربارهبرخی
داروهامثلشیمیدرمانیوسرطانهمنیازاست
کهبیمارمشاورهبگیرد،دربســتراینترنتچه
مشاورهایمیتوانبهآنهاارائهداد؟«اوبهمشکل
حذفیکیازمشاغلمهمدرسطحداروخانههاهم
اشارهمیکندومیگوید:»بافروشداروازطریق
پلتفرمها،دیگرحضورمسئولفنیدرداروخانهها
معناندارد.اینمســئلهمیتواندخطایدارویی
راافزایشدهدومشــکلاتزیادیبرایبیماران

بهوجودبیاورد.«
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مردی با ورود به خانه زن تنها، اموال قیمتی اش را سرقت کرد 

سرقت سرقت 5050میلیاردی و اسرار مرگ »گوهر«میلیاردی و اسرار مرگ »گوهر« سلول عجیب قاتل »مغزخوار«

رابرت مادزلی که از سوی رسانه های انگلستان به »قاتل مغزخوار« 
معروف شده، آنقدر خطرناک شناخته شده که هرگز از زندان آزاد 
نخواهد شد. او از سال ها قبل در سلول عجیبی نگهداری می شود 

تا نتواند سایر زندانیان را به قتل برساند.
به گزارش همشــهری به نقل  از میرر، رابرت مادزلی اواخر دهه 
70میلادی به جرم قتل مردی به نام فارل دســتگیر شد. فارل 
مردی بود که رابرت مادزلــی را در دوران نوجوانی آزار و اذیت 
می کرد و در نهایت نیز توسط او به قتل رســید. مادزلی که در 
آن زمان 20ساله بود، از ســوی پلیس دستگیر و در همان سال 
به حبس ابد محکوم و به زندان فرستاده شد اما در زندان بود که 

تبدیل به یک قاتل سریالی شد.
مادزلی 3مرد را در ســال های مختلف در داخــل زندان به قتل 
رساند. همه مقتولان افرادی بودند که به جرم آزار و اذیت کودکان 
دستگیر و زندانی شــده بودند. مادزلی که دوران کودکی بسیار 
سختی داشته و به گفته خودش ســال ها تحت شکنجه و آزار و 
اذیت جنســی بود، نفرت زیادی از افرادی داشــت که دست به 
کودک آزاری می زدند و به همین دلیل تصمیم به قتل آنها گرفته 
بود. اما آنچه باعث شد که مرد جنایتکار به شهرتی جهانی دست 
پیدا کند، نحوه قتل هایی بود که در زندان مرتکب شده بود. جسد 
یکی از قربانیان مادزلی در حالی پیدا شد که جمجمه وی شکافته 
شده و قاشــقی در داخل آن بود و مادزلی درست همانند فیلم 
سینمایی سکوت بره ها و داستان یک قاتل سریالی به نام هانیبال 
لکتر، بخشی از مغز قربانی اش را خورده بود. به همین دلیل این 
جنایتکار سریالی به »هانیبال لکتر واقعی« نیز شهرت یافت. پس 
از این قتل ها بود که مقامات زندان تصمیم گرفتند سلولی برای 
این مرد تهیه کنند تا او نتواند زندانی دیگری را به قتل برساند. 
سلولی که به تازگی اطلاعات تازه ای درباره آن منتشر شده است. 
براساس گزارش میرر، این سلول در زندان ویکفیلد و در یک جعبه 
شیشه ای است که زیر زندان واقع شــده است. درست همانند 
قفس شیشه ای که قاتل هانیبال لکتر در فیلم سکوت بره ها در 
آن قرار داشت. ابعاد آن حدود 5متر در 4متر و دارای پنجره های 
شیشه ای ضد گلوله بزرگ است تا بتوان مرد جنایتکار را به صورت 
دائمی زیرنظر داشــت. تخت مادزلی در این سلول شیشه ای از 
بتن ساخته شده و در از فولاد جامد. این قفس دارای یک شکاف 
کوچک در پایین است که نگهبانان غذاها و سایر اقلام مورد نیاز 
قاتل سریالی را از طریق آن عبور می دهند. مادزلی در شبانه روز 
23ساعت در سلول حبس می شود و فقط برای یک ساعت برای 
ورزش بیرون برده می شــود. حین ورزش نیز 6 نگهبان او را تا 
محوطه تمرین همراهی می کنند و هرگز اجازه تماس با ســایر 
زندانیان را ندارد. مادزلی گفته اســت که از سلول انفرادی خود 
احساس عذاب می کند و حتی چندین بار درخواست سم کرده تا 

به زندگی خودش پایان دهد.

صرافی آنلاین؛ دام زن شیاد برای 
کلاهبرداری میلیاردی

زن شیاد با جعل عنوان یک صرافی معتبر افرادی را که قصد خرید 
و فروش رمزارز داشــتند را فریب می داد و از آنها کلاهبرداری 

می کرد اما با شکایت آخرین طعمه اش دستگیر شد.
به گزارش همشهری، رســیدگی به این پرونده از چندی قبل با 
شکایت مردی در پلیس فتای تهران آغاز شــد. شاکی با اعلام 
اینکه 200میلیــون تومان از او کلاهبرداری شــده گفت: برای 
سرمایه گذاری در یکی از کشورهای خارجی معامله ای انجام دادم 
و زمانی که می خواستم هزینه آن را به حساب طرف مقابل حواله 
کنم، در فضای مجازی جست وجو کردم و با یک صرافی آنلاین 

در اینستاگرام آشنا شدم.
شــاکی در ادامه گفت: با مدیر این صرافی کــه خانمی جوان و 
خوش صحبت بود گفت وگو کــردم و قرار شــد در مرحله اول 
200میلیون تومان به حساب صرافی واریز کنم تا این مبلغ به ارز 
مورد نظرم تبدیل شده و به حساب فروشنده در کشور مورد نظرم 

حواله شود، اما این زن پس از واریز وجه دیگر جواب من را نداد.
به دنبال این شکایت کارشناسان ســایبری پلیس فتا اقدامات 
تخصصی خود را آغاز کردند و در پیگیری های اولیه مشــخص 
شد متهم که زنی جوان است با جعل عنوان یک صرافی معتبر در 
شبکه های اجتماعی اقدام به کلاهبرداری می کند. در ادامه معلوم 
شد که طعمه های این زن بیش از یک نفر هستند و در ادامه تعداد 

شاکیان به بیش از 12نفر رسید.
افسران پلیس لحظه به لحظه به این متهم نزدیک تر می شدند تا 
اینکه سرانجام او را شناسایی و در یکی از مناطق حوالی تهران 

دستگیر کردند.
متهم سایبری بعد از حضور در پلیس فتا کلاهبرداری از شاکیان 
را انکار می کرد اما در ادامه وقتی با شاکیان روبه رو شد و پی برد 
همه شواهد و مدارک علیه او است به کلاهبرداری از 12نفر با این 
روش اعتراف کرد و گفت از این راه حدود یک میلیارد تومان به 

جیب زده است.
ســرهنگ داود معظمی گودرزی، رئیس پلیــس فتای تهران 
بزرگ در این باره گفت: تحقیقات تکمیلی در این باره ادامه دارد. 
در این باره به شهروندان توصیه می شود که درهیچ شرایطی به 
هویت ها، فروشگاه های مجازی نامعتبر، صرافی های آنلاین و افراد 
ناشناس اعتماد نکنید و نقل و انتقال های مالی خود را از طریق 
مراجع قانونی و دارای مجوز از بانک مرکزی انجام دهید و هرگونه 

مورد مشکوک را با پلیس فتا در میان بگذارید. 

آن سوی مرز

پرونده

 عامل قتل 2خیاط در کرمانشاه 
صحنه جنایت را بازسازی کرد

بازگشت قاتل به محل جنایت 

مرد مغازه داری که در جریان جنایتی هولناک 2خیاط را که در 
همسایگی اش کار می کردند با شلیک گلوله به قتل رسانده بود، 
بعد از دستگیری به محل وقوع جنایت بازگردانده شد و ضمن 

بازسازی صحنه قتل، جزئیات بیشتری از حادثه را بازگو کرد.
به گزارش همشهری، ظهر روز 23شهریور ماه امسال در جریان 
تیراندازی در مجتمعی تجاری در محله مسکن کرمانشاه 2خیاط 
در مغازه شان به قتل رســیدند. آنطور که شواهد نشان می داد، 
متهم به قتل یکی از کسبه مجتمع تجاری بود. او از مدت ها قبل با 
قربانیان دچار اختلاف شده بود و پیش از آن چند مرتبه با یکدیگر 
درگیر شده بودند.  با گذشت 36ساعت از وقوع جنایت، متهم در  
یکی از شهرهای مرکزی کشور دســتگیر و به کرمانشاه منتقل 
شد. او در بازجویی های مقدماتی به جنایتی که مرتکب شده بود، 
اعتراف کرد و روز گذشته )یکشنبه( برای بازسازی صحنه قتل 
توسط مأموران به محل جنایت منتقل شد. او در برابر بازپرس 
جنایی کرمانشاه نحوه ارتکاب قتل را توضیح داد و گفت: از حدود 
7سال قبل با 2مقتول اختلاف صنفی داشتم. برای اینکه آنها را 
بترسانم، یک قبضه اسلحه کلت کمری خریده بودم و در مغازه ام 
نگهداری می کردم. او ادامه داد: اختلافات ما ادامه داشت تا اینکه 
ظهر پنجشنبه دوباره با هم درگیر شدیم. یکی از آنها ابتدا با چوب 
به بازوی من زد، طوری که از شــدت ضربه روی زمین افتادم. 
سپس داخل مغازه رفتم و خواستم اسلحه را بردارم، اما پشیمان 
شدم و بیرون آمدم. نفر دوم ایســتاده بود که او هم با عصبانیت 
می خواست میانجیگری کند، این بار داخل مغازه رفتم و اسلحه 
را برداشــتم و به نفر اول 3 تا 4تیر و به نفر دوم 4 تا 5تیر شلیک 

کردم و از آنجا گریختم. 
متهم به قتل در ادامه درباره مقصدش بعــد از فرار گفت: ابتدا 
اسلحه را به رودخانه انداختم و بعد از آن به مرزهای شمال غربی 
فرار کردم و می خواستم از کشور خارج شوم، اما عذاب وجدان 
داشتم. به همین دلیل پشیمان شدم و به یکی از شهرهای مرکزی 
رفتم و در آنجا مخفی شــدم. قصدم این بود که خودم را تسلیم 
کنم اما زودتر از آن دستگیر شدم و حالا پشیمان هستم. نیت من 
فقط ترساندن آنها بود اما نمی دانم چطور شد که شلیک کردم و 

این حادثه اتفاق افتاد.
امیرحیدر محمدی، بازپرس جنایی کرمانشاه نیز درباره اتهامات 
این متهم گفت:  متهم به ارتکاب قتل 2نفر اقرار کرده و تحقیقات 

تکمیلی در این  پرونده ادامه دارد. 

جنایی

پیدا شدن جسد زن سالخورده در خانه اش در 
شمال تهران اسرار سرقت 50 میلیاردی از خانه 
او را فاش کرد. هر چند پلیس موفق به دستگیری 
سارق شده اما او مدعی اســت زمانی که برای 

سرقت وارد خانه زن تنها شده، او مرده بود.
به گزارش همشــهری، یکی از روزهای شهریور 
امسال ساکنان ســاختمانی در شمال تهران با 
پلیس تماس گرفتند و اعلام کردند که از خانه 
همسایه شان بوی تعفن به مشام می رسد. آنها 
احتمال می دادند که اتفاقی برای همسایه شان 
که زنی تنها بوده رخ داده است و در این شرایط 
تیمی از مامــوران راهی محل شــدند و پس از 
ورود به خانــه با پیکر بی جــان زن تنها  که در 
یکی از اتاق خواب ها افتاده بود مواجه شــدند. 
زن ســالخورده گوهر نام داشت و به تنهایی در 
آن آپارتمان مجلل و اعیانــی زندگی می کرد. 
بررســی ها حکایت از این داشت که حدود یک 
هفتــه از مــرگ وی می گذرد امــا علت مرگ 
مشخص نبود. از سوی دیگر خانه به هم ریخته 
و شواهد، از دستبرد ســارقی آشنا به خانه اش 
حکایت داشت. همسایه ها می گفتند که گوهر 
زن ثروتمندی بوده که در خانه اش پول، جواهر 
و طلا نگه می داشته است. همچنین باز بودن در 
گاوصندوق و خالی بودن آن، شک مأموران را به 
یقین تبدیل کرد که سرقت از خانه گوهر صورت 

گرفته است. اما باید پلیس بررسی می کرد که آیا 
جنایتی رخ داده و گوهر قربانی سرقت مرگبار 

شده بود یا نه.

ردپای یک آشنا 
تحقیقات کارآگاهان پلیس آگاهی تهران زیرنظر 
قاضی اکبرنظری قهرودی بازپرس شعبه هشتم 
دادسرای ویژه سرقت آغاز شده بود. کارآگاهان 
در ادامه تحقیقات خود دریافتند که مردی به نام 
صادق به خانه زن تنها رفت وآمد داشته و کارهای 
او را انجام می داده اســت. او به عنوان مظنون 
اصلی تحت تعقیب قرار گرفت و چند روز قبل 
بازداشت شــد. صادق اگرچه در بازجویی های 
اولیه اصرار بربی گناهی داشت اما وقتی شواهد 
را علیه خود دیــد کلید معمای ســرقت را در 

اختیار تیم تحقیق قرار داد و گفت به خانه زن 
تنها دستبرد زده است اما نقشی در مرگ 
وی نداشته است. با اعترافات متهم، وی 
به دســتور بازپرس پرونده بازداشت 
شد و هر چند در بررســی های اولیه 

علت مرگ متوفی سکته قلبی 
عنوان شــده، اماجسد 

وی بــه پزشــکی 
قانونــی منتقــل 
شــده تا بــا انجام 
کالبد شــکافی و 
آزمایش های ویژه 
علت اصلی مرگ 
وی مشخص شود.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

صــادق می گوید قصد 
داشته با تصاحب اموال 
زن تنها، یک شبه راه صد ساله را برود اما حالا  

فهمیده که اشتباه کرده است.

با گوهر چطور آشنا شدی؟
حدود 7 یا 8  ماه قبل به بانک رفته بودم که 
در آنجا با اوآشنا شدم.  وقتی متوجه شدم او 
پولدار است و به تنهایی زندگی می کند شماره 
موبایلش را گرفتم وگفتم می توانم 

تمام کارهایش را انجام بدهم.
چه کارهایی؟

از انجــام کارهای بانکی گرفته 
تا نظافت و تعمیرات وســایل 
خانــه اش. حتی نقش 
راننده را هم داشتم و 
گوهر هر جا می رفت 
او را می رساندم. در 
متوجه  مدت  این 
شــدم که اموال 

زیادی دارد.
تو در مــرگ او 

نقشی نداشتی؟
نه. باور کنید اصلا 
در مرگ او نقشی 
ندارم. وقتی وارد 
خانه اش شدم دیدم 
اســت.  مرده  که 
راستش از روزی که 

متوجه شدم او پولدار است و در ایران کسی 
را ندارد وسوسه سرقت اموالش به جانم افتاد. 
رویای من داشــتن یک زندگی لوکس بود  و 
تصمیم گرفتم دلم را به دریا بزنم و شبانه وارد 
خانه گوهر شوم و اموالش را سرقت کنم. شب با 
کلیدی که داشتم به خانه اش رفتم. وقتی وارد 
خانه گوهر شدم هرچه صدایش زدم جواب 
نداد. وقتی رفتم در اتاق خواب ناگهان دیدم 
روی زمین افتاده است. او نفس نمی کشید و 
نبضش نمی زد. به نظر می رسید یک یا 2 روز 

قبل فوت شده باشد.
و با خیال راحت سرقت را انجام دادی؟

دقیقا. دیگر خیالم راحت شد که فوت شده و 
تمام اموالش را سرقت کردم.

ارزش اموال مسروقه چقدر بود؟
بالای 50 میلیارد تومان طلا، جواهر و دلار 
بود. حتی ظروف عتیقه را هم برداشــتم. 
بعد اسناد و مدارکش را که مربوط به چند 
خانه و ویلا در شهرهای مختلف بود را هم 

به سرقت بردم.
اسناد را چرا برداشتی؟

با همکاری یک دفترخانه و با جعل ســند، 
املاک را به نام خودم منتقــل کردم تا در 
فرصتی مناسب آن را بفروشم. فکر می کنم 
بالای 200میلیارد تومــان ارزش کل اموال 

مسروقه بود.
همدستی هم داشتی؟

همســر صیغه ای ام و برادرش راز سرقت 
را فهمیدنــد و من ناچار شــدم به عنوان 
حق السکوت بخشی از طلاهای مسروقه را 

به آنها بدهم.

مکث
من قاتل نیستم

2 هفته پس از انفجار مرگبار در معدن 
زغال سنگ طرزه که موجب جان باختن 
6 معدنچی شده بود پرونده این حادثه 
برای انجام بررســی های فنی به هیأت 

کارشناسی 3نفره ارجاع شد.
به گزارش همشهری، ســاعت1۹:30 
روز یکشنبه 12شــهریورماه امسال، 
بر اثر تجمع گاز در یکــی از تونل های 
معدن شرکت زغال سنگ البرز شرقی در 
طرزه دامغان، تونل معدن دچار انفجار 
و ریزش شد و 6 نفر از معدنچیان در این 
حادثه دردناک جان باختند.  به دنبال 
این حادثه پرونده ای در دادگســتری 
سمنان تشکیل و تحقیقات برای روشن 
شدن علت حادثه آغاز شــد. دیروز، با 
گذشــت 2 هفته از وقوع ایــن حادثه 
رئیس کل دادگســتری استان سمنان 
از ارجاع این پرونده به هیأت کارشناسی 

3نفره حوادث ناشی از کار خبر داد.
محمدجعفر عبداللهــي گفت: پس از 
وقوع حادثه در معــدن رزمجاه منطقه 
طرزه در حــوزه قضایــی دامغان که 

متأسفانه منجر به جان باختن 6 نفر از 
معدن کاران شده بود، دستورات قانونی 
به مسئولان قضایی مربوطه صادر شد و 
مسئولان قضایی دامغان باید پیگیری 
قانونی مطالبــات معــدن کاران را در 

دستور کار قرار دهند.
او ادامه داد: طبــق گزارش های اولیه، 
تجمیع گاز متــان در داخل تونل علت 
وقوع انفجار بوده اســت و پرونده این 
حادثه به هیأت 3 نفره اولیه کارشناسان 
حوادث ناشی از کار ارجاع و تأکید شده 
تا مقصران با ســرعت و دقت شناسایی 
شــوند و درصــورت عدم رعایت نکات 

ایمنی، مراتب اعلام شود.
عبداللهــي ادامــه داد: به مســئولان 
قضایی دامغان دســتور داده شد تا اگر 
کارشناسان مربوطه همچنان احتمال 
تجمیع گاز در آن تونــل را پیش بینی 
می کنند، به منظور پیشگیری از وقوع 
حوادث احتمالی در آینده، نســبت به 
خروج گاز از طریق سیســتم تهویه یا 

ادوات دیگر اقدام کنند.

پرونده انفجار معدن طرزه 
در هیأت کارشناسی

نجات 10نفر از دود و آتش
آتش سوزی نیزارها در خرمشهر به 2خانه سرایت کرد و 10نفر از ساکنان آنجا را تا یک قدمی مرگ پیش برد، اما حضور 
بموقع آتش نشانان موجب نجات آنها شــد. این حادثه صبح دیروز در بلوار ایران زمین شــهر خرمشهر اتفاق افتاد و 

آتش نشانان موفق شدند ساکنان این دو خانه را که در دود و آتش گرفتار شده بودند، نجات دهند.

دستگیری عامل انتحاری در تبریز
مردی که قصد انجام عملیات انتحاری در تبریز را داشت، دستگیر شد. به گفته  سرهنگ هاشم شعفی، معاون اجتماعی 
فرماندهی انتظامی آذربایجان شرقی از این فرد که قصد کشته ســازی  در بین مردم و پلیس در تبریز را داشت، تعداد 

4کپسول گاز 11کیلویی و یک کپسول گاز 5کیلویی آماده انفجار کشف شد و تحقیقات تکمیلی در این باره ادامه دارد.
انتظامی

نجات

دادسرا

جوانی که مدعی است ناخواسته 
مادرش را به قتل رسانده،2 بار 
از یک قدمی مــرگ به زندگی 
برگشت. بار اول پس از آن بود 
که دســت به خودکشــی زد و بار دوم با گذشت 
برادرانش از قصاص. به گزارش همشهری، چهارم 
اسفند سال گذشــته گزارش قتل زنی 71ساله 
به تیم جنایی پایتخت مخابره شــد. این زن بر اثر 
اصابت چرخ خیاطی به سرش به کام مرگ رفته بود. 
عامل جنایت نیز پسر جوان مقتول بود که به دلیل 
عذاب وجدان از طبقه سوم خانه  خودش را به پایین 
پرتاب کرده و به کما رفته بود. بخت با پسر جوان یار 
بود و او به طرز معجزه آسایی به زندگی بازگشت و 
به هوش آمد. وی پس از بهبودی به دادسرای جنایی 
تهران منتقل شد و به قتل مادرش اعتراف کرد. او 

مدعی شد که به دلیل مصرف مخدر شیشه، کنترلش را 
از دست داده و در درگیری با مادرش ناخواسته او را به 
قتل رسانده و به شدت پشیمان است. با این حال وی در 

دادگاه محاکمه و از سوی قضات به قصاص محکوم شد.

بخشش 
متهم صبح دیروز به شعبه ســوم دادسرای امور جنایی 
تهران منتقل شد تا برای آخرین بار پیش روی بازپرس 
جنایی جزئیات قتل را شــرح بدهد. ایــن درحالی بود 
که برادرانش نیز در دادسرا حاضر شــدند و از قصاص 
او گذشــتند. متهم وقتی شــنید که برادرانــش او را 
بخشــیده اند به گریه افتاد و گفت: 20سال قبل عاشق 
دختری در محله مان شدم اما خانواده هایمان با ازدواج 
ما مخالفت کردند. از آن پس معتاد به شیشــه شــدم. 
کم کم ســر از دنیای خلافــکاران در آوردم و به اتهام 

ســرقت 15ســال به زندان افتادم. جواني ام تباه شده 
بودو بعد از آزادی دوباره روی آوردم به مصرف شیشــه. 
روز حادثه هم به شــدت شیشــه مصرف کرده بودم و 
حال خوبی نداشــتم. با  مادرم در پذیرایی بودیم که او  
 مرا اشــتباهی به اســم برادرم صدا زد و همین موضوع 
پیش پا افتاده باعث درگیری میان ما شــد. آنقدر دچار 
توهم شــده بودم که چرخ خیاطی مادرم را برداشتم تا 
به بوفه بکوبم و مادرم را بترســانم اما چرخ  خیاطی به 
ســر او خورد و جانش را گرفت. از شدت عذاب وجدان 
قصد داشــتم خودم را از بین ببرم اما زنده ماندم و  حالا 
 زندگی دوباره ام را مدیون بخشش برادرانم هستم. قاضی 
محمد مهدی براعه، بازپرس شــعبه ســوم دادسرای 
امور جنایی تهران اظهــارات متهم را ثبــت کرد تا به 
زودی پرونده با صدور کیفرخواســت به دادگاه کیفری 

فرستاده شود. 

بازگشت دوباره قاتل به زندگی
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عددخبر خبرروز

توسعه

سفر5میلیونو۸5۰هزارزائربهمشهد
حجت گنابادی نژاد، معاون فرهنگی، اجتماعی و زیارت اســتانداری خراسان رضوی: بیش از 5میلیون و 
850هزار زائر در دهه پایانی صفر )15تا 25شهریور( از مبادی ورودی جاده ای، ریلی، هوایی و وسیله نقلیه 

شخصی و پیاده وارد مشهد شدند  و همچنان شاهد ورود زائران به مشهد هستیم. 

آموزشصنایعدستیبه75مددجویزندانیاردبیل
توحید دلاور قوام، معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی اردبیل:  ۷5نفر از 
مددجویان زندان اردبیل در راستای اشتغال آفرینی تحت آموزش صنایع دستی قرار گرفتند. تراش سنگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی، تولیدات چرمی دست دوز و معرق و منبت چوب، رشته های آموزش داده شده هستند.

 ثبت استانی 
جشنواره طلای سرخ قائنات

جشنوارهطلایسرخشهرستانقائناتبهعنوانیکیازرویدادهای
تأثیرگذارخراســانجنوبیدرجذبگردشگرانداخلیوخارجی
درفهرســترویدادهایملیکشــوربــهثبترســید.مدیرکل
میراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستیخراسانجنوبیباتأیید
اینخبربههمشهریگفت:»زعفرانیکیاز3محصولراهبردی
درخراسانجنوبیمحسوبمیشود.بحثکاشتزعفرانباکیفیت
قدمتزیادیداردوزعفرانباکیفیتدنیارادرخراســانجنوبی
میتوانپیداکرد.البتهازنظرمیزانتولیدتربتحیدریهدراستان
خراســانرضویســهمبیشــتریراایفامیکند،ولیقائناتکه
بخشیازشهرستانبیرجنددرخراسانجنوبیمحسوبمیشود،

سالهاستجشنوارهطلایسرخ)زعفران(رابرگزارمیکند.«
هادیشاهوردیبااشارهبهاینکهجشنوارهطلایسرخهرسالدر
سطحاستانیدرقائناتبرگزارمیشود،گفت:»آشناییبافرآوری،
بســتهبندیوهمچنینکاربردهایداروییگیاهزعفرانازاهداف
ثبتجشنوارهبودودرکنارآنباتوجهبهاینکهشهرستانقائنات
خاستگاهزعفراناستبههمیندلیلاینشهرستانبایدبهعنوان

پایتختزعفرانایرانبههمگانمعرفیشود.«
درعینحال،مدیرکلمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستی
خراسانجنوبیازاستقبالتورهایخارجیازجشنوارهطلایسرخ
خبردادویادآورشد:»برگزاریجشنوارهطلایسرخموجبشده
استتایکسریازتورهایخارجیخودرابهاینجشنوارهبرسانند.
پاییزفصلبرداشتزعفراناستوجشنوارهنیزدراینزمانبرگزار
میشودوعلاوهبراســتانهایدیگر،ازخارجکشــورنیزدراین

جشنوارهحضورپیدامیکنند.«
بهگفتههادیشــاهوردی،جشــنوارهطلایســرخقائناتثبت
استانیشدهاست.اوگفت:»درتلاشهستیمبعدازبرگزاریچند
جشنوارهدیگربهثبتملیهمبرســد،زیراجشنوارهطلایسرخ
جزورویدادهایمهمکشوریمحسوبمیشــودوظرفیتثبت

کشوریرادارد.«
مدیرکلمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستیخراسانجنوبی
گفت:»باتوجهبهاهمیتمعرفیمحصــولراهبردیزعفراندر
استاندرشاخهگردشــگریکشــاورزیوعلاقهگردشگرانبه
آشناییبامراحلکاشت،داشتوبرداشــتآنوکیفیتزعفران
قائناتبهعنوانمحصولیبااستانداردهایبالابرایعرضهدرکشور
وصادرات،کمیتهثبترویدادهایگردشگریاستانثبتجشنواره
طلایسرخرادراولویتبرنامههایثبتیرویدادهایگردشگری
استانقرارداد.بدینترتیب،درفهرســترویدادهایگردشگری

جمهوریاسلامیایرانباشماره۲۰۲۰۹3۶۰بهثبترسید.«

مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــاب 
کرمان از آغــاز مطالعات فــاز اول اجرای 
شــبکه فاضاب ۷شهر در اســتان خبر 
داد. به گزارش ایســنا، علیرضا عبدیان 
اظهار کرد: با وجود اینکه اجرای شبکه 
فاضاب تأثیــر بســیار زیــادی در حفظ 
بهداشــت محیــط و همچنیــن حفــظ 
کیفیت منابع آب هــای زیرزمینی دارد، 
ولی بهره بــرداری از طرح هــای فاضاب 
همــگام با توســعه طرح هــای آبرســانی 

نبوده است.

۷
شهر  

مدیرکل بنیاد مســکن انقاب اسامی 
آذربایجان غربی گفت: آســفالت معابر 
10۶روســتای اســتان تــا یک مــاه آینــده 
بــا اعتبــار بیــش از 2300میلیــارد ریــال 
تا پایــان مهــر بــه اتمــام خواهد رســید. 
بــه گــزارش مهــر، جعفــر برزگــر اظهــار 
کرد: آســفالت معابــر روســتایی یکی از 
مهم تریــن اولویت هــای بنیــاد مســکن 
انقاب اســامی بــرای توســعه کالبدی 

روستاهاست.

106
روستا  

خبرخوب

عکسخبر

 زنان روستایی مازندران 
 زیر چتر بیمه ای 

تفاهمنامهایدرجلسهمشترکبیمهاجتماعیکشاورزان،
روستاییانوعشــایرمازندرانودفتراموربانوانوخانواده
استانداریمازندرانبرایبیمهشدنزنانروستاییامضاشد.
بهگزارشایسنا،سرپرستمدیریتصندوقبیمهاجتماعی
کشاورزانوروستاییانوعشایرمازندرانگفت:باپرداخت
۷۰درصدحقبیمهتوسطدولت،جامعهمشمولمیتوانند
باپرداختحقبیمهایکهدر8ســطحدرآمدی،براساس
تمکنمالیوبهصورتاختیاریاست،ازمزایاوخدماتبیمه

اجتماعیبرخوردارشوند.
محمداسفندیاری،هدفازتأسیسصندوقبیمهاجتماعی
رادسترسیقشریازجامعهکهامکانبرخورداریازمزایای
بیمهاجتماعیراندارند،دانستوافزود:اینبیمهتمامیافراد
۱8تا5۰سال،ساکنانروستاهاوشهرهایزیر۲۰هزارنفررا
شاملمیشودوبیمهشدگانازمزایایمستمریسالمندی
وازکارافتادگیکلیوفوتیبازماندگانبرخوردارمیشوند.

معاوندفترامورزنانوخانوادهاستانداریمازندراننیزدر
اینبارهگفت:باامضــایتفاهمنامههمکاری،تلاشخودرا
برایافزایشبیمهاجتماعیزنانخانهدارروستایی،شاغلان
درمشــاغلخانگی،همچنینایجادآرامشوامنیتخاطر

برایآیندهاینبانوانانجاممیدهیم.
زهراگرانبهضرورتاطلاعرســانیظرفیتصندوقبیمه
اجتماعیدربینروستاییاناشارهکردوافزود:اطلاعرسانیو
آگاهیبخشیدربارهاهمیتبیمهاجتماعی،ترغیبوهدایت
بانوانیکهفاقدهرگونهپوششبیمهاجتماعیهستندبرای

عضویتدرصندوقراپیگیرخواهیمبود.

 کرمان

فرمانــده انتظامی قم گفــت: طی 5 ماه 
ســال قبــل، 21هــزار و ۷۷5تصــادف در 
قم رخ داد؛ درحالی که طی ســال جاری، 
این عدد به 25هزار و ۴85مورد رســید 
که 1۷درصد افزایش را نشان می دهد. 
به گزارش مهر، محمدرضا میراحمدی 
افــزود: جایــگاه اســتان از نظــر فراوانی 
وقوع تصادفات، رتبه دهم و براســاس 

نرخ وقوع، رتبه سوم کشور است. 

1۷
درصد  

قم

آذربایجان غربی

فارس

 مازندران

انجیراستهبان
شهرستان استهبان در فاصله 1۷۴ کیلومتری شرق شیراز با 

دارا بودن بیش از 2۶ هزار هکتار سطح زیر کشت مقام نخست 
جهان در میزان سطح کشت دیم انجیر را به خود اختصاص 
داده و به شهر انجیر معروف است. ۷5 درصد محصول این 

شهرستان به حوزه خلیج فارس و کشورهای اروپایی و آمریکایی 
صادر می شود و در سازمان های فائو و جیاس )نظام میراثی با 

اهمیت جهانی( به ثبت رسیده است.عكس: ايرنا

جدیدترین بررسی پژوهشکده سوانح طبیعی کشور نشان 
می دهد گیلان، مازندران، گلســتان، لرستان و چهارمحال 
و بختیاری در فاز اول طرح شناســایی روستاهای در معرض 
رانش، بیشترین آمار اینگونه از روستاها  را به خود اختصاص 
داده اند. با این حال گســتردگی این پدیده طبیعی در دیگر 
استان های کشور نیز فراگیر و فاز دوم شناسایی روستاهای 
در معرض رانش نیز در دســت مطالعه اســت. کارشناسان 
معتقدند گستردگی آمار روستاهای در معرض رانش، امکان 
جابه جایی آنها را سخت می کند و به طور کلی پایدارسازی و 
ایمن سازی در اولویت است. سیدامیرحسین گرکانی، رئیس 
پژوهشکده ســوانح طبیعی و کرســی یونسکو درخصوص 
مدیریت سوانح طبیعی به همشهری می گوید که طرح ملی 
»شناسایی، اولویت بندی و نحوه اقدام در روستاهای در معرض 
خطر کشور« توسط پژوهشکده سوانح طبیعی و با همکاری 
اداره های کل مدیریت بحران و بنیاد مســکن استان ها برای 
نخستین بار در روستاهای کشور آغاز و ایمن سازی حداقل 
30درصد از روستاهای در معرض خطر رانش با مشارکت مردم 

و نهادهای محلی در قانون ششم توسعه لحاظ شده  است.

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامهنگار

ایمنسازی،مقدمبرجابهجایی

پدیدهرانشدراستانهایکوهســتانیمانندآذربایجانشرقیوغربی،
مرکزی،زنجان،کرمانشــاه،کردســتانولرســتانمحتملتراســت.
استانهاییمانندگیلان،مازندرانوگلستانهمبهدلیلبارندگیهادر
معرضاینتهدیدقراردارندوحتیتجربههاییدراینزمینهداشتهاند.
رئیسپژوهشکدهسوانحطبیعیتعریفدقیقتریازپدیدهرانشداردو
بههمشهریمیگوید:»طبقتعریفارائهشدهدراسنادقانونمدیریت
بحرانوضوابطشرحخدماتاطلسملیمخاطراتبهگسیختنوحرکت
تودهسنگ،رســوب،خاکیاخاکدســتیتحتاثرگرانشکهبهطور
عمومیرویشیبهارویمیدهد،زمینلغزشاطلاقمیشود.«بااین
تعریفرانشدرروستاهایکشوریکپدیدهطبیعیبهحسابمیآیدو

بایدراهکارهاییبرایمقابلهباآنداشت.
رئیسپژوهشکدهســوانحطبیعیدرپاسخبهاینپرســشکهباوجود
اینبررسیهاچراروســتاهایدرمعرضرانشبهنقطهایایمنجابهجا
نمیشوندوگزینهایمنسازیروســتابهقوتخودباقیاست،میگوید:
»ملاحظاتحفــظمحیطزیســت،هزینههایاقتصــادیواجتماعی
جابهجاییروســتاازقبیلایجادزیرســاختها،احتــرازازپیامدهای
جابهجاییواسکانمجدد،حفظجامعهوفرهنگ،ایمنیوسلامتسبب
میشودکهایمنسازیوپایدارســازیدامنههایناپایدارباهدفحفظ

مکانیسکونتگاههاازاولویتبالاتریبرخورداراست.«
بهگفتهاو،گزینهجابهجاییروســتازمانیمطرحمیشــودکهشرایط
محیطیپاســخگویتمهیداتموردنظرنباشــد.نگاهیبهنتایجطرح
ملی»شناســایی،اولویتبندیونحوهاقدامدرروســتاهایدرمعرض
خطرکشور«درفازاولازشناسایی3۹3روستایدرمعرضخطررانش
خبرمیدهدکهفقطپیشــنهادجابهجاییبرای۲روستادرآذربایجان
شرقی،۲روســتادرخوزســتان،یکروســتادرزنجانویکروستادر
فارسمطرحشدهاســت.ازســال۱3۶3تا۱4۰۰تنها4پایگاهانتقال
خوندرلرستانوجودداشتکهسالگذشته۷پایگاهانتقالخونجدید
ویکســردخانهنگهداریپلاســماباظرفیت55۰۰واحددرایناستان

بهبهرهبرداریرسید.

چندمخاطرهبراییکروستا

سیدامیرحسینگرکانیبااشارهبهآمارروســتاهایدرمعرضرانشدرفازاول
اجرایطرحملی»شناسایی،اولویتبندیونحوهاقدامدرروستاهایدرمعرض
خطرکشــور«ادامهمیدهد:»درفازاولطرحازبین4885۷روســتایبالای
۲۰خانواردرسراسرکشور،۹۰۰۰روستایدرمعرضخطرسوانحطبیعیباریسک
بالایچندمخاطرههمزماندر5اولویت)زلزله،ســیل،حرکاتدامنهایمانند
رانش،خزش،سنگافتان،فرونشستوماســههایروان(دستهبندیشد.«فاز
دوماینطرحتوسطپژوهشکدهسوانحطبیعیدرحالاجراستوبازدیدمیدانی
۱5۰۰روستایدرمعرضخطرسوانحطبیعیدر3۱استانکشورانجامشدهاست.
بررسینتایجبازدیدمیدانیاز۱4۱8روستایدرمعرضخطرنشانمیدهدازاین
تعداد،۱۱۶۹روستا)8۲.4درصد(درمعرضخطرسیلاب،۶38روستادرمعرض
خطرزلزله)45درصد(،3۹3روستادرمعرضخطرحرکاتدامنهای)زمینلغزش،
سنگافتانو...()۲۷.۷درصد(،33روستادرمعرضخطرفرونشستوفروچاله
)۲.3درصد(و۱8روستادرمعرضخطرماســههایروان)۱.3درصد(استوبا
توجهبهرویکردچندمخاطرهای،تعدادیازروســتاهایموردبازدیددرمعرض
۲یاچندمخاطرههمزمانهستند.فاطمهفلاحتی،مدیرگروهپژوهشیمخاطرات
هیدرولوژیکیپژوهشکدهسوانحطبیعیآماریدربارهوضعیترانشدراستانها
ارائهنمیکند،اما5استاناولباریسکبالایرانشرااینطوربههمشهریمعرفی
میکند:»گیلان،مازندران،گلستان،لرستانوچهارمحالوبختیاریبیشترین

آمارروستاهایدرمعرضرانشرابهخوداختصاصدادهاند.«

 ایمن سازی در دستور کار 
با توجه به اینکه کشور ما جزو 10کشــور اول در مخاطرات طبیعی 
قرار دارد، ایمن سازی روستاها در دستور کار است. این موضوع در 
استان هایی که جزو مناطق با خطر رانش معرفی شده اند، با جدیت 
بیشتری دنبال می شود. شناســایی و بهسازی بافت های فرسوده 
روستایی نخســتین اقدام برای پیشــگیری از مخاطرات طبیعی 
ازجمله رانش است. بعد از تخصیص اعتبار تسهیلات قرض الحسنه 
برای ساخت مسکن روستایی در اختیار روستاییان قرار می گیرد. 
در برنامه ششــم توســعه نیز پیش بینی ارائه 200هزار تسهیلات 
مسکن روستایی با ســود 5درصد در هر سال شده است. علاوه بر 
این، ایمن سازی راه دسترسی روستایی نیز یکی دیگر از اقدامات 
برای ایمن سازی روســتاهای در معرض رانش است. به عنوان مثال 
به تازگی ایمن سازی راه دسترسی روستای »ارفعده« سوادکوه در 
مازندران در دست انجام است و اینطور که احمد توکلی، سرپرست 
معاونت هماهنگی امور عمرانی اســتانداری مازندران خبر داده، 
۸3 نقطه رانشی و ناایمن راه های روستایی مازندران با 10۶ میلیارد 
تومان اعتبار در حال ایمن سازی  است. ایمن سازی راه های دسترسی 

روستای ارفعده نیز تا پایان سال انجام می شود. 

مکث

141۸
 روستاهای
مورد بازدید

روستاهایدرمعرض
مخاطراتطبیعی

سیل

1169
روستا

زلزله

63۸
روستا

فرونشست

33
روستا

رانش

393
روستا

ماسه های روان

1۸
روستا

 تعدادی از  روستاهای  مورد بازدید
 درمعرض دو یا چند 

مخاطره همزمان هستند.

تعداد روستا

29۰۰
در معرض رانش

2۸۰

تعداد روستا

1۰1۰
در معرض رانش

119

تعداد روستا

2۸64
در معرض رانش

117

تعداد روستا

26۸6
در معرض رانش

21۰

تعداد روستا

11۰۸
در معرض رانش

21۰

پیشرفت گازرسانی در فارس و لرستان
بیشاز5۲۹۷روستادر۲ســالاخیربا3۰۷هزارخانواربه

شبکهگازکشورمتصلشدهاند.
گازرسانیبهروستاهاهمچناندرکشورادامهدارد.چنانکه
بهتازگیعملیاتگازرسانیبه۱۰روستاازتوابعشهرستان

جهرمدرفارسآغازشدهاست.
ازمجموع۲5۰8روســتایمشمولگازرســانیدرفارس
۲43۹روســتاازنعمــتگازطبیعیبرخوردارشــدهاندو
همچنانعملیاتگازرسانیبهروستاهایایناستانادامه
دارد.همچنین،کرمگودرزی،مدیرعاملشرکتگازلرستان
هماعلامکردکهگازرســانیبهروستاهایایناستاناواخر

سال۱4۰3بهاتماممیرسد.

خراسان جنوبی

وضعیتگازرسانیبهروستاهایفارس

وضعیتگازرسانیبهلرستان

ژاد
سن

عبا
د
حم

ی/م
هر

مش
س:ه

عک

چهارمحال و بختیاریگیانلرستانگلستانمازندران

پیشرفت در 
گازرسانی

96.7
درصد

اشتراک روستایی 
طی 2 سال

23
هزار

خطوط لوله در 
مناطق کوهستانی

42
کیلومتر

 پیشرفت
 در گازرسانی

97
درصد

در دست عملیات 
گازرسانی

69
روستا

 شبکه گذاری
در 10روستا

55
کیلومتر



نجات میش مرغ  با نذرگندم
جمعیت میش مرغ در حال انقراض با مشارکت مردم و سازمان ملل 35درصد افزایش یافته است

امیدها بــرای بیشترشــدن جمعیت 
میش مرغ که در فهرست قرمز سازمان 
ملل برای گونه های جانوری در حال انقراض 

قرار گرفته با مشارکت مردم رو به افزایش 
است. جمعیت این گونه نادر که لابه لای 
مزارع گندم زندگی و جوجه آوری می کند، 
در سال1399 کمتر از 16فرد بود که حالا با 
اجرای پروژه حفاظت مشارکتی به 24فرد 
رســیده و پیش بینی می شود تا چند ماه 

آینده تعدادشان به بیش از 30فرد برسد. 
وقتی زنگ خطر انقراض میش مرغ در یکی 
از معدود زیستگاه هایش در دشت های 
اطراف شهرســتان بوکان )آذربایجان 
غربی( به صــدا درآمــد، علاقه مندان 
محیط زیســت با کمک مــردم محلی 

دست به کار شــدند. حالا با اجرای پروژه 
حفاظتی، گندمــکاران منطقه در قالب 
اجرای پویش »صدمتر برای میش مرغ« 
بخشی از گندمزارهایشان را برای حفاظت 
از میش مرغ درو نمی کنند تا این زمین ها 
پناهگاهی برای زیســت و جوجه آوری 

این گونه باشد. با وجود اقدامات تأثیرگذار 
اما هنوز هم میش مرغ به عنوان بزرگ ترین 
و سنگین ترین پرنده قادر به پرواز جهان، 
از گزند آســیب ها در امان نیست و نگاه 
ویژه سازمان ملل و همکاری علاقه مندان 

محیط زیست به همین خاطر است.

نقل قول

54 کاروانسرای ایران ثبت 
جهانی شدند

پرونده ثبت جهانــی کاروانســراهای ایرانی در 
یونسکو که با ایراداتی در چهل وپنجمین اجلاس 
میراث جهانی یونسکو مواجه شده بود، سرانجام 

با دفاع خوب ایران به ثبت جهانی رسید.
پرونده ثبت جهانی کاروانسراهای ایرانی ابرپرونده 
ایران در یونسکو بود که توانست 56 اثر تاریخی 

ایران را یکجا به ثبت جهانی در یونسکو برساند.
این پرونــده پیش تر با خطر دیفــر )بازگرداندن 
برای رفع ایراد( به ایران مواجه شده بود که  دفاع 
خوب هیأت ایرانی در یونسکو توانست رأی مثبت 
اعضای یونســکو را برای ثبت در فهرست میراث 

جهانی یونسکو کسب کند.
بیش از 1000 کاروانسرای تاریخی در ایران وجود 
دارد که بیشــتر از 700 کاروانســرا در فهرست 
آثار ملی قرار گرفته اند و حــالا از این تعداد 56 

کاروانسرا به ثبت جهانی رسیده اند.
کاروانسراهای انتخاب شده برای ثبت در فهرست 
میراث جهانی یونسکو که در نقاط مختلف کشور 
پراکنده هستند، به دلیل نبوغ معماری، تأثیرات 
اجتماعــی، اقتصــادی، فرهنگی و سیاســی و 
ارزش های تاریخی در فهرســت میراث جهانی 
یونسکو ثبت شدند.کاروانسراهای انتخاب شده 
از بین 200کاروانسرایی بیرون کشیده شدند که 
واجد ارزش های جهانی برای ثبت در فهرســت 
میراث جهانی یونسکو باشند. نکته جالب در این 
پرونده آن اســت که هیچ یک از 56 کاروانسرای 
ثبت جهانی شده ایران دارای یک نقشه معماری 
واحد نبوده و معماری هر یــک از آنها با یکدیگر 

تفاوت داشت.
ایران در پرونده ثبت جهانی کاروانسراها توانست 
حمایت قطر، عربستان، هندوستان، مالی، زامبیا، 
عمان، روسیه، نیجریه، هندوســتان، مکزیک، 
ایتالیا، یونان، مالی و آفریقای جنوبی را کســب 
کند. مهم ترین پرســش این ماراتن البته متعلق 
به قطر و ســپس ژاپن بود کــه کار ثبت جهانی 
کاروانسراهای ایرانی را با اندکی تأخیر مواجه کرد 
و دفاعیات ایران در این پرونده توانست در صحن 
علنی یونسکو نظر مثبت کشورهای پرسشگر را 
نیز جلب و در نهایت کاروانســراهای ایرانی را به 
ثبت جهانی برســاند.صبح دیروز اما ایران با یک 
شکست در ثبت جهانی پرونده دیزمار و الحاق آن 
به پرونده جنگل های ثبت جهانی شده هیرکانی 
مواجه شد. یونسکو متوجه شد که جنگل دیزمار 
ارتباطی با ارســباران ندارد و این پرونده باید در 
قالب پرونــده ثبت جهانی جنگل ارســباران به 
یونسکو ارائه شود. بدین ترتیب یک پرونده ثبت 
جهانی میراث طبیعی سوخت و حالا ایران باید 
پرونــده دیزمار را نه در پرونــده هیرکانی که در 
پرونده ثبت جهانی جنگل ارســباران بگنجاند و 

سال آینده به یونسکو ارائه کند.

گوزن زرد ایرانی در آستانه 
خروج از خطر انقراض است

مدیرکل حفاظت محیط زیست آذربایجان غربی 
گفت: با تکثیر و احیای گــوزن زرد ایرانی در 
پارک ملی دریاچه ارومیــه، این گونه در چند 
قدمی گذر از لیســت قرمز)در حال انقراض( 

قرار دارد.
سعید شــهند به ایرنا گفت: گوزن زرد ایرانی 
ازجمله گونه های مهم اســت که برنامه عملي 
و ملی حفاظت برای آن تنظیم شــده است و 
به دلیل قرار گرفتن در لیســت قرمز)در حال 

انقراض( بسیار مورد توجه قرار دارد.
وی اضافه کرد: سال گذشته 6رأس با ترکیب 
4ماده و 2نر از زیســتگاه دشت ناز مازندران به 
مرکز تکثیر و احیای گوزن زرد ایرانی در جزیره 
رشکان پارک ملی دریاچه ارومیه منتقل شد و 
در اردیبهشت امسال شاهد تولد 3رأس گوساله 

از این گوزن ها بودیم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست آذربایجان غربی 
ابراز امیــدواری کــرد: با افزایــش جمعیت 
گوزن های زرد ایرانی در مرکز تکثیر رشکان، 
افزون بــر اینکه زمینــه انتقال ایــن گونه به 
زیســتگاه اشــک پارک ملی دریاچه ارومیه 
وجــود دارد، امکان انتقال این گونه به ســایر 

زیستگاه های کشور نیز ممکن مي شود.
وی اظهار کرد: با این اقدامات تأثیرگذار امیدها 
برای خارج شــدن گوزن زرد ایرانی از لیست 
قرمز وجــود دارد و با توجه بــه افزایش تعداد 
گونه ها از طریق انتقال از سایر سایت ها خطر 
مشــکل ژنتیک)چاله ژنتیک( ایــن گونه هم 

برطرف شده است.
وی یادآور شد: گوزن زرد بومی جزیره »اشک« 
پارک ملی دریاچــه ارومیه نیســت بلکه در 
سال های 1356 تا 136۸ به تعداد 65رأس از 
زیستگاه دشت ناز ساری استان مازندران به این 

زیستگاه منتقل شد.
به گزارش ایرنا، گوزن زرد ایرانی طبق فهرست 
ارائه شده از طرف اتحادیه بین المللی حفاظت 
از طبیعت که به فهرست سرخ معروف است، 
در رده »EN« و در معرض خطــر قرار دارد. 
تا نیم قرن پیش تصور می شــد که نسل گوزن 
زرد در دنیا برای همیشــه منقرض شده است 
اما حدود 50ســال پیش 4رأس گوزن زرد در 
دز و کرخه مشاهده شد و برای تکثیر بهتر در 

مناطق مختلف ایران پراکنده شدند.
گوزن زرد ایرانی کمــی بزرگ تر از گوزن زرد 
اروپایی است و دارای طول سر و تنه میان 150 
تا 200ســانتی متر، دم 16 تا 20سانتی متر و 
ارتفاع ۸5 تا 110سانتی متر است؛ این پستاندار 

وزنی برابر با 50 تا 130کیلوگرم دارد.

افزایش ۴۵درصدی 
کشفیات قاچاق 

حیوانات 
 جمشیـد محبــت خانی، 
فرمانده یــگان حفاظت 
محیط زیست کشــور: با 
توجــه به اینکــه میزان 
کل پرونده های تشــکیل 
شده طی ســال گذشته 
حدود 1۸۷مــورد و 4ماه 
اول ســال52 مــورد بود 
می توان گفــت که میزان 
کشفیات حدود 45درصد 
افزایش داشــته است. در 
فروردین مــاه 24پرونده 
قضایی، اردیبهشــت ماه 
24پرونده، خردادماه 25 
وتیرماه 25 پرونده قضایی 
درخصوص جرائم قاچاق 
حیوانات در فضای مجازی 

تشکیل شده است.

عدد خبر

اصلــه نهــال حــرا در 
هرمزگان کشــت و تولید 
می شود. برهمین اساس، 
به منظــور هم افزایــی و 
گســترش همکاری های 
بین دستگاهی، تفاهمنامه 
چهارجانبــه ای میــان 
هرمزگان،  اســتانداری 
اداره کل منابــع طبیعی و 
آبخیــزداری هرمزگان، 
اداره کل محیط زیســت 
هرمزگان و یک شــرکت 
فولادی برای تولید و کا شت 
100هزار اصله نهال حرا در 
این استان تنظیم، مبادله و 

امضا شد.

هرگونه واگذاری 
جنگل ها با هدف تغییر 

کاربری ممنوع است
عباسعلی نوبخت، رئیس 
ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری کشور: از ابتدای 
مطرح شدن موضوع بند 
سوم ماده 43 طرح جهش 
تولید و رفــع موانع تولید 
رقابت پذیر، مخالفت صریح 
خودمان را بــا این طرح به 
نهادهــای ذی ربط اعلام 
کرده ایم. بر همین اساس و 
با توجه به فرمایشات مقام 
معظم رهبــری و قوانین 
هرگونه  جاری کشــور، 
واگذاری جنگل ها به بخش 
خصوصی بــا هدف تغییر 

کاربری ممنوع است.

هکتار از بلوط زارها و مراتع 
شهرستان دزپارت در آتش 
سوخت. شــامگاه شنبه 
برخــی از درختان بلوط 
و مراتع این شهرســتان 
دچار حریق شد. نیروهای 
امــدادی، منابع طبیعی، 
محیط زیست و نیروهای 
مردمی برای مهار حریق 
به محل حادثه اعزام شدند 
که با تلاش امدادگران این 
حریق مهار و از گسترش 

آن جلوگیری شد.  

 خبر
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مجید جباریگزارش
روزنامه نگار

مهدي نبي یان مدیر پروژه حفاظت مشارکتی از میش مرغ 
: پرژه حفاظت مشــارکتی از میش مرغ با همکاري بخش 
کمک هاي کوچک جهاني سازمان ملل از سال 1399 
و با هماهنگي سازمان حفاظت از محیط زیست آغاز 
شد. ابتداي کارضمن  آشنایي با منطقه ، کار شناسایي 
جوامع محلي  به منظور جلب مشــارکت مردمي را 
شــروع کردیم. تمرکز ما روي ذینفعاني بود که در 
حاشیه زیستگاه میش مرغ حضور داشتند.درهمین 
راستا جلسات هم اندیشي را با حضور در کشاورزان ، 
دامداران، ریش سفیدان محلي و روحانیون ) ماموستا( 
منطقه برگزار کردیم تا بر اســاس دانش بومي، درخت 
مشــکل میش مرغ را از دید جوامع محلي ترسیم کنیم. با 
ســازمان محیط زیســت هم در ارتباط بودیم. دراین زمینه 
اقدامات مختلف و متعددي انجام شد. یکي از اقدامات مهمي 
که در این زمینه انجام دادیم، پیش بیني اســتراتژي خروج 
بود. به این معني که تعدادي از افراد بومي را شناسایي کنیم 
و تشکل مردمي در منطقه را آموزش دهیم،  کمک و تجهیز 
کنیم تا بتوانند این فرایند را در بازه بلند مدت و بعد از خروج 
 ما ازمنطقه ادمه دهند .در این راستا انجمن ژین بانان بوکان

) ژین به معني محیط زیســت در زبان محلي است( تشکیل 
شد. در ابتداي کار جمعیت میش مرغ در پناه گاه هاي حیات 
وحش ایران در دشت سوتاو حمامیان در بوکان )آذربایجان 
غربي( و بخش هایي از شمال کردســتان 16 فرد بود. پس 
از اقدامات حفاظتــي که در این زمینه با همــکاري مردم و 
کشــاورزان انجام شــد، جمعیت این گونه 25 تا 30 درصد 

افزایش یافته  است. پروژه حفاظت مشارکتی توانسته است در 
هر فصل جوجه آوري با مشارکت کشاورزان، بیشتر از 5 هکتار 
از زمین هاي کشاورزي را براي بقاي جوجه میش مرغ هایي 

که در میان گندمزارها زندگي مي کنند امن کند.
همچنین فرهنگ ســازي و ترویج صنایع دســتي و اطلاع 
رساني در شهر ، فروشــگاه ها و مدارس انجام و باعث آگاهي 
مردم وجوامع محلي از اهمیت حفاظت از این پرنده شــده 
است. علیرضا شــهرداری، فعال محیط زیست هم به عنوان 
آموزشــگر به مدارس آمد. او هم در فاز عملی و هم تئوری با 
بچه های پایه های مختلف کار کــرد و بازی ها و اردوهایی در 
این زمینه برگزار شد . »انجمن ژین بانان بوکان« هم تن پوش 
میش مرغ تهیه کرده بودند و این تن پوش به مدارس برده شد 
و استقبال بسیار زیادی از آنها شد. همچنین کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان، کتابی به نام »پرنده بی لانه« درباره 
میش مرغ منتشر کرد و این کتاب را هم با هماهنگی به منطقه 

بردیم و مورد استفاده قرار گرفت. 
از دیگر اقدامات حفاظتي، مدیریت جمعیت طعمه خوارانی 
مثل سگ هاست که توسط محیط زیست بوکان، زنده گیری 
آنها و خروج این ســگ ها از منطقه در جریان اســت. اما 
موضوع اصلی، ادامــه فرایند آموزش و جلب مشــارکت 
کشــاورزان در حفاظت از میش مرغ است. در این ارتباط 
خرید گندم زمین هایي که گزارش جوجه آوری میش مرغ 
داشت در محدوده خارج پناهگاه انجام پذیرفت. همچنین 
بیش از 50 کشــاورز و کمباین دار و نزدیک به 20دامدار 
در فصل جوجه آوری آموزش چهره بــه چهره دیدند و از 

کشاورزان خواستیم بخشی از گندم را درو نکنند و برای 
بقای جوجه ها باقی بگذارند. اردیبهشــت تا پایان تیر ماه 
فصل جوجه آوری اســت و فصل دروی گنــدم هم اوایل 
تیرماه اســت و در این زمان اغلب جوجه ها قابلیت پرواز 
کردن ندارند؛ در نتیجه بخشی از گندم ها نباید درو شوند. 
کشــاورزان 30 تا 40 قطعه زمین بــرای میش مرغ اهدا 
کردند و »چیرگه وانان« یا حافظان میش مرغ هم در این 

زمینه حضور و همکاری گسترده ای داشته اند.
متأسفانه در سطح اســتان بعد از تغییر مدیریت با مشکلات 
گســترده ای روبــه رو شــدیم. در خــود ســازمان حفاظت 
محیط زیســت حمایت هــا خــوب اســت، امــا در اداره کل 
محیط زیســت آذربایجان غربی به ناگهان با تغییــر رفتار و با 
برخورد قهری روبه رو شدیم. از ابتدای سال که این برخوردها 
جدی شد، موارد را به حسن اکبری، معاون محیط زیست طبیعی 
و غلامرضا ابدالی، مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش 
منتقل کردیم. آقای اکبری نامه زد که با ما همکاری شود، اما 
به آن نامه هم از ســوی استان پاسخی داده نشــد. ما گفتیم 
سالن پاســگاه محیط زیســت بوکان را تجهیز می کنیم تا اگر 
کسی می خواهد میش مرغ را ببیند، ابتدا به آنجا بیاید، فیلمی 

برایش گذاشته شود و محیط بانان درباره 
این گونه توضیح دهند. از این مورد 

هم استقبالی نشــد و اینک هم 
با وجــود پیگیری های متعدد 
برای همکاری، به مکاتبات ما 

همچنان پاسخی ندادند.

  میش مرغ  چگونه از خطر انقراض گریخت؟

سگ های 
گله

آتش سوزی 
مزارع 

تکه تکه 
شدن 

زیستگاه

جمع آوری 
گیاهان 
دارویی

طعمه 
خواران 
طبیعی

چرا و تردد 
دام

توسعه 
طرح های 

آبیاری

شکار 
غیرقانونی

برخورد با خطوط 
انتقال نیرو

مشکلات 
ژنتیکی

تغییرات ناگهانی آب و هوا

دوزیستانحشراتدانه غلاتساقه گیاهان

هفته 1

تعداد 
تخم 2 تا 3عدد

زمان

سن بلوغ

اوایل 
بهار

نر

اواخر 
زمستان

رقص میش مرغماده بالغ

40نر بالغ پرهای 
سبیل مانندی 
متشکل از 
موپرهای سفید 
در دو طرف 
منقار

جنوب استان آذربایجان غربی و 
شمال استان کردستان

دشت های وسیع مزارع گندم 
بدون درخت

پناهگاه حیات وحش سوتاو حمامیان 
مهمترین زیستگاه میش مرغ

ماده
4 تا25 تا3

هفته 2 هفته 3 هفته 4

جوندگانخزندگان

1 متر

1.8 متر

2.5 متر 1 متر 70تا80 سانتی متر

فاصله 
2سربال

جوانه های 
مرتعی و یونجه

رژیم 
گیاهخواری

رژیم  گوشت خواری

کشاورزی 
مکانیزه

مسمومیت 
با سموم 
کشاورزی

برداشت 
تخم توسط 
افراد ناآگاه

تغییر الگوی 
کشت 

زمستان های 
سخت

احداث بزرگراه ها

تغذیه

هزار100

8
هزار
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چند روایت معتبر پشت پرده جنایات
کتابهایجناییومعماییپرفروش،چرخهایصنعتنشرکشوررارواننگهداشتهاند

 انتشار 2مجموعه شعر تازه
در بازار کتاب ایران

کتابهای»آنیکنفرتوباش«و»مرگسالی«2مجموعه
شعرتازهچاپشدهازسویانتشاراتسورهمهر،روانهبازار
کتابشــدند.کتاب»آنیکنفرتوباش«اثــریازراهله
معماریان،شامل31اثراستکه26عنوانآندرقالبغزل
و5اثردرسایرقالبهاسرودهشدهاستکهمضامیناشعار
بیشترعاشقانه،اجتماعیومذهبیاست.کتاب،سرودههای
شاعرراازسال96تا99دربرمیگیرد.ازمعماریانپیشاز
اینکتابشعر»خاطراول«درســورهمهربهچاپرسیده
است.دنبالکنندگانحرفهایشعروادبیاتوعموممردماز

مخاطباناصلیکتابخواهندبود.

دربخشیازکتابمی خوانیم:
باری...همینکهنامتورامیبرمبساست
نازتورابهقیمتجانمیخرمبساست

میدانمایعقاب!توبامننمیپری
گاهیکهدرهوایپرتمیپرمبساست

هرگزنخواستمقفستازهاتشوم
سلولیازتونیزبهدستآورمبساست...

کتاب»آنیکنفرتوباش«بههمتمرکزآفرینشهایادبی
استانسمناندر71صفحهتهیهشــدهوباقیمت75هزار

توماندربازارنشردردسترسعموماست.
همچنینکتاب»مرگســالی«بــهقلملیلاحســیننیا
مجموعهایازغزلهایعاشــقانهاســتکهاغلبحاصل
سرودههایشاعردرسالهایهمهگیریکروناستکهبهیک
دفترشعرتبدیلشدهاست.حسیننیاپیشازاینبااثریبه
نام»مراصداکردی؟«نامزدجایزهملیقلمزرینوبرگزیده

کتابسالاستانآذربایجانشرقیشدهبود.
یکیازبخشهایجذابکتابکهناماثرنیزازآنوامگرفته

شدهاینچنینسرودهشدهاست:
کجایقلبخودپنهانکنمآشفتهحالیرا
 توبهترمیشناسی،بهترازمناینحوالیرا
 نگاهخانهبرابریستپنهانکنجچشمانم
 کهاینبارانبرویاندمگرگلهایقالیرا

کلیدنوبهارانرااگرباخودنمیبردی 
 بهپایانمیرساندمعاقبتاینمرگسالیرا

کتاب»مرگسالی«در83صفحهوباقیمت75هزارتومان
راهیبازارکتابایرانشدهاست.

بازارکتاب

رسالت شاعران آیینی
رضا اسماعیلی، شاعر و پژوهشگر ادبی:  امروز رسالت ما به عنوان شاعران آیینی این است که همچون دعبل، 
کمیت و فرزدق به افق های جامع تری از حوزه دین و معرفت بنگریم و به تبیین سیره عملی خاندان رسالت 

بپردازیم. شعر آیینی باید آیینه تمام نمای معارف   قرآنی و حقایق انسان ساز توحیدی باشد.

کنگره جهانی فلسفه برگزار می شود
غلامرضا اعوانی، رئیس انجمن حکمت و فلسفه ایران:  هر 5 سال یک بار کنگره جهانی فلسفه برگزار می شود و قرار 
است بیست وچهارمین دوره آن ســال ۲۰۲۴ در کشور ایتالیا برگزار شــود. این کنگره ١١٠بخش دارد و در هر بخش 

٢٠ تا ۳۰جلسه با سخنرانی 8نفر برگزار می شود. پیش تر در این کنگره از کشور چین ٨هزار مقاله خوانده شد.

نشر

کتابورسانه

 انتصاب دبیر بیست ویکمین
دوره جشنواره کتاب و رسانه 

علیرمضانــی،مدیرعاملخانهکتــابوادبیاتایرانطی
حکمیســیاوشصلواتیانرابهعنواندبیربیستویکمین
دورهجشنوارهکتابورسانهمنصوبکرد.درحکمانتصاب
ســیاوشصلواتیانآمدهاســت:»باعنایتبهمراتبتعهد،
توانمندیوســوابقعلمیودانشــگاهیمرتبطجنابعالی
بهموجباینحکمبهعنــواندبیربیســتویکمیندوره
»جشنوارهکتابورسانه«منصوبمیشوید.انتظارمیرود
بابهرهمندیازنظرمتفکرانعرصهرســانه،هماندیشیبا
فعالاناینعرصه،تجارببرگزاریادوارپیشــین،بهویژه
دستاوردهایدورهگذشتهوهمچنیناستفادهازایدههاینو،
شاهدتحولوارتقایکیفیاینرویدادوجریانسازیبیشتر
آندرحوزههایمرتبطباشیم.«سیاوشصلواتیان،دبیری
جشنوارهکتابورسانهدردورهبیســتمراکهبابازطراحی
گستردهرویکردهاوساختارهمراهبود،برعهدهداشتهاست.

آغاز توزیع کاغذ ایرانی دیبای شوشتر 
کاغذایرانیدیبایشوشــتردراختیارناشرانمتقاضیقرار
میگیرد.براســاساطلاعاتمندرجدرپایگاهاطلاعرسانی
صنایعخمیروکاغذدیبایشوشــتر،ایــنمجموعهیکی
ازمعدودتولیدکنندگانکاغــذ1۰۰درصدطبیعیوقابل
بازگشتبهطبیعتدردنیاستکهمحصولاتیمانندکاغذ
ســفید،کاغذکرافت،کاغذچاپوتحریروخمیرکاغذرا
بهبازارهایداخلیوخارجیعرضــهمیکند.اینکارخانه
محصولکاغذخودرابااستفادهازالیافنیشکر)باگاس(و
بدوننیازبهقطعدرختانتولیــدمیکندوازایننظریکی
ازپیشگامانصنعتدوستدارمحیطزیستدرجهاناست.
ناشــرانمتقاضیدریافتاینکاغذمیتواننــدبامراجعه
بهســامانهتوزیعکاغذبهنشــانی paperds.ir دربخش
پیشثبتنامکاغذایرانی،باانتخابگزینهدیبایشوشتر،

درخواستخودراثبتکنند.

2حــوزه »فرهنگ« و »اقتصــاد« ارتباط 
تنگاتنگی با هم دارنــد و به نوعی هر دو 
وامدار دیگری هســتند تا رشد و توسعه 

در سویه های مختلف این دو حوزه تحقق 
یابد. از این منظر، بازار کتاب ایران بخشی 
از گردش مالی خــود را مدیون کتاب هایی 
است که همواره مخاطبان خاص و در عین 
حال پروپاقرصی دارنــد؛ مانند کتاب های 
جنایی و معمایی که تقریبا در همه فصول 

سال، مشــتریان نســبتاً ثابتی دارند و 
کتاب های چاپ شــده در این بخش اغلب 
جزو آثار پرفروش محســوب می شوند و 
کمک شــایانی به چرخه صنعت نشر در 
کشــور می کنند؛ نکته قابل تأمل که در 
شرایط کنونی بازار نشــر ایران از زوایای 

مختلف قابل توجه اســت. برای اینکه با 
نمونه های موفــق و پرمخاطب آثار جنایی 
و معمایی در بازار کتاب ایران آشنا شویم، 
عناویــن و تعداد چاپ هــای 12عنوان از 
 کتاب های پرفــروش در این روزها را با هم 

مرور می کنیم:

علی الله سلیمیگزارش
روزنامهنگار

کتاب »جنایت و مکافات« اثر فئودور داستایفســکی، نویسنده 
نامدار روس   جزو کتاب های جنایی پرمخاطب در بازار کتاب ایران 
است که 14ناشر  ایران با 14مترجم جداگانه سراغ این کتاب رفته اند 
و مجموع کتاب های منتشر شده بیش از 80بار در بازار کتاب ایران 
تجدیدچاپ شده اند. این کتاب سرگذشت راسکولینکوف، مردی 
مستأصل و بی چیز است که تنها در زاغه های شهر سن پترزبورگ 
می چرخد و در ذهنش، خود را ورای قوانین جامعه تصور می کند، اما 
زمانی که راسکولینکوف مرتکب قتلی می شود، فقط رنج و عذاب، 

برایش باقی می ماند.

جنایت و مکافات 

کتاب »دختری در قطار« اثــر پائولا هاوکینز،  نویســنده بریتانیایی و 
فارغ التحصیل رشته های فلسفه و علوم سیاسی ، از آثار پرمخاطب در بازار 
کتاب ایران است که تا به حال 8ناشر ایرانی با 8مترجم جداگانه سراغ این 
داستان جنایی و معمایی رفته و آن را منتشر کرده اند و تا به امروز بیش از 
100بار هم در بازار کتاب ایران تجدیدچاپ شده است. این اثر، رمانی  است 
مملو از خون و جنون؛ داستان عشق و خیانت؛ کتابی که با دستمایه قرار 
دادن روایتی پرتنش، به تشریح وضعیت دشوار و پیچیده  انسان  در جامعه  
مدرن می پردازد. سرگذشت شخصیتی به نام ریچل که هر روز و هر شب 

سوار قطاری با مقصدی ثابت شده و ناخودآگاه درگیر حوادثی می شود...

دختری در قطار

خوانندگان کتاب های جنایی و معمایی از کتاب »اســتخوان های 
دوست داشــتنی« اثر آلیس سبالد هم اســتقبال خوبی کرده اند و 
2ترجمه این اثر در مجموع 15بار تجدیدچاپ شــده است. کتاب 
»اســتخوان های دوست داشتنی« نوشته آلیس ســبالد، داستان 
دختری اســت که یک بیمار روانی کودک آزار او را به قتل رسانده و 
اکنون داستان خود را از جهان ابدی تعریف می کند. سوزی زندگی ای 
را که بدون او جریان دارد، نظاره می کند؛ دوستان هم مدرسه ای اش 
شایعاتی درمورد ناپدید شدن او می گویند، خانواده اش امیدوارند که 

او پیدا شود و قاتلش سعی می کند ردش را محو کند.

استخوان های 
دوست داشتنی 

آثار داســتانی آگاتا کریســتی، نویسنده مشــهور انگلیسی و خالق 
داستان های جنایی و ادبیات کارآگاهی که کتاب هایش بیشترین ترجمه 
را به زبان های مختلف دنیا داشته  اســت، در بازار کتاب ایران هم جزو 
پرفروش ها محسوب می شود و اغلب کتاب های این نویسنده جنایی نویس 
در ردیف کتاب های پرمخاطب قــرار می گیرد. یکی از این کتاب ها »قتل 
در قطار سریع السیر شرق« با ترجمه محمد گذرآبادی است که از سوی 
انتشــارات هرمس منتشــر و تا به امروز 16بار تجدیدچاپ شده است. 
ماجراهای این داســتان در داخل قطار در حال حرکت اتفاق می افتد؛ به 
کارآگاه خصوصی، هرکول پوآرو خبر می دهند که راشت به قتل رسیده و 

قاتل هنوز سوار قطار است. ...

قتل در قطار 
سریع السیر شرق

انواع آثار جنایی و معمایی در بازار کتاب ایــران مخاطبان خاص و البته 
پرشماری دارند که یکی از آنها، کتابی با عنوان »زنی پشت پنجره« اثر ای 
جی فین، نویسنده آمریکایی است که نامزد دریافت جایزه بهترین کتاب 
معمایی گودریدز شده و در ردیف کتاب های پرفروش نیویورک تایمز هم 
قرار گرفته است. موفقیت های اولیه این کتاب باعث کنجکاوی و ترغیب 
ناشران و مترجمان ایرانی هم شده و 7ناشــر با 7مترجم جداگانه سراغ 
این کتاب رفته اند و مجموع کتاب ها بیش از 20بــار در بازار کتاب ایران 
تجدیدچاپ شده اند. این داستان سرگذشت شخصیتی به نام »آنا فاکس« 
است که تنها زندگی می کند. یک شب هنگام نگاه کردن به بیرون از پنجره 

خانه اش، چیزی را می بیند که نباید می دید. 

زنی پشت پنجره

یکی از کتاب های معمایــی و جنایی پرمخاطب در بــازار کتاب ایران، 
رمان»بیمار خاموش« اثر الکس میخائلیدس است که 8مترجم با 8ناشر 

جداگانه سراغ آن رفته اند و مجموع کتاب ها 25بار تجدیدچاپ شده اند. 

بیمار خاموش

متنکاملرادر
همشهریآنلاینبااسکن

اینکیوآرکدبخوانید.
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داغ ترین تابستان تاریخ؛ انسان علیه انسان
ناسا با محاسبات دقیقی که انجام داده، تابستان2023 را به عنوان گرم ترین تابستان و عامل آن را انسان اعلام کرده است

عمادالدین قاسمی پناهدانش
روزنامه نگار

 فعالیت پلتفرم های خارجی 
به شرط تمکین

مهدی باقری، عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در کارگروه 
تعیین مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای در پاســخ به این 
پرسش که محدودیت های اعمال شده در دسترسی به برخی 
شبکه های اجتماعی تا چه زمانی ادامه دارد؟ گفت: »  دلیلی 
که باعث شده محدودیت ایجاد شود، همچنان برقرار است. 
بنابراین تا زمانی که  نبینیم   طرف مقابل به قانون جمهوری 
اســلامی ایران تمکین می کند، نمی توانیم اجــازه کار به او 
دهیم.«به گزارش ایسنا، باقری همچنین اعلام کرد در حوزه 
فعالیت استارت آپ ها و پلتفرم های فضای مجازی نیز قطعاً با 
هر پلتفرم و کسب وکاری که بخواهد به نوعی رفتار کند که 
برای سایر کسب وکارهای این فضا، ناامنی ایجاد و کسب وکار 
آنها را خراب کند، برخورد خواهد شــد. اما به هیچ عنوان از 
سوی دولت و مجلس و حاکمیت آزاری متوجه پلتفرم هایی 
که به صورت قانونی مشغول فعالیت هستند، نخواهد شد.او 
همچنین در مورد درخواســت برخی افراد مبنی بر ســلب 
صلاحیــت برخی پلتفرم هــای فضای مجــازی و واگذاری 
مدیریت آنها اظهار کرد: »اولاً که این حرف را درک نمی کنم. 
براساس چه قانونی این حرف مطرح شده است؟ این موضوع 
از ســمت کدام دســتگاه حاکمیتی نظیر مراجع قضایی یا 
تصمیم گیری در نظام مطرح شده و مورد رسیدگی قرار گرفته 
است؟ قطعاً مباحث مطرح شده در این زمینه، مطابق با نظر 
شخصی گوینده آن بیان شده است.«این نماینده مجلس با 
بیان اینکه »خیلی فاجعه بار است که ما ایرانی را تنبیه کنیم 
و به خارجی بگوییم که شما آزاد هستید«، ادامه داد: این ظلم 
فاحش به فعال حوزه فضای مجازی ایرانی است که او باید به 
قوانین تکمین کند و اگر بخواهد اندکی از این چارچوب خارج 
شــود، قانونگذار و مجری قانون بلافاصله یقه او را می گیرند، 
اما یک مجموعه خارجی آزاد، یله و رها فعالیت کند و از هیچ 

قانونی هم تمکین نکند.
باقری در پایــان گفــت: »برطرف شــدن محدودیت های 
اعمال شده در دسترســی به برخی شــبکه های اجتماعی، 
به خود این شبکه ها بســتگی دارد. هر زمان که قانون ایران 
را رعایت کنند، محدودیت ها برطرف می شــود. خواسته ما 
اجرای قانون است و همانطور که نمی توانیم اجازه دهیم یک 
شــهروند ایرانی قانون را زیر پا بگذارد، برای خارجی ها نیز 

همین شرایط حاکم است.« 

سخت افزاراینترنت

حمل و نقل

پزشکی

پزشکی

 تلاش اپل برای رضایت نهاد
 نظارتی فرانسه 

اپل مشغول آماده سازی  یک آپدیت نرم افزاری برای برطرف 
کردن نگرانی های مربوط به سری آیفون ۱2 است.

به گزارش انگجت، هفته گذشته رگولاتور فرانسوی اعلام کرده 
که تشعشعات این دستگاه فراتر از سطح تعیین شده است.این 
کشور پس از توصیه رگولاتور تشعشعات خود)ANFR( فروش 
آیفون ۱2 را متوقف کرد اما شرکت آمریکایی این اتهامات را رد 
کرد و به نظر می رسد تقصیر را به گردن پروتکل های تست فرانسه 
می اندازد.برای همین منظور اپل اعلام کرده؛ میزان تشعشعات 
دستگاه، یک نگرانی ایمنی به حساب نمی آید و همچنین چند 
ســازمان بین المللی آن را تأیید کرده اند.آپدیــت نرم افزاری 
 فقط ســطح تشعشــعات را اصلاح نمی کند؛ زیرا این یک ایراد 
سخت افزاری است اما پروتکل رگولاتورهای فرانسوی را رعایت 
می کند.بنابراین به نظر می رسد اپل تصور می کند که وصله نرم 
افزاری به اندازه ای کارآمد است که به ســری آیفون ۱2 اجازه 
می دهد تا تست های تشعشــعات آتی را پشت سر بگذارد.البته 
فرانسه در سال2020 قوانین خود را تغییر داد. این کشور هنگام 
تست سطح تشعشعات و میزان انرژی فرکانس رادیویی جذب 
شده توسط بدن در نتیجه استفاده از تجهیزاتی خاص، ملاحظاتی 
درباره اعضای بدن که از قلب دورتر هستند مانند دست ها را به 

قوانین خود افزوده است.
در تســت اخیر تشعشعات این کشــور، رگولاتورها متوجه 
شــدند هنگامی که آیفون های ســری ۱2 در دست کاربر 
قرار می گیرند، اشعه های ساطع شــده از سری آیفون ۱2 
که جذب بدن می شوند بالاتر از سطح تعیین شده، هستند. 
این درحالی اســت که تست میزان تشعشــعات هنگام در 

نظرگرفتن سر و بدن، نتیجه رضایت بخشی داشته است.

رونمایی از تاکسی خودران با 
امکاناتی برای معلولان 

کروز، یکی از شرکت های تابع جنرال موتورز، یک روبوتاکسی 
با قابلیت دسترسی به ویلچر  رونمایی کرده است.

بر این اساس جنرال موتورز می گوید:  : از سال آینده، مسافران 
کم توان جسمی می توانند از آن اســتفاده کنند.به گزارش 
ورج، رونمایی از این روبوتاکسی، گامی بزرگ در جهت تحقق 
رویای افراد دارای اختلالات بینایی، شنوایی و حرکتی است؛ 
افرادی که مدت ها امیدوار بودند تا وســایل نقلیه خودران، 
راه جدیدی برای رفت وآمد آنها باز کند. این وســیله نقلیه 
نسخه ای از خودروهای Origin بدون راننده و در اندازه سایز 
شاتل کروز اســت که فاقد کنترل کننده های سنتی مانند 
فرمان و پدال هستند. این وسیله به گونه ای تغییر یافته تا یک 
رمپ جمع شونده و همچنین فضای داخلی و گیره های کف 
 برای کاربران ویلچر اضافه شــود. این وسیله نقلیه محصول

3 سال تحقیق، توسعه و آزمایش کروز و شرکت های دخیل 
در ساخت آن است. به گفته این شــرکت، این وسیله نقلیه 
به گونه ای طراحی شده است که می تواند افراد سوار بر ویلچر 

را از یک لبه ۱0 سانتی متری سوار و پیاده کند.  کاهش ۴۱ درصدی احتمال مرگ
با واکسن جدید سرطان ریه 

یک شرکت بیوتکنولوژی فرانسوی اعلام کرده واکسن سرطان 
این شــرکت در آزمایش ها تا 4۱درصد به کاهش ریســک 
مرگ ومیر بر اثر برخی از انواع سرطان ریه کمک کرده است. 
ســرطان ریه که عامل اصلی آن مصرف دخانیات شــناخته 
می شــود در اروپا و آمریکا بالاترین نــرخ مرگ ومیر در انواع 

سرطان ها را دارد.
Ose Immu� از شرکت Tedopiبه گزارش یورونیوز، واکسن 

notherapeutics در کاهش ریسک مرگ در بیماران مبتلا 
به بعضی از انواع سرطان ریه مؤثر بوده است. این واکسن اخیراً 
فاز سوم کارآزمایی های بالینی را پشت سر گذاشته و توانسته 
است 4۱درصد ریسک مرگ بر اثر این سرطان را کاهش دهد.

واکسن Tedopi در آزمایش ها روی بیماران مبتلا به سرطان 
ریه سلول غیرکوچک )NSCLC( پیشــرفته آزمایش شده 
است که رایج ترین نوع این سرطان محسوب می شود. معمولاً 
شیمی درمانی و پرتودرمانی این سرطان را درمان نمی کنند.

در آزمایش بالینی این واکسن، 2۱9بیمار از 9کشور اروپایی 
و آمریکا شــرکت کردند که همگی در برابر ســایر درمان ها 
مقاوم بودند. از این میان، ۱39نفر واکسن Tedopi و 80نفر 
شیمی درمانی دریافت کردند. نتیجه این بود که گروه اول نسبت 
به کسانی که شیمی درمانی شده بودند، نرخ بقای بسیار بالاتر 

و کیفیت زندگی بهتری داشتند.
واکسن ساخت شرکت Ose Immunotherapeutics در 
این آزمایش به عنوان سومین درمان برای بیماران استفاده شد. 
این یعنی بیماران از قبل 2 درمان دیگر دریافت کرده بودند. 
این واکسن ظاهراً روی افراد دارای ژن HLA�A2مؤثر است که 

در حدود نیمی از افراد وجود دارد.
واکســن Tedopi در ابتدا هر 3 هفته یک بار، سپس به مدت 
یک سال هر 8 هفته یک بار و درنهایت هر ۱2هفته یک بار تزریق 
شد. گفتنی است که این واکسن نه برای پیشگیری، بلکه برای 
 Ose درمان سرطان ریه استفاده می شود.قیمت سهام شرکت
Immunotherapeutics یک روز پس از انتشار این نتایج، 

حدود 60درصد در بازار بورس پاریس رشد کرد.

 شناسایی باقیمانده پلاستیک 
در بدن ۹۰ درصد اروپایی ها 

انجام تحقیقاتی جدید در اتحادیه اروپا نشــان می دهد که 
تقریباً در بدن 90 درصد اروپایی ها، یک ماده شیمیایی با نام 
»بیســفنول ای« )Bisphenol A یا BPA( وجود دارد که 

باعث اختلال هورمونی می شود.
 آژانس محیط زیســت اروپا )EEA( که این تحقیق را 
انجام داه، در بیانیه خود هشــدار داده است که از  این 
ماده که در ســاخت بطری های پلاســتیکی استفاده 
 می شود، می تواند برای بدن انسان ها خطراتی را به همراه

داشته باشد.
به گزارش ســاینس الرت، EEA در تحقیقات جدید خود 
میزان ماده شیمیایی Bisphenol A موجود در بدن افراد 
اروپایی را اندازه گیری کرده اســت. بر اساس این پژوهش، 
در ادرار 92درصد از شرکت کنندگان بزرگسال ۱۱کشور 

اروپایی بیسفنول ای )BPA( وجود داشته است.
در ایــن تحقیق میــزان بیســفنول A ،S و F موجود در 
ادرار 2756شــرکت کننده از ۱۱کشــور اروپایی ازجمله 
کرواسی، آلمان، فرانسه، لهستان و سوئیس بین سال های 
20۱4تا 2020اندازه گیری شده است. به گفته دانشمندان، 
شــرکت کنندگان سوئیســی پایین ترین ســطوح از این 
ماده شیمیایی را داشــته اند و از آن سو، در بدن صددرصد 
شرکت کنندگان فرانســوی، لوکزامبورگی و پرتغالی این 

ماده شناسایی شده است.
با چنین نتایجی، دانشمندان در گزارش خود اعلام کرده اند 
که وجود این ماده بــا برخی اختــلالات هورمونی مانند 

سرطان سینه و ناباروری مرتبط بوده است.

»مرکز ملی گرافن« راه اندازی می شود
حسن زمانیان، رئیس ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران با بیان اینکه »مرکز ملی گرافن« برای بهره گیری 
از کاربردهای متنوع این ماده راه اندازی می شود، گفت: در این مرکز ملی برنامه هایی ازجمله تولید گرافن و تکمیل 
روش های استحصال آن پیگیری می شود. در 15سال گذشته گرافن در مراکز علمی جهان، مورد توجه قرار گرفته است.

افزوده شدن ۲۰ترابیت بر ثانیه به ظرفیت شبکه انتقال کشور
با انعقاد قراردادی به ارزش ۷۰۰۰میلیارد ریال که بزرگ ترین قرارداد بومی سازی شرکت ارتباطات زیرساخت 
و وزارت ارتباطات محسوب می شود، قرار است ۲۰ترابیت بر ثانیه به ظرفیت شبکه انتقال کشور اضافه شود. 

به این ترتیب کشور برای تبدیل شدن به »هاب« منطقه ای ترانزیت دیتا آمادگی دارد.

 تابستان تاریخی
گزارش ها حاکی است که ماه های ژوئن، ژوئیه 
و آگوســت مجموعا 0.23درجه سانتی گراد 
گرم تر از هــر تابســتان دیگــر و ۱.2درجه 
ســانتی گراد گرم تر از میانگین تابستان بین 
ســال های ۱95۱ و ۱980 بــود. آگوســت 
هم که به تنهایــی ۱.2درجه ســانتی گراد از 
میانگین تابســتان گرم تر بوده است. ژوئن تا 
آگوست به عنوان »تابســتان هواشناسی« در 

نیم کره شمالی درنظر گرفته می شود.
 

پیامدهای ویرانگر
اما دمــای بی ســابقه تابســتان2023 فقط 
مجموعه ای از اعداد نیســت. آنها پیامدهای 
وحشتناکی در دنیای واقعی به همراه خواهند 
داشت.بیل نلسون، مدیر ناســا می گوید: »از 
دمای بســیار بالا در آریزونا و سراســر کشور 
گرفته تا آتش ســوزی های جنگلی در سراسر 
کانادا و سیل شــدید در اروپا و آسیا، زندگی 
و معیشــت مردم را در سراســر جهان تهدید 
می کنــد. تأثیــرات تغییــرات آب و هوایی 
تهدیدی برای ســیاره ما و نســل های آینده 
است؛ تهدیدهایی که ناسا تلاش می کند با آن 

مقابله   کند.«
 

چگونگی دستیابی به داده ها
ناسا اطلاعات داده های دمایی خود را که به نام 
GISTEMP شناخته می شود، از داده های 
دمای هوای ســطح زمین که به وسیله ده ها 
هزار ایستگاه هواشناسی ثبت شده، به دست 
می آورد.این ســازمان همچنیــن داده های 
دمای سطح دریا را از طریق ابزارهایی که روی 
کشتی ها و شناورها نصب می شود، گردآوری 

می کند.
این داده های خام با اســتفاده از روش هایی 
تجزیه و تحلیل می شــوند که فاصله های 
مختلف ایستگاه های سراسر جهان و اثرات 

گرمایش شــهری را که می تواند محاسبات 
را تغییر دهد، درنظــر می گیرند.این تجزیه و 
تحلیل، ناهنجاری های دمــا را به جای دمای 
مطلق محاســبه می کند. یک ناهنجاری دما 
نشــان می دهد که دما چقدر از میانگین پایه 

۱95۱ تا ۱980 فاصله داشته است.
 

نقش ال نینو
جــاش ویلیــس، دانشــمند آب و هــوا و 
اقیانوس شناس در آزمایشــگاه پیشران جت 
ناســا در کالیفرنیای جنوبی می گوید: »دمای 
فوق العاده بالای ســطح دریا که بخشی از آن 
به دلیل بازگشت ال نینو ایجاد می شود، تا حد 
زیادی عامل گرمای بی ســابقه تابستان بوده 
است.«ال نینو یک پدیده آب و هوایی طبیعی 
است که با دمای گرم تر از دمای معمولی سطح 
دریا)و بالاتر از ســطح دریا( در مرکز و شــرق 

اقیانوس آرام استوایی ایجاد می شود.
تابســتان 2023 که اکنون رکورددار شده، به 
معنی ادامه روند بلندمدت گرم شــدن آب و 
هواست. مشــاهدات و تحلیل های علمی که 
طی دهه ها توسط ناسا، اداره ملی اقیانوسی و 

جوی)NOAA( و سایر مؤسسات بین المللی 
انجام شده، نشــان داده  اســت که این 
گرمایش عمدتا ناشی از انتشار گازهای 
گلخانه ای به واســطه فعالیت انســان 
بوده اســت. در عین حال، رویدادهای 
طبیعی ال نینو در اقیانوس آرام گرمای 
بیشتری را به جو جهانی پمپاژ می کنند 
و اغلب با گرم ترین سال های ثبت شده 

مرتبط است.
ویلیس و دانشــمندان دیگــر انتظار دارند 

بیشترین تأثیرات ال نینو را در فوریه، مارس و 

آوریل 2024 ببینند. ال نینو با تضعیف بادهای 
شرقی و حرکت آب گرم از غرب اقیانوس آرام به 
سمت سواحل غربی قاره آمریکا مرتبط است. 
این پدیده می تواند اثرات گســترده ای داشته 
باشد. به طور غالب می تواند شرایط خنک تر و 
مرطوب تر را برای جنوب غربی ایالات متحده 
و خشکسالی را برای کشورهای غرب اقیانوس 

آرام مانند اندونزی و استرالیا به همراه آورد.
 

نتایج ترسناک یک تحقیق
چندی پیش محققان دانشگاه های میشیگان 
و آریزونــا بــا اســتفاده از پیشــرفته ترین 
روش هــا، موفــق بــه شبیه ســازی دوره 

»ائوسن« شدند. این دوره به دلیل انتشار گاز 
دی اکســید کربن، می تواند شــباهت تقریبا 
متناســبی با آب و هوای آینده زمین داشته 

باشد.
 Science نتایج ایــن تحقیق که در نشــریه
Advances منتشر شده است، نشان می دهد 
که با افزایش سطح دی اکســیدکربن، میزان 
گرم شدن زمین به طرز چشــمگیری افزایش 
یافته اســت. محققان، این گرم شــدن را به 
»افزایش حساســیت« کره زمیــن با گازهای 
گلخانه ای مرتبط می دانند.جیانگ ژو، محقق 
ارشد دانشگاه میشیگان در این باره می گوید: 
»ما وقتی دیدیــم که حساســیت آب وهوا با 
افزایش سطح دی اکسیدکربن، بالاتر می رود، 
واقعا شگفت زده شدیم. این یک یافته فوق العاده 
ترسناک است، چون نشان می دهد که پاسخ 
دما به افزایش دی اکسیدکربن در آینده 
ممکن است از پاسخ به همان افزایش 
دی اکســیدکربنی که اکنون وجود 
دارد، وسیع تر باشــد. به طور حتم 
باید گفت که این خبر خوبی برای 

ما نیست.«
 

ناسا اعلام کرده که تابستان 2۰23 گرم ترین 
تابســتان تاریخ زمین از سال ۱88۰ تاکنون 
بوده اســت. این گرما در بسیاری از مناطق 
جهان ازجمله آمریکای شمالی، اروپا و آسیا 
احساس شد. اما آنچه باعث این گرما شده، 
عامل انســانی دارد و نتیجه سبک زندگی 
و دخالت هایی اســت که انسان در طبیعت 
اعمال کرده است؛ ساخت کارخانه ها، کاهش 
سطح آب دریاها ، استفاده از مواد شیمیایی 
و الکترونیکی، تغییر مسیرهای آبی، انتشار 
گازهای گلخانه ای و بسیاری موارد دیگر به 
پدیده هایی مانند ال نینو دامن زده اســت. 
حالا این رفتارهای انسانی باعث شده تا زمین 
برای زندگی ساکنان دشوارتر از قبل باشد. 
ناسا در بیانیه ای که منتشــر کرده، نوشته 
57 میلیون نفر در جنوب و جنوب غربی آمریکا 
شدیدترین موج گرما را تجربه کرده اند. این 
سازمان همچنین هوای  ماه آگوست )۱۰مرداد 
تا ۹شهریور( را ۱.2درجه سانتی گراد گرم تر از 

متوسط تابستان اعلام کرده است. 

 اثر مستقیم
 بر دمای بدن

متأســفانه، تغییــرات آب و هوایــی در حال 
وقوع است. گاوین اشمیت، دانشمند آب و 
هوا و مدیر GISS، می گوید: »چیزهایی که 
ما گفتیم تحقق خواهند یافت، کما اینکه 
اکنــون در حــال تحقــق هســتند. اگر ما 
بــه انتشــار دی اكســیدكربن و ســایر 
گازهای گلخانه ای در اتمســفر زمین 
ادامه دهیــم، بدتر از ایــن هم خواهد 
شــد.«امواج گرمایی که اکنون تجربه 
می کنیم، طولانی ترین و داغ ترین امواج 
هستند. جو زمین همچنین می تواند آب 
بیشــتری در خــود نگــه دارد  و وقتی گــرم و 
مرطوب باشد، تنظیم دما  برای بدن انسان 

سخت تر می شود. 

آزمایشــی که در مریخ انجام شده نشــان داد که استخراج 
اکسیژن قابل تنفس از جو نازک این سیاره امکان پذیر است. 
به گزارش ساینس الرت، مدت هاست که بحث تولید اکسیژن 
در سیاره سرخ مطرح شده است، چراکه برای فرستادن انسان 
به آنجا، نیاز است که اکســیژن مورد نیاز در همان مریخ و با 

استفاده از هوای این سیاره تولید شود. 
ناســا از خانه کوچک خود در شــکم مریخ نورد اســتقامت، 
آزمایش »بهره بــرداری منبع درجــا« )MOXIE( را مکرراً 
با شکســتن مولکول های موجود در هوای مریخ برای تولید 
در یک منبع کوچک، اما ثابت اکســیژن انجام داده است. در 
اکتشافات فضایی، اســتفاده از منابع درجا )ISRU( روشی 
اســت برای جمع آوری، پردازش، ذخیره سازی و استفاده از 
موادی که در دیگر اجرام آسمانی، ماه، مریخ، سیارک ها و غیره 
یافت شده یا تولید شده اند و جایگزین موادی می شوند که باید 
از زمین آورده شوند. اکنون، MOXIE پس از انجام یک کار 
خوب، در حال بازنشستگی است.»پم ملروی« معاون مدیر 
 MOXIE ناسا در این خصوص می گوید: »عملکرد چشمگیر
نشان می دهد که استخراج اکسیژن از جو مریخ امکان پذیر 
است؛ اکســیژنی که می تواند به تامین هوای قابل تنفس یا 

پیشران موشک ها کمک کند.«
او افزود: »توســعه فناوری هایی که به ما امکان استفاده از منابع 

در ماه و مریخ برای ایجاد حضور طولانی مدت در آنها را می دهند، 
از اهمیت ویژه ای برخوردارند. ایجاد اقتصــاد قوی در آنها به ما 
امکان حمایت از یک کمپین اکتشــافی اولیه انسانی در مریخ 

را خواهد داد.«
آزمایش MOXIE که توســط دانشــمندان مؤسسه فناوری 
 ماساچوســت )MIT( طراحی شــده اســت، از زمــان فرود

» استقامت« در مریخ در فوریه 202۱در حال انجام بوده است. 
اپراتورها روی زمین دســتوراتی را به MOXIE ارســال کردند 
تا ببیننــد چگونه در طول زمان در شــرایط مختلف مریخ اجرا 
می شــود. از آن زمان MOXIE، بیش از ۱6بــار و در مجموع 

۱22گرم اکسیژن تولید کرده است. ناسا می گوید که این مقدار 
برای زنده نگه داشــتن یک انسان برای 4ســاعت کافی است. 
این ماده با الکترولیز کار   و از یک جریــان برای هدایت تجزیه 
الکتروشیمیایی دی اکسید کربن به اتم های تشکیل دهنده آن 
استفاده می کند. MOXI هوای مریخ را از طریق فیلتری جذب 
می کند. این هوای تصفیه شده مریخ سپس فشرده و گرم می شود 
و از طریق الکترولیز اکســید جامد )SOXE( ارسال می شود. 
الکترولیز دی اکســید کربن را به منواکســید کربن و یون های 
اکسیژن تقسیم می کند. منواکســید کربن تخلیه می شود، اما 
اتم های اکســیژن دوباره به O2یا اکســیژن مولکولی ترکیب 
می شوند؛ یعنی نوعی که برای زنده ماندن به آن نیاز داریم. سپس 
این گاز پیش از اینکه دوباره تخلیه شود، برای کمیت و خلوص 
اندازه گیری خواهد شد. هر سری از این فرایند چند ساعتی طول 
می کشد. پس از چند ساعت گرم کردن، MOXIE در هر آزمایش 
به مدت یک ساعت اکسیژن را جمع آوری می کند و پس از آن یک 
دوره خاموش می شود. در این ساعت کار، MOXIE برای تولید 
حداکثر ۱0گرم یعنی حدود 20دقیقه اکسیژن قابل تنفس برای 

یک فضانورد طراحی شده است.
حتی در بدترین حالت، دستگاهی مانند MOXIE می تواند سایر 
منابع اکســیژن را تکمیل کند و مقدار محموله مورد نیاز برای 

حمل از زمین را کاهش دهد.

گازهای گلخانه ای با 
ما چه می کنند؟

تولید گازهای گلخانه ای مصیبتی است که روزگار بشر را 
سیاه کرده است. تغییرات جوی و تابستان بسیار داغی که 

زمین گذراند، می تواند بدتر از این هم شود. محققان هشدار 
می دهند که انتشار دی اکسیدکربن در جو به طور مصنوعی، 
دقیقا همان چیزی اســت که به طور طبیعی در طول دوره 
ائوســن)Eocene( اتفاق افتاده و تکرار آن می تواند تا 

سال2۱00 میلادی مشاهده شود. این رویداد قادر 
خواهد بود که اختلاف دما بین خط استوا و 

قطب ها را نیز از بین ببرد.

آزمایش موفق تولید اکسیژن از جو مریخ
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وقتی ســریال »برکینگ بد« ســاخته شد، 
تهیه کنندگان پیش بینی تولید حداکثر 2سری 
را برای این مجموعه در ذهن داشتند. سریال 
که پخش شد، از همان قسمت های اول چنان 
با توفیق مواجه شد که خیلی زود برنامه ریزی 
برای فصل های بعدی صورت گرفت. در نهایت 
این ســریال با 5فصل و ۶2قسمت به کار خود 
خاتمه داد. این یکی از قواعد بازی اســت که 
موفقیت حکم به ادامه یافتن یک  سریال بدهد. 
در سینما هم دنباله سازی  سنتی است دیرپا که 
در  ایران هم مسبوق به سابقه است. نکته ای که 
در این میان اهمیت دارد، کشش دراماتیک و 
جذابیت است. آنچه در ایران معمولا رایج است، 
شتاب در راه انداختن فصل جدید یک  سریال 
گل کرده و فیلمی اســت که گیشه پررونقی 
داشته است؛ شــتابی که عموما دامن فرایند 
نگارش فیلمنامه را هــم می گیرد؛ اتفاقی که 
به نظر می رسد در مورد فصل دوم سریال »زخم 

کاری« هم رخ داده است. 

چرا سریال های دنباله دار موفق نیستند؟
هر چقدر فرمول ســاخت ســریال ها و فیلم های 
ســینمایی در چند فصل خارج از ایــران جواب 
می دهد و تماشاگران منتظر تماشای فصل های 
بعدی هستند به نظر ساخت ســریال و فیلم های 

دنباله دار در کشور آنقدرها موفق نیست.
سریال هایی که معمولا در فصل های بعدی خود 
ضعیف تر از فصل یک عمل می کنند.به احتمال زیاد 
نمونه موفق سریال های فصلی در شبکه نمایش 
خانگی، »شهرزاد« حسن فتحی است که در 3 فصل 
ساخته شد. اما می توان با سریال »ساخت ایران« به 
روند افت سریال های فصلی هم اشاره کرد. از دیگر 
نمونه های ناموفق می توان به »عاشقانه« منوچهر 

هادی اشاره کرد که این عدم موفقیت در »دل« و 
بعدها فصل دیگرش »گیسو« به اوج خودش رسید. 
سریال هایی که با توجه به داستانی که داشتند شاید 
با ادامه تولید فصل های بعدی می توانستند مخاطب 

عمومی خوبی داشته باشند.
ســریالِ دیگری کــه در شــبکه نمایش خانگی 
پرحاشیه شد، »دراکولا«ی مهران مدیری بود که 
در ادامه »هیولا« ساخته شد. مجموعه خانگی ای 
که نتوانست خوب پیش برود. این روزها فصل دوم 

»زخم کاری« محمدحسین مهدویان پخش خود 
را شروع کرده است؛ سریالی که 2 قسمت از پخش 
آن می گذرد اما به اعتقاد خیلی ها هنوز قوام نیافته 
و باید دید در قسمت های بیشتر نظر مخاطبانش را 

تغییر می دهد یا نه؟

یک تصور غلط 
به نظر می رسد ساخته شــدن فصل های متعدد 
سریال ها چه در تلویزیون و چه در شبکه نمایش 

خانگی شرایطی را فراهم آورده تا سازندگان به 
غلط تصور کنند کاری موفق ساخته اند. از همین 
رو به سمت ســاخت فصل دوم و سوم سریال ها 
می  روند. این در حالی است که همان سریال ها 
تنها در فصل نخست توانسته اند مخاطب داشته 
باشند. در شــبکه نمایش خانگی نیز گاهی برای 
ســودآوری و در تلویزیون هم به جهت نداشتن 
سوژه و حضور در کنداکتور این اتفاقات می افتد.

نکته دیگری که می توان به آن اشاره کرد پلتفرم ها 
هستند؛ پلتفرم هایی که خودشان توانایی تولید 
سریال را ندارند و بیشتر کارها سفارشی است و 
البته گروه سازندگان هم تأثیر خود را دارند، در 
دنیا بعد از بازیگران شناخته شده، فیلمنامه نویس 
مهم است اما ستاره بیشتر ســریال های شبکه 
نمایش خانگــی کارگردانان هســتند و همین 
موضوع باعث می شود که ســریال ساخته شده 

نتواند کشش لازم را داشته باشد.

زخم سطحی
فصل دوم سریال »زخم کاری« شروع قابل قبولی نداشت

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار

 ریچارد لینکلیتر: هیچ کس 
در هالیوود خوشحال نیست

ریچارد لینکلیتــر، کارگردان ســه گانه محبــوب »پیش 
از« و فیلم هــای »مات و مبهــوت«، »ملت غــذای آماده« 
و »پســرانگی«، اخیــرا در مصاحبه بــا »NME«  از فیلم 

رکوردشکن »باربی« گرتا گرویگ تمجید کرد. 
به گزارش همشــهری به نقل از »ورایتی«، لینکلیتر در این 
مصاحبه گفت: »من از صحنه های موزیکال فیلم خوشم آمد. 
از خود فیلم هم خیلی خوشم آمد. ارزش چندبار دیدن را دارد. 
بهترین چیزی که در این چند وقت برای سینما اتفاق افتاده 
»اپنهایمر« و »باربی« است که خبر خوبی می دهد.« با وجود 
اینکه کارگردانِ »مات و مبهــوت« از موفقیت این دو فیلم 
خوشحال است، به ساخت فیلم هایی با ابعاد تولیدی بزرگ 
»اپنهایمر« و »باربی« علاقه نــدارد. لینکلیتر از همان آغاز 
فعالیتش در سینما، کارگردان فیلم های مستقل و جمع وجور 
بوده که برای روایتگری متفاوت شــان از سینمای بدنه مورد 

توجه قرار گرفته اند.
لینکلیتر در ادامه این مصاحبه گفت: »همانطور که می گویند 
مهم سفر اســت نه مقصد؛ اصلا برای چه به سفر می روید؟ 
چون می خواهید تجربه کنید. دقیقا نمی دانید چه چیزی را 
تجربه می کنید، اما احساس می کنید که ناگزیرید سفر کنید. 
فیلم ساختن هم درست همینطور است. با خودتان می گویید 
نمی دانم اوضاع چطور پیش می رود، اما احساس می کنم که 

ناچارم این تجربه را آزمایش کنم.«
لینکلیتر مشغول کار روی کمدی موزیکالی با عنوان »شادمانه 
چرخ می زنیم« است که آخرین تلاش او برای ثبت بالا رفتن 
سن در زمان واقعی اســت و فیلمبرداری آن چند دهه زمان 
می برد. لینکلیتر که در حال حاضر 63سال دارد، معتقد است 
در پایان فیلمبرداری این فیلم در دهه 80سالگی اش خواهد 
بود. لینکلیتر قبلا »پســرانگی« را طی چند سال با بازیگران 
ثابت فیلمبرداری کرده و سه گانه »پیش از« را نیز به همین 

شیوه ساخته بود.
لینکلیتر امیدوار است که تولید »شادمانه چرخ می زنیم« بعد 
از اینکه اعتصاب های نویسندگان و بازیگران حل شد به زودی 
ازسرگرفته شــود. او  در کنفرانس خبری آخرین فیلمش با 
عنوان »آدمکش« با بازی گلن پاول در هشتادمین جشنواره 
فیلم ونیز درباره مســائل کارگری که هالیوود با آن دست به 
گریبان است صحبت کرد و  گفت: »همه این مسئله را حس 
می کنند. فکر می کنم کسی خوشحال نیست. این وضعیت 

مشکل ساز است.« 

هالیوود پلان

سینمای جهان

برای رونق اکران آنلاین باید جلوی قاچاق فیلم را گرفت
سامان سالور، کارگردان: برای رونق اکران آنلاین باید جلوی قاچاق فیلم را گرفت.  متأسفانه به دلیل اجرا نشدن قانون 
کپی رایت بلافاصله پس از اینکه فیلم های سینمایی به صورت آنلاین اکران می شوند، نسخه قاچاق آنها در بستر 

نت در دسترس عموم قرار می گیرد و شبکه های ماهواره ای نیز این فیلم ها را بارها و بارها پخش می کنند.٫ ایسنا

شکافی بین هنرمندان و دولت وجود ندارد
محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی: هیچ شــکافی بین هنرمندان و دولت وجود ندارد، 
نشــانه اش هم حضور قوی ســینماگران اســت. اگر تعداد آثاری که در حال تولید هســتند، بررسی و محاسبه 

شوند به رکوردهای جدیدی خواهید رسید. ٫ مهر

 مردم هنوز مرا با »کارآگاه علوی« 
و »صندلی داغ« به یاد می آورند

احمد نجفــی بازیگر باســابقه ســینما و 
تلویزیــون ضمن اشــاره به اینکــه دوره 
»صندلی داغ« گذشته است، از ارائه طرح 
یک برنامه اقتصادی و اجتماعی به تلویزیون 
و بلاتکلیفی یک ساله آن خبر داد. این بازیگر 
باسابقه درباره مواجهه مردم در کوچه و خیابان با او، گفت: خیلی 
از مردم همچنان به واسطه »صندلی داغ« و »کارآگاه علوی« من 
را به یاد می آورند. در کارهای تلویزیونی ام این آثار بیشتر به یادها 
مانده و گاهی متوجه می شوم مردم آقای »صندلی داغ« یا آقای 
»کارآگاه علوی« خطابم می کنند و اسم خودم را به یاد نمی آورند 
)می خندد(! انگار آن آثار در حافظه ها خیلی ماندگار شده است؛ 
به خصوص در شهرســتان ها که می روم کاملا آن را به یاد دارند 
و هنوز هم با خوبی از آن یاد می کنند. مــردم واقعا لطف دارند و 

خیلی ها این برنامه ها را با علاقه یاد می کنند.

هیچ کس در هالیوود »راکی« را 
نمی پذیرفت

قهرمان اکشــن هالیوود همزمان با نمایش 
مســتندی حرفه ای از نتفلیکــس به نام 
»اسلای« در جشــنواره فیلم تورنتو حضور 
پیدا کــرد. به گــزارش هالیــوود ریپورتر، 
جشنواره فیلم تورنتو امسال فیلم »راکی« 
را به نمایش درآورد. اســتالونه درباره فیلم راکــی گفت: راکی و 
شــخصیت راکی بالبوآ اوج کار او را نشان می دهد، زیرا در ابتدای 
امر هیچ کس در هالیوود نمی خواست این فیلم را بسازد. او افزود: 
درحالی که این بهترین نوشته من نیز بود. این ستاره نمادین هالیوود 
که بیشتر به خاطر فیلم های »راکی« و »رمبو« شناخته می شود، 
درباره نخستین روزهای بازیگری خود نیز صحبت کرد و گفت: من 
استخوان بندی لازم برای بازیگری شکسپیر را نداشتم. به عنوان یک 
هنرمند مهم است که نقاط قوت خود را بشناسی، اما مهم تر از آن 

دانستن نقاط ضعف است.
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سریال های طنز دنباله دار موفق تر هستند
بیشتر از یک دهه است که تلویزیون به سمت ساخت سریال های دنباله دار رفته، سریال هایی 
که گاهی اوقات در جذب تماشــاگر موفق عمل کردند و گاهی این تولیدات نتیجه ای جز 
هزینه های هنگفت چیزی به دنبال نداشته اســت. با مروری بر آثار ساخته شده تلویزیون 
بیشترین موفقیت ســریال های دنباله دار برای مجموعه های طنز بوده است. »پایتخت«، 
»دودکش«، »مرد هزار چهره« و »لیسانسه ها« ازجمله سریال های موفق دنباله دار تلویزیون 
به حساب می آیند که نمونه نزدیک آن در میان سریال های دنباله دار چند سال اخیر »نون.خ« 

و »زیرخاکی« است که تم طنز داشته و موفق تر از مابقی سریال ها بوده است.

مکث
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